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Zdaniem Jamesa C. 
Collins’a, jedną z pięciu 
cech idealnego przywódcy 
jest dyscyplina. Być zdy-

scyplinowanym - zastanówcie 
się, drodzy Czytelnicy, czy znacie 
kogoś, kogo możecie bez żadnych 
wątpliwości określić w ten spo-
sób. Dyscyplina w biznesie to 
cecha szalenie ważna i myślę, że 
bardzo słabo doceniana. W dzi-
siejszym świecie kojarzy się ona 
raczej z ograniczaniem, stawia-
niem niepotrzebnych wymagań, 
z przestarzałym prze-
strzeganiem zasad 
i norm, stojącym w opo-
zycji do dzisiejszego 
świata, pędzącego do 
przodu, do którego 
tempa trzeba za wszelką 
ceną się dostosować, 
żeby mieć jakąkolwiek 
szansę na osiągnięcie 
sukcesu.
Sukces na gruncie zawo-
dowym to oczywisty cel 
większości osób działają-
cych w środowisku biz-
nesowym. Cały proces 
działań dążących do jego 
osiągnięcia można 
podzielić na kilka etapów. 
Kluczowym z nich, w naj-
większym stopniu decy-
dującym o dalszym 
rozwoju firmy, jest ten, 
który następuje zaraz po 
osiągnięciu celu. 
Podejście do sukcesu 
kształtuje proces dal-
szych działań tak firmy 
jak i jednostki, a często 
bywa ono dosyć fry-
wolne, chciałoby się rzec 
„niezdyscyplinowane”. 
W związku z tym, że postawa 
taka jest dość powszechna, 
powstało nawet pojęcie zdefinio-
wane przez wspomnianego już 
Collins’a w książce „Jak upadają 
wielcy”  nazwane „paradoksem 
jasno określonego celu”, zakłada-
jące, że w momencie osiągnięcia 

 Gdy sami siebie ograniczamy

sukcesu powstają nowe możliwo-
ści, a energia, która do tej pory 
skoncentrowana była na jednym, 
jasno sprecyzowanym działaniu, 
rozprasza się na więcej możliwo-
ści, przez co trudniej nam osią-
gnąć sukces na miarę 
poprzedniego. Co ciekawe, zjawi-
sko to nie odnosi się tylko do 
osób zarządzających, ale także do 
pojedynczych karier poszczegól-
nych osób. W ten sposób można 
wytłumaczyć wiele spektakular-
nych osiągnięć, które w bardzo 

szybkim czasie zamieniły się 
w porażki. 
Tak jak w wielu innych przypad-
kach, tak i tutaj, wszystko zależy 
od wspomnianego już podejścia 
do sukcesu. Wbrew pozorom, ist-
nieje kolosalna różnica pomiędzy 
osobami, które chcą osiągnąć 

sukces a tymi, którzy pragną 
osiągać sukces. Każdy dzisiaj 
chce pochwalić się swoimi osią-
gnięciami, móc spisać listę swo-
ich sukcesów, wymieniając je po 
przecinku w swoim bio. Nie ma 
w tym nic niedorzecznego pod 
warunkiem, że nie jest to celem 
samo w sobie. Ludzie, którzy chcą 
osiągnąć sukces są zadowoleni 
w momencie, w którym to się 
stanie, w przeciwieństwie do 
osób, które chcą osiągać cele, 
będąc zdeterminowanymi, aby 

„gonić króliczka”. Takie 
osoby odróżnia właśnie 
dyscyplina. 
Niezdyscyplinowane 
gnanie za kolejnymi suk-
cesami generuje nieprze-
myślane decyzje albo 
lokowanie energii w wielu 
możliwościach bez 
dogłębnej ich analizy. 
A przecież nie o to chodzi 
w czasach, w których 
konkurencja na rynku 
powstaje właściwie 
z dnia na dzień, a każdy 
nieprzemyślany ruch 
może powodować straty, 
choćby czasowe, które 
zostawiają nas w tyle za 
innymi. 
Dyscyplina nie stanowi 
zatem elementu, który 
nas ogranicza. 
Przeciwnie - dzięki niej 
możemy wciąż rozwijać 
skrzydła, dokonując 
chłodnej kalkulacji, kieru-
jąc się rozsądkiem 
zamiast ulegać urokowi 
wielu możliwości, z któ-
rych nie wszystkie są dla 
nas dobre i opłacalne. 

Warto zatem precyzyjnie zdefi-
niować kryteria, którymi chcemy 
się kierować i rygorystycznie ich 
przestrzegać. Tylko wówczas 
mamy pełną kontrolę, zarówno 
nad samym rozwojem, jak i jego 
kierunkiem.
 

Dyscyplina kluczem do stabilnego rozwoju
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T-MOBILE 
INWESTUJE W 5G

T-Mobile planuje uruchomić 
kolejne instalacje w technologii 
5G w Polsce jeszcze w tym 
roku. Osiągnięcie zadowala-
jącej dostępności 5G na terenie 
całej Polski może zająć od 6 do 
8 lat.
Firma planuje wejść z nada-
jnikami 5G do kolejnych pols-
kich miast jeszcze w tym roku. 
Osiągnięcie pełnego rozwoju 
zajmie ok. 6 do 8 lat od dziś. 
Prezes spółki Andreas 
Maierhofer. stwierdził, że nie 
tyle chodzi tu o pełne pokrycie 
terytorium, co o osiągnięcie 
poziomu istotnego dla rynku, 
dzięki któremu będzie można 
swobodnie korzystać 
z dobrodziejstw tej technologii. 

Maierhofer stwierdził jednak, 
że nie będzie to możliwe jeśli 
firmy technologiczne nie 
zapewnią dostępności 
urządzeń działających w tech-
nologi 5G. Wdrożenie tej tech-
nologii w Polsce, jak 
i technologii Virtual Fiber 
będzie także zależało od 
postępów w alokacji częstotli-

wości. 
W ciągu ostatnich czterech lat 
T-Mobile zainwestowała 
w rozwój sieci łącznie 9,3 mld 
zł, uwzględniając koszty częs-
totliwości. W grudniu 2018 
roku T-Mobile Polska 
uruchomił instalację tech-
nologii 5G w Warszawie 
(łącznie 4 nadajniki).

ENERGA: NOWE STACJE 
ŁADOWANIA AUT ELEKTRYCZNYCH
Energa chce mieć łącznie 54 punkty ładowania samo-
chodów elektrycznych do końca 2019 roku. Część z nich 
ma być stacjami szybkiego ładowania. Od początku roku 
Energa uruchomiła 4 nowe stacje ładowania o mocy 
2x22 kW. Pierwsza powstała w Sopocie, a trzy pozos-
tałe poza Trójmiastem: w Starogardzie Gdańskim, 
Tczewie oraz Grudziądzu.
W najbliższych miesiącach Grupa Energa będzie suk-
cesywnie instalować kolejne stacje ładowania ulokow-
ane przy głównych szlakach komunikacyjnych oraz 
w większości dużych miast leżących na terenie działa-
nia grupy, m.in. przy gdyńskim sklepie Komfort. Część 
spośród 54 punktów ładowania samochodów elektryc-
znych będzie stacjami szybkiego ładowania, umożliwia-
jącymi naładowanie pojazdu do poziomu 80% baterii 
w ciągu 30 min.
Obecnie Energa posiada łącznie 11 stacji ładowania. 
Oprócz czterech lokalizacji uruchomionych w tym roku, 
znajdują się one także przy centrum handlowym Auchan 
Gdańsk, przed Urzędami Miast Gdańska i Sopotu, na 
stacjach Lotos w Gdańsku i Gdyni oraz pod Olivia 
Business Center w Gdańsku (dwie ładowarki). W kole-
jnych latach spółka planuje kontynuować projekt, do 
roku 2022 roku stawiając przynajmniej 100 stacji.

PRZEGLĄD INFORMACJI

https://brandsit.pl
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XTPL NA GŁÓWNYM PARKIECIE
Akcje XTPL, spółki rozwijającej globalnie przełomową technologię nanodruku, od 20 lutego są 
notowane na głównym parkiecie na GPW, po kilkunastu miesiącach obecności na NewConnect. W tym 
czasie kapitalizacja spółki wzrosła niemal trzykrotnie. Był to również okres intensywnych działań biz-
nesowych i badawczo-rozwojowych. Teraz, dzięki powołanej niedawno do życia XTPL Inc., jeszcze 
mocniej zaznaczy swoją obecność w USA. Rozpoczęcie działalności amerykańskiej spółki to zwieńc-
zenie ostatniej aktywności przedstawicieli XTPL w Kalifornii. Spółka zamierza oferować dwie linie 
produktów oparte na rozwijanej technologii: głowice drukujące oraz dedykowane do nich nanotusze. 
Głównym odbiorcą rozwiązań spółki będzie przemysł: producenci urządzeń służących do produkcji 
zaawansowanej elektroniki. IDTechEx szacuje wartość tego rynku na aż 70 mld USD już w 2026 r.

NOWE INDEKSY 
NA GPW
GPW rozpoczyna publikację 
indeksu WIG.GAMES (indeks 
producenci gier) oraz indek-
sów makrosektorowych 
z branż: banki-ubezpieczenia-
-rynek 
kapitałowy-wierzytelności, 
paliwa-chemia-gaz oraz ener-
gia-górnictwo-surowce. 
Makroindeksy będą instru-
mentami bazowymi dla 
kontraktów terminowych co 
wpisuje się w ogłoszoną ini-
cjatywą strategiczną GPW.
Od 18 marca 2019 r. GPW roz-
pocznie publikowanie nowych 
indeksów: WIG.GAMES, w któ-
rego skład wejdą notowania 
spółek CD Projekt, 11 Bit 
Studios, Ten Square Games, 
Playway i CI Games oraz 
indeksów makrosektorowych. 
W skład indeksów makrosek-
torowych wejdą spółki 
z branż:
• Banki-ubezpieczenia-rynek 
kapitałowy-wierzytelności 
(WIG.MS-FIN)
• Paliwa-gaz-chemia (WIG.

MS-PET)
• Energia-górnictwo-surowce 
(WIG.MS-BAS)
W kolejnym etapie GPW pla-
nuje wprowadzenie 
kontraktów terminowych 
opartych o indeksy makrosek-
torowe, które pojawią się 
w obrocie giełdowym po 
zatwierdzeniu Warunków 
Obrotu dla tych kontraktów 
przez Komisję Nadzoru 
Finansowego.

HITACHI NIE 
PRZEJMIE PCM
Hitachi Capital Polska podjął 
decyzję o nienabywaniu akcji 
Prime Car Management (PCM) 
w związku z nieziszczeniem 
się niektórych warunków 
w wezwaniu do zapisywania 
się na sprzedaż akcji.
Spółka podała, że nie doszło 
do złożenia, w ramach 
wezwania, zapisów na sprze-

daż co najmniej 7 859 834 
akcji, reprezentujących 7 859 
834 głosów na wza, stano-
wiących 66 proc. całkowitej 
liczby akcji oraz uprawniają-
cych do 66 proc. ogólnej liczby 
głosów na wza, a także nie 
została zawarta umowa inwe-
stycyjna między podmiotami 
o współpracy podczas 
wezwania i strategicznej 
współpracy i integracji spółki 
w ramach grupy kapitałowej 
wzywającego, celem zapew-
nienia efektywnej integracji 
obu podmiotów niezwłocznie 
po rozliczeniu wezwania oraz 
udzielenia wsparcia dla stra-
tegii biznesowej spółki.
Do warunków, które się ziściły 
należą: uzyskanie zgody 
UOKiK na przejęcie kontroli 
nad PCM (uzyskanej 6 lutego 
bieżącego roku) oraz zawarcie 
przez wzywającego i spółkę 
umowy o zachowaniu poufno-
ści, która zapewnia 
wzywającemu dostęp do listy 
samochodów, wartości rezy-
dualnej aktywów wraz 
z dokumentami stanowiącymi 
podstawę do testu na utratę 
wartości, informacji kredyto-
wych i ryzyka kredytowego. 
W ramach wezwania Hitachi 
chciał nabyć 100 proc. akcji 
PCM i wycofać spółkę z GPW.

https://brandsit.pl
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SPÓR ZUSU
I COMARCH
ZUS wypowiedział kontrakt firmie Comarch na utrzymanie systemu KSI zawartego 2 marca 2018 
roku. Całkowita wartość 4-letniej umowy to 242 mln zł. Zdaniem ZUSu firma nie zaliczyła dwukrotnie 
weryfikacji gotowości w procesie przejmowania kluczowych dla zakładu metryk. W związku z tym 
wezwał konsorcjum do zapłaty w ciągu 7 dni 24,2 mln zł kary umownej. Comarch stopniowo przejmo-
wał usługi KSI od Asseco, które dotychczas zajmowało się systemem KSI. Na przejęcie całości 
Comarch miał rok od chwili zawarcia kontraktu, czyli termin ten upłynął 1 marca 2019 r. ZUS rezygnu-
jąc z usług Comarchu, jednocześnie powierzył zadania związane z KSI Asseco. Comarch twierdzi 
natomiast, że działania ZUS nie są zgodne z prawem i zapisami umowy oraz że miesiąc przed zakoń-
czeniem okresu przejściowego osiągnął 95 proc. gotowości do przejęcia systemu, po czym ZUS 
odmówił dalszej weryfikacji gotowości uniemożliwiając wykazanie dalszych kompetencji.

CENZIN CELEM 
CYBERATAKU
Spółka Cenzin, należąca do 
Polskiej Grupy Zbrojeniowej, 
została zaatakowana przez 
cyberprzestępców. Atak 
phishingowy polegał na tym, 
że pracownicy otrzymali maile 
od osób, którymi mieli być 
dostawcy broni z Czech, doty-
czące zmiany numerów kont, 
na które spółka przelewa pie-
niądze za dostawy. Zgodnie 
z danymi z maili, pracownicy 
dokonali zmian danych, co 
skutkowało przelewaniem 
środków na konta cyberprze-
stępców w wysokości ok. 4 
mln zł. Sprawa została 
odkryta pod koniec 2018 roku. 
Wpłaty zostały wstrzymane, 
sprawę bada ABW i Służba 
Kontrwywiadu Wojskowego. 
W konsekwencji dwóch pra-
cowników spółki Cenzin 
zostało dyscyplinarnie zwol-
nionych, a kolejnych dwóch 
otrzymało nagany.

FACEBOOK 
Z WŁASNĄ KRYP-
TOWALUTĄ
Facebook 
zamierza jeszcze w tym roku 
uruchomić w aplikacji 
WhatsApp kryptowalutę, 
pozwalającą na realizowanie 
transakcji. Prace nad nowym 
rozwiązaniem trwają już od 
maja ubiegłego roku. Dzięki 
takiemu rozwiązaniu, użyt-

kownicy mogliby nie ponosić 
kosztów dokonywania płatno-
ści. Jeśli przypuszczenia okażą 
się być prawdziwe, wartość 
waluty będzie związana z kur-
sem jednej z tradycyjnych 
walut. Sama firma nie komen-
tuje doniesień, stwierdzając 
jedynie, że, podobnie jak inne 
podmioty na rynku, Facebook 
również pracuje nad możliwo-
ściami wykorzystania 
technologii blockachain.

https://brandsit.pl


brandsIT.pl

9MARZEC 2019

BRASTER 
OTRZYMA 
DOFINANSOWANIE
Braster, spółka działająca na 
rynku telemedycyny, która 
produkuje i dostarcza usługi 
związane z innowacyjnym 
medycznym testerem ter-
mograficznym, służącym do 
wczesnego wykrywania 
patologii piersi, otrzymała 

dofinansowanie z Narodowego 
Centrum Badań i rozwoju 
w wysokości  5,38 mln zł. Jest 
to wsparcie projektu Brastera 
wartego 8,54 mln zł. 
Realizacja projektu przewidzi-
ana jest na okres 36 miesięcy. 
Spółka realizuje projekt od 1 
listopada 2018 roku i będzie 
kontynuowała jego prowadze-
nie do 31 października 2021 
roku. Kolejnym krokiem będzie 
podpisanie umowy o dofinan-

sowanie, po 
wcześnie-
jszym skom-
pletowaniu 
dokumentów 
umożliwiają-
cych jej 
zawarcie.
Przedmiotem 
projektu jest 
opracowanie, 

a następnie wdrożenie na 
rynku docelowym innowacyj-
nego systemu komputerowej 
detekcji zmian patologicznych 
piersi i wspomagania diagnos-
tyki onkologicznej wykony-
wanej przez lekarzy 
w placówkach opieki zdrowot-
nej i gabinetach lekarskich, 
bazującego na wykorzystaniu 
technik głębokiego uczenia 
maszynowego (Deep Learning) 
w przetwarzaniu obrazów 
uzyskanych metodą ter-
mografii kontaktowej zastoso-
wanej we wczesnym 
wykrywaniu raka piersi. 
Ceny akcji spółki Braster 
w połowie 2014 roku oscy-
lowały w okolicach 30 zł za 
akcję. W piątek 1 marca cena 
na zamknięciu sesji wynosiła 
nieco ponad dwa złote.

ZMIANY 
W RN CUBE.ITG
Z pełnienia funkcji członka Rady 
Nadzorczej spółki Cube.ITG zre-
zygnowali Robert Kaleta, 
Sławomir Sokołowski i Jolanta 
Światek-Kozłowska, nie podając 
przyczyn swojej decyzji. Jolanta 
Światek-Kozłowska była 
w radzie nadzorczej spółki od 
2016 roku, natomiast Robert 
Kaleta i Sławomir Sokołowski 
zasiadali w radzie od 2017 roku. 
Spółka obecnie jest na etapie 
oczekiwania na głosowanie 
dotyczące układu z wierzy-
cielami, zaplanowanym na 26 
kwietnia. W minionym roku 
umorzone zostało postępowanie 
sanacyjne Cube.ITG, a na 
początku tego roku sąd nie 
zgodził się na wdrożenie 
postępowania upadłościowego 
ze względu na wartość masy 
upadłościowej, która nie pokry-
wałaby zobowiązań.
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ZADBAJMY 
O BEZPIECZEŃSTWO 
NASZEGO 
CYFROWEGO ŚWIATA

ROZMAWIAŁ BARTOSZ MARTYKA
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Cyfryzacja to odpowiedź na to, co już dawno się 
dzieje, czyli na zwiększanie się tej części naszego 
życia, która odbywa się w cyberświecie. Dzięki 
rozwojowi technologii możemy zdziałać znacznie 
więcej, ale czy to wszystko? O czym musimy pa-
miętać funkcjonując w nowej rzeczywistości?

Bartosz Martyka: . Na konferencji zorganizowanej 
z okazji 15-lecia Acronis stwierdziłeś, że otacza-
jący nas świat jest coraz bardziej cyfrowy. Możesz 
rozwinąć tą myśl?

Artur Cyganek: W dzisiejszych czasach chcemy 
mieć większość rzeczy w formie cyfrowej. 
Trzymając zawsze w kieszeni smartfon nie potrze-
bujemy tradycyjnego kalendarza - posiadamy 
ciągle przy sobie taki, który przypomni nam o zbli-
żającym się wydarzeniu. Dzieci w szkołach już nie 
noszą dzienniczków i planów lekcji, ale mają do nich 
dostęp elektroniczny, tak samo zresztą jak rodzice, 
którzy nie muszą iść do szkoły ani wypytywać 
dziecka o postępy w nauce, ale na ekranie monitora 
widzą wszystkie bieżące informacje, które do tej 
pory mogli uzyskać tylko w rozmowie z wycho-
wawcą. Podobnie jest ze zdjęciami, filmami, 
wynikami badań lekarskich. Ile osób posiada dziś 
w aucie papierową mapę? Nie potrzebujemy już 
tych rzeczy, bo zastąpiły je wersje cyfrowe, które 
są bardziej przystępne i prostsze w wykorzystaniu, 
bo czyż nie łatwiej prowadzi się auto, gdy głos 
z nawigacji podpowiada nam gdzie skręcić zamiast 
kierować się zapamiętaną wcześniej trasą z mapy? 
Świat staje się coraz bardziej cyfrowy, bo my, 
ludzie, go takim tworzymy, doskonalimy go 
i chcemy dostosować do naszych potrzeb, w które 
wpisane jest dążenie do jak najwyższego komfortu 
i optymalizacji czasu, przestrzeni. To, co jeszcze 
kilka lat temu było nie do pomyślenia, na przykład 
posiadanie wyłącznie elektronicznej wersji jakiego 
dokumentu, dziś jest całkowicie normalne, wręcz 
pożądane. W najbliższych latach cyfryzacja z pew-
nością nie zwolni tempa.

Skoro ten cyfrowy świat stanowi coraz większą 
część naszego życia, to co jest, Twoim zdaniem, 
najbardziej istotne, aby móc w nim sprawnie funk-
cjonować?

Artur Cyganek
Regional Director Eastern Europe 
Acronis

Artur Cyganek od 2018 piastuje stano-
wisko Dyrektora Regionalnego Acro-
nis w Europie Wschodniej. Wcześniej 
od 2015 roku pełnił tam funkcję Re-
gional Manager Central Eastern Euro-
pe. W latach 2012-2015 pracował jako 
Regional Manager Eastern Europe 
w AppSense. Wcześniej przez 12 lat był 
związany z firmą Citrix. W Acronis od-
powiada za zarządzanie rozwojem fir-
my i kanałów w Europie Wschodniej.                                    
Do jego zadań należą m.in. budowa-
nie relacji z największymi klientami, 
współpraca z dystrybutorami, sprze-
dawcami i dostawcami usług, prowa-
dzenie i prognozowanie cyklu sprze-
daży w regionie, organizacja wsparcia 
marketingowego dla klientów oraz 
rozwój współpracy z partnerami 
z sektora MŚP.
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Sprawne funkcjonowanie w dzisiejszym 
cyfrowym świecie wiąże się z koniecznością 
jego znajomości, szczególnie, że jakiekolwiek 
zaniedbanie w momencie tak dynamicznego 
rozwoju skutkuje przestojem. Równie ważna 
jest także znajomość zagrożeń, jakie niesie 
z sobą oraz umiejętność zabezpieczenia 
cyfrowego życia. 
Zabezpieczenia związane z fizycznymi zagro-
żeniami, takie jak utrata zdrowia czy kradzież 
są dla nas oczywiste. Ale w związku z tym, co 
powiedziałem wcześniej - nasz świat staje się 
bardziej cyfrowy, więc musimy pamiętać, że 
skoro lwia część naszego życia odbywa się 
cyfrowo, to tak samo jak inne jego aspekty 
powinna być dobrze zabezpieczona. W cyfro-
wym świecie istnieją przecież nasze 
pieniądze, całe historie medyczne, nasze 
życie towarzyskie, służbowe. Stąd uważam, 
że bezpieczeństwo naszego nowego cyfro-
wego świata to priorytet, aby móc w nim 
komfortowo funkcjonować.

A jak to wygląda w praktyce? Czy uważasz, że 
świadomość zagrożeń oraz stosowane 
powszechnie zabezpieczenia cyfrowego życia 
są na zadowalającym poziomie?

Dobre zabezpieczenie cyfrowego życia od 
strony technicznej nie jest rzeczą prostą. 
Potrzeba znajomości zarówno zakresu jego 
funkcjonowania, jak i wiedzy dotyczącej 
potencjalnych zagrożeń. Ale nawet posiadając 
najlepsze zabezpieczenia często dochodzi do 
sytuacji, w których, niestety, naiwność bierze 
górę. Albo w ogóle ludzie uważają, że zagro-
żenia ich nie dotyczą lub ryzyko z nimi 
związane jest mniejsze niż koszty zabezpie-
czeń.
Myślę, że zarówno świadomość zagrożeń, jak 
i poziom zabezpieczeń są obecnie na niskim 
poziomie. W dużych firmach sytuacja nie jest 
zła. Zakres odpowiedzialności i poziom ryzyka 
w razie jakiegokolwiek cyfrowego niebezpie-
czeństwa jest na tyle duży, że nie ma mowy 
o bagatelizowaniu takich spraw. Jednak nawet 
w dużym biznesie nie jest  tak dobrze, jak 
mogłoby lub jak powinno być. Nie mówiąc już 
o małych i średnich organizacjach oraz użyt-
kownikach indywidualnych, gdzie sytuacja 
wygląda o wiele gorzej. Pewnym jest, że jest 
sporo do zrobienia na, jakby nie patrzeć, naj-
ważniejszym gruncie cyfrowego świata. 
Jednak proces uświadamiania jest mozolny, 

szczególnie, gdy na fali optymizmu związa-
nego z wdrożeniem i optymalizacją procesów 
nie chce się dostrzegać potencjalnych zagro-
żeń.

Gdy już mamy świadomość tego, że ochrona 
jest nam niezbędna, to w  jaki sposób 
możemy zabezpieczyć dane? Jakie technolo-
gie są wykorzystywane do ochrony 
cyfrowego świata? Czy o którejś z nich można 
powiedzieć, że jest w pełni skuteczna? 

Nie ma w pełni skutecznej metody zabezpie-
czenia. Nawet 
biorąc pod uwagę 
fizyczną ochronę 
naszego mienia -  
nie ma 
zabezpieczeń, które 
mogą zagwaranto-
wać nam 100 
procent ochrony. 
Podobnie w cyfro-
wym świecie - brak 
jest rozwiązań, 
które zagwarantują 
nam pełne bezpie-
czeństwo. Zawsze 
stajemy przed 
koniecznością pój-
ścia na kompromis. 
Szczególnie, że 
priorytety zwią-
zane 
z korzystaniem 
z cyfrowych zaso-
bów mogą być 
różne. W jednym 
przypadku może to 
być jak najlepsze 
zabezpieczenie 
danych, w innym ich dostępność, a w jeszcze 
innym ich ciągłe analizowanie i przetwarza-
nie. 
Weźmy pod uwagę sytuację, w której zabez-
pieczamy dokument deponując go w sejfie 
w banku. Jesteśmy niemalże pewni, że jest 
bezpieczny, nawet bardzo bezpieczny. Czy 
mamy jednak do niego dostęp? Czy możemy 
dane w nim zawarte w jakikolwiek sposób 
wykorzystać w momencie, gdy ich potrzebu-
jemy?  Jesteśmy wtedy skazani na to, żeby te 
dane leżały niewykorzystywane, bo każde 
wyciągnięcie tego dokumentu z sejfu zwięk-
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sza ryzyko jego utraty, a każda nasza podróż 
do banku to marnowanie cennego czasu. 
Posiadanie wielu kopii cyfrowego dokumentu 
i przechowywanie go w różnych systemach, 
na kilku platformach bądź aplikacjach z pew-
nością zwiększa jego dostępność. Nie daje 
nam jednak oczekiwanego poziomu prywat-
ności tych danych. Jest także ryzyko, że 
któraś z lokalizacji tego dokumentu jest sła-
biej zabezpieczona od innych, a co za tym 
idzie - bardziej narażona na włamanie. 
Podsumowując - zanim dokonamy wyboru 
odnośnie zabezpieczania danych, powinniśmy 

sobie odpowiedzieć 
na pytanie w jaki 
sposób i do czego 
będziemy używać 
tych danych? Co 
jest dla nas waż-
niejsze 
- zabezpieczenie, 
dostępność, auten-
tyczność?

A jakie rozwiązania 
oferuje Acronis do 
zabezpieczenia 
danych? Jakie tech-
nologie 
wykorzystuje?
 
W naszych rozwią-
zaniach 
wykorzystujemy 
innowacyjne tech-
nologie oparte na 
sztucznej inteligen-
cji i technologiach 
blockchain, które są 
wykorzystywane 
przez użytkowni-

ków do robienia kopii dokumentów, 
systemów, aplikacji. Zabezpieczamy je przed 
zaszyfrowaniem (ransomware protection) 
oraz umożliwiamy notaryzacje dokumentów, 
czyli potwierdzenie, że kopia jest w 100 pro-
centach zgodna z oryginałem. Dodatkowo, 
dajemy możliwość bezpiecznej wymiany 
dokumentów / plików w ramach organizacji, 
jak i współdzielenia z zewnętrznymi podmio-
tami współpracującymi z daną firmą.

Jakiej wielkości podmioty korzystają 

z Waszych rozwiązań?

Z naszych rozwiązań korzystają praktycznie 
podmioty każdej wielkości. Są to zarówno 
użytkownicy indywidualni, jak i małe i duże 
firmy, w tym podmioty z sektora publicznego 
i prywatnego.

Acronis jest firmą globalną, ale skupmy się 
na lokalnym ujęciu. Jak firma prezentuje się 
w Polsce?

Na rynku polskim Acronis jest od kilkunastu 
lat. Ostatnie lata upłynęły nam pod znakiem 
sukcesywnego zwiększania udziałów 
w rynku.

Czy uważasz, że RODO zmieniło coś, jeśli 
chodzi o podejście do ochrony danych? Czy, 
Twoim zdaniem, firmy zaczęły bardziej kon-
centrować się na zabezpieczeniu cyfrowej 
części swojego biznesu?

Wszyscy obawiali się wejścia w życie 
Rozporządzenia. Moim zdaniem, biorąc pod 
uwagę perspektywę czasu, RODO podniosło 
poziom świadomości zarówno osób odpowie-
dzialnych bezpośrednio za dane, ale również 
decydentów. Nowe przepisy uświadomiły 
nam, jak bardzo ważne jest zabezpieczenie 
naszych danych oraz dały nam większą kon-
trolę nad nimi. Zarówno organizacje, jak 
i indywidualni użytkownicy zdali sobie 
sprawę, że do tej pory wiele rzeczy działo się 
na granicy ryzyka. Jestem przekonany, że 
docelowo przepisy te przyniosą pozytywne 
efekty.
 
Jakie są plany na przyszłość jeśli chodzi 
o rozwój firmy Acronis?

Acronis dynamicznie rozwija się w obszarze 
nazwanym Cyber Protaction, zarówno w tra-
dycyjnym sposobie zabezpieczania danych 
przez użytkowników we własnych lokaliza-
cjach, jak i, a może nawet zdecydowania 
bardziej dynamicznie, w obszarze chmuro-
wym. W tym roku nasze plany 
zaprezentujemy na światowej konferencji 
Acronis Cyber Protection Summit 2019.

Dziękuję za rozmowę. />
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PIĘĆ PROGNOZ DLA SEKTORA MEDIÓW 
NA ROK 2019 

STUART ALMOND

Nie można zastanawiać się nad prognozami na rok 2019 bez przyjrzenia się zmianom, które uważam 
za najistotniejsze w minionym roku, a które będą nadal wpływać i kształtować funkcjonowanie świa-
ta mediów. 

W ubiegłym roku zmiany zachodziły 
w niespotykanym tempie. Odbiorcy 
uzyskują obecnie dostęp 
do treści multimedial-

nych zupełnie inaczej niż w poprzed-
nich latach. Przykładowo, model 
SVoD (Subscription Video on De-
mand) jeszcze niedawno był nowym, 
atrakcyjnym sposobem odbioru tre-
ści, dopiero zdobywającym popular-
ność wśród konsumentów. Ostatnio 
okazało się, że po raz pierwszy liczba 
abonentów tego rodzaju usług prze-
kroczyła liczbę abonentów tradycyj-
nej płatnej telewizji.

Zmieniło się nie tylko źródło oglądanych treści 
multimedialnych, ale także urządzenia i miejsce 

765 milionów ludzi na całym świecie korzysta z platform takich jak Netflix i Amazon Prime.
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odbioru treści – obecnie 20 proc. materiałów 
w serwisie Netflix użytkownicy oglądają za pomo-
cą urządzeń mobilnych będąc w ruchu. Jakkolwiek 
oglądanie programów telewizyjnych z przeno-
śnych urządzeń nie było w 2018 roku niczym no-
wym, to jednak tempo wzrostu tego trendu było 
naprawdę imponujące.

Odbiorcy oczekują materiałów o wyższej 
jakości

Produkcja materiałów w rozdzielczości 4K stała 
się standardem de facto w branży mediów. Coraz 
większa liczba widzów chce oglądać takie filmy 
na swoich domowych urządzeniach. W raporcie 
poświęconym światowej sprzedaży telewizorów 
opracowanym przez firmę Futuresource Consul-
ting stwierdzono, że do końca roku 2018 sprze-
dało się ponad 80 milionów odbiorników działa-
jących w standardzie 4K UHD, a w 60 proc. z nich 
wyposażono w HDR (High Dynamic Range).

Co z tego wynika, jeśli chodzi o rok 2019?

1. Ewolucja zwirtualizowanej produkcji

Rozpoczęły się już pierwsze eksperymenty 
z sieciami 5G. Technologia ta będzie mieć wpływ 
nie tylko na możliwość oglądania programów na 

urządzeniach mobilnych, ale także na sposób reje-
strowania materiałów.
Już dziś wielu producentów korzysta z zalet 
wirtualizacji produkcji. Dzięki nieprzerwanemu 
postępowi technicznemu w komunikacji mobil-
nej w roku 2019 możemy spodziewać się dalszej 
ewolucji nowego środowiska pracy.
Rozpowszechnienie usług produkcyjnych do-
stępnych w chmurze i w środowisku wirtualnym 
nie tylko zmieni metody działania zespołów 
realizacyjnych, ale także sposoby finansowania 
prac. Usługi przetwarzania w chmurze pozwalają 
zwykle firmom obniżyć tzw. próg wejścia dzięki 
niższym kosztom operacyjnym (OPEX).
Coraz częściej wybieranym rozwiązaniem będzie 
zdecentralizowanie zarządzanie treścią (ang. cu-
ration), ponieważ materiały mogą być tworzone, 
udostępniane, redagowane przez wielu użytkow-
ników i publikowane w dowolnym miejscu i w do-
wolnym czasie. Umożliwia to łatwiejszą pracę 
w terenie i przywróci tradycyjny model agencji 
informacyjnej, zdolnej do produkowania i szybkie-
go dostarczania materiałów z dowolnego miejsca. 
To ważny element podnoszenia wiarygodności 
w czasach, w których karierę robią tzw. fake news. 

2. Ogromny wzrost liczby przetwarzanych da-
nych

Dane statystyczne: w 2022 roku wielkość trans-
misji danych wzrośnie o 22,3 proc. i osiągnie 398 
bilionów megabajtów (źródło: PwC)
Na razie daleko nam jeszcze do wartości progno-
zowanych na 2022 rok, jednak możemy powie-
dzieć, że ilość danych wytworzonych w 2019 roku, 
powstałych dzięki wzrostowi liczby odbiorców 
korzystających z dostępu do materiałów wideo 
przez internet, pozwoli nam zgromadzić jeszcze 
więcej cennych informacji dotyczących „konsu-
mentów treści”, ich wyborów, rodzaju treści czasu 
i sposobu odbioru czy metod produkcji. Jak wspo-
mniałem wcześniej, wdrożenie technologii 5G 
w bieżącym roku umożliwi dostęp do materiałów 
wideo jeszcze większej grupie odbiorców, przez 
dłuższy czas i w lepszej jakości.
Najistotniejszym i chyba najbardziej oczywistym 
zjawiskiem, jakie możemy przewidzieć, jest wzrost 
znaczenia rozwiązań wykorzystujących sztuczną 
inteligencję (AI).
Wykorzystanie sztucznej inteligencji będzie się 
w tym roku koncentrowało na wspomaganiu 
tworzenia treści, czyli początku łańcucha dostaw. 
Oznaczać to będzie nie tylko automatyzację ko-
lejnych procesów i przepływów pracy, ale również 
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zastosowanie w pozyskiwaniu treści oraz 
w pracach przed- i w postprodukcyjnych. 
Skróceniu ulegnie czas dostarczania tre-
ści na wiele platform, łatwiej też będzie 
wstępnie przygotowywać materiały zgodnie 
z preferencjami docelowej grupy odbiorców. 
Wyłącznie mechanizmy sztucznej inteli-
gencji będą w stanie przetworzyć wielkie 
ilości metadanych generowane przez nowe 
produkcje i informacje o preferencjach 
i zachowaniach widzów, co pozwoli two-
rzyć kolejne filmy i programy na podstawie 
występujących trendów i innych wniosków 
sformułowanych w trakcie analizy dostęp-
nych danych. 

3. Rzeczywistość mieszana w świecie 
mediów

Nie mówimy tu wyłącznie o wykorzysta-
niu funkcji sztucznej inteligencji w pracach 
produkcyjnych. Technologie rzeczywistości 
mieszanej (Mixed Reality) to niezwykle in-
teresujący obszar dla producentów, którzy pragną 
dostarczyć widzom wyjątkowe, spersonalizowane 
materiały, zwiększając poziom zainteresowania 
i zaangażowania odbiorców. To ważna kwestia na 
tym wyjątkowo konkurencyjnym rynku. 
Coraz większa liczba widzów powoduje równie 
szybki przyrost liczby produkcji i producentów, 
z których wszyscy starają się przyciągnąć uwagę 
jak największej rzeszy widzów. Dotyczy to nie 
tylko sieci Netflix i jej kosztownych produkcji, ale 
także zwykłych youtuberów.

Technologie rzeczywistości wirtualnej stają się 
coraz doskonalsze i coraz tańsze, dzięki czemu są 

coraz bardziej rozpowszechnione (patrz wykres). 
Pozwala to myśleć o wdrożeniu systemów rzeczy-
wistości mieszanej jako nowej standardowej plat-
formy rozrywkowej. Jeśli przyjrzymy się pozycji 
takich rozwiązań w ubiegłym roku, zauważymy, że 
największy wskaźnik wzrostu przychodów wy-
stąpi prawdopodobnie w takich segmentach, jak 
rzeczywistość wirtualna i usługi typu OTT (skrót 
od określenia over-the-top; termin ten oznacza 
nadawców, którzy rozpowszechniają treści jako 
odrębne usługi za pośrednictwem internetu, ta-
kich jak Netflix lub Amazon Prime). 

W roku 2018 mia-
łem przyjemność 
współpracować 
zarówno z telewi-
zją Sky, jak i BBC, 
starając się pomóc 
obu nadawcom 
w zwiększeniu 
zaangażowania 
odbiorców z wyko-
rzystaniem usług 
typu „second 
screen”. Publicz-
ność miała okazję 
oglądać transmisje 
na żywo z wyda-
rzeń sportowych 
dzięki systemowi 

wirtualnej rzeczywistości opartemu na urządzeniu 
PlayStation VR.
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4. Wzrost znaczenia nietradycyjnych producen-
tów

Dostarczanie treści rozrywkowych w jakości 4K 
HDR jest dziś kluczem do pozyskiwania widzów, 
zatem w 2019 roku na rynku pojawiać się będą 
także produkty umożliwiające rejestrację i trans-
misję  wielkobudże-
towych przedsięwzięć 
w szybki, elastyczny 
i ekonomiczny sposób. 
Dzięki bardziej dostęp-
nym technologiom 
produkcji możemy 
oczekiwać wejścia na 
rynek nowych firm 
zajmujących się two-
rzeniem treści przeznaczonych dla tych samych 
odbiorców, do których była skierowana dotych-
czas oferta środków przekazu i przemysłu rozryw-
kowego. Oznacza to, że przyszłość rynku treści 
należy do podmiotów, które będą w stanie sku-
tecznie zaoferować odbiorcom oczekiwane przez 
nich materiały, a nie do tradycyjnych nadawców 
zlecających produkcję materiałów i kupujących 
programy.
Na rynku pojawią się nowi uczestnicy, wzmocni się 

także współpraca między poszcze-
gólnymi przedsiębiorstwami, czego 
przykładem jest program Netflix Post 
Technology Alliance, w którym firma 
Sony ma zaszczyt uczestniczyć. 

5. Rozwój specjalistycznych kompe-
tencji

Rok 2019 będzie również rokiem, 
w którym w branży medialnej nie-

zbędnymi okażą się nowe, specjalistyczne kwalifi-
kacje. Niezwykle potrzebni staną się inżynierowie 
transmisji znający technologie informatyczne, pro-
tokoły transmisji wideo w sieciach IP (video over 
IP), mechanizmy dystrybucji cyfrowej i wymagania 
związane z obsługą wielu platform. 
Przed nami kolejny rok przemian w branży, więc 

w ramach prac po-
szczególnych stowa-
rzyszeń i organizacji 
oraz w ramach współ-
pracy między przed-
siębiorstwami należy 
oczekiwać nie tylko 
definiowania standar-
dów, ale także wspól-
nego gromadzenia 

wiedzy. Dostawcy treści i firmy z sektora mediów 
będą poszukiwały partnerów w celu uzyskania 
porad i wsparcia, a także – co istotne – w celu 
wspólnej realizacji projektów. 
Bieżący rok na pewno będzie rokiem transforma-
cji. Będziemy świadkami nawiązywania współ-
pracy między mediami i dostawcami rozwiązań, 
dzięki którym w szybki i elastyczny sposób można 
stworzyć atrakcyjną ofertę dla odbiorców. />
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W miastach żyje coraz więcej ludzi, lecz 
mimo rosnącej populacji mieszkańcy 
nie chcą rezygnować z własnego środka 
transportu. Wychodząc naprzeciw po-
trzebom i wyzwaniom niskoemisyjnej 
przyszłości, SEAT prezentuje pierwszy 
w pełni elektryczny model el-Born. In-
nowacyjny samochód hiszpańskiej mar-
ki łączy w sobie kluczowe rozwiązania 
i technologie, które będą przyszłością 
motoryzacji: napęd elektryczny, system 
autonomicznej jazdy, potrzeby shared-
-mobility oraz łączność z siecią.

SEAT el-Born to pierwszy w 100% elektryczny 
pojazd zbudowany na platformie MEB zaprojekto-
wanej przez Volkswagena. Samochód przyjął na-
zwę jednej z najbardziej ikonicznych dzielnic Bar-
celony, która stała się źródłem inspiracji dla pro-
jektantów i inżynierów z SEAT-a. Projekt el-Born 
– auta o sportowym charakterze, naszpikowane-
go najnowocześniejszą technologią – narodził się 
i został rozwinięty w stolicy Katalonii. Produkcja 
seryjna rozpocznie się w 2020 roku w niemieckim 
Zwickau.

Moc, z której chce się korzystać

SEAT el-Born rewolucjonizuje branżę motoryza-
cyjną, zapewniając niespotykane wcześniej osiągi, 
które wychodzą naprzeciw wymogom i potrzebom 
współczesnego kierowcy. Sercem pojazdu jest 
204-konny silnik elektryczny zasilany zestawem 
akumulatorów o wydajności 62 kWh. Dzięki tym 
parametrom, zasięg el-Born wydłuża się do 420 
km (wg WLTP), a przyspieszenie od 0 do 100 km/h 
zajmuje 7,5 sekundy. Z kolei specjalnie zaprojek-
towana ładowarka pozwala na naładowanie aku-
mulatorów do 80% w 47 minut. Połączenie dyna-
miczności z praktycznymi rozwiązaniami to znak 
rozpoznawczy SEAT-a.

– Mobilność podlega ciągłym zmianom, a wraz 
z nią ewoluują nasze samochody. SEAT stoi na 
czele tych zmian. Koncepcyjny el-Born wyraża 
filozofię projektowania marki oraz wdraża roz-
wiązania technologiczne, które pomogą zmierzyć 
się z wyzwaniami przyszłości – stwierdził Luca de 
Meo, Prezes SEAT-a.

Zaprojektowany do jazdy

Pojazd został zaprojektowany dla wyjątkowych 
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wrażeń z jazdy i imponującego zasięgu. Nie byłby 
on możliwy bez odpowiedniej aerodynamiki po-
jazdu. Osiągnięto ją m.in. dzięki przeniesieniu niżej 
wlotów powietrza chłodzących akumulatory czy 
wpasowaniu logo SEAT w karoserię samochodu. 
Efektywny przepływ powietrza umożliwiają rów-
nież wloty zaprojektowane przy nadkolu, które 
dodatkowo zapewniają chłodzenie klocków ha-
mulcowych. Samochód wyposażono w podwójny 
spoiler, który podkreśla dynamiczny charakter 
auta. Dzięki tym rozwiązaniom SEAT el-Born za-
chowuje lekkość linii nadwozia oraz wysoką wy-
dajność jazdy.

– El-Born pokazuje jak SEAT potrafi wykorzystać 
swój pełen emocji styl projektowania w nowej 
rzeczywistości pojazdów na prąd. Zespół projek-
towy bardzo poważnie podszedł do wyzwania, by 
nasz pierwszy w pełni elektryczny samochód był 
atrakcyjny wizualnie. Wierzę, że prowadzenie po-
jazdów elektrycznych może wywoływać emocje, 
dawać frajdę – mówił Alejandro Mesonero-Roma-
nos, Dyrektor ds. designu SEAT-a.

Przestronne wnętrze

Wykorzystanie ogniw elektrycznych zamiast 
klasycznego silnika umożliwiło maksymalizację 
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przestrzeni pasażerskiej. We wnętrzu 
el-Born dominują opływowe kształ-
ty, które nadają lekkości i podkreślają 
technologiczne zaawansowanie 
pojazdu. Po środku deski rozdziel-
czej zaprojektowano cyfrowy kokpit 
z 10-calowym ekranem z dostępem 
do sieci, informacji oraz multime-
diów. Wysoki komfort jazdy zapew-
niają wygodne fotele kubełkowe dla 
wszystkich pasażerów oraz dodat-
kowo wygospodarowana przestrzeń 
na bagaże. By zrozumieć różnicę 
w jakości z podróżowania, wystarczy 
wspomnieć, że między przednimi 
siedzeniami spokojnie zmieści się do-
datkowa torba.

Drugi poziom jazdy autonomicznej 

Wraz ze wzrostem ruchu na dro-
gach pojawia się coraz większa po-
trzeba, by samochód przejmował 
od kierowcy część obowiązków. By 
zmniejszyć presję towarzyszącą 
współczesnemu stylowi życia, SEAT 
el-Born wyposażony jest w łączność 
i najnowocześniejsze rozwiązania 
stosowane w autonomicznych pojaz-
dach. W samochodzie wprowadzono 
drugi poziom jazdy autonomicznej, 
który pozwala na częściową automa-
tyzację manewrów i przejęcie kontroli 
podczas kierowania, przyspieszania 
i zwalniania. Auto wyposażone jest 
również w  asystenta parkowania 
Intelligent Park Assist. Innowacyjne 
rozwiązania potwierdzają, że SEAT 
el-Born jest samochodem koncepcyj-
nym uosabiającym przyszłość jazdy. 
SEAT el-Born będzie można zobaczyć 
podczas tegorocznego International 
Motor Show w Genewie. />

https://brandsit.pl


22 MARZEC 2019

brandsIT.pl

Wybór opcji i ofert na rynku jest 
ogromny i może być nieco 
przytłaczający dla osoby, która się na 
tym zwyczajnie nie zna. Różne formy 

robienia kopii, różne nośniki danych, sprzęt, model 
licencjonowania, dodatkowe funkcjonalności itd. 

- aby się w tym wszystkim odnaleźć, trzeba mieć 
wiedzę z tego zakresu.
Jak dokonać właściwego wyboru, tak aby 
zabezpieczenie danych firmy nie było tylko ciągle 
rosnącym kosztem, ale biznesową inwestycją 
w przyszłość firmy? Przyjrzymy się niektórym 

KOPIA BEZPIECZEŃSTWA W FIRMIE - 
OPTYMALIZACJA KOSZTÓW
Każda firma podchodząca poważnie do biznesu, staje w pewnym momencie przed wyborem 
rozwiązania do robienia kopii bezpieczeństwa. W obecnych czasach jest to niezbędne, a nawet 
wymagane w niektórych wypadkach przez przepisy prawa. 
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pułapkom, które czyhają na kupujących 
rozwiązania do kopii bezpieczeństwa.

Warto zacząć od wyróżnienia dwóch modeli 
biznesowych, jeśli chodzi o dostawców rozwiązań 
do robienia kopii. 
• Sprzęt do kopii sprzedawany osobno oraz 
oprogramowanie osobno.
• Rozwiązanie zintegrowane, czyli 
oprogramowanie oraz sprzęt od jednego 
producenta.

W przypadku większości firm, jednym 
z ważniejszych powodów, dla których kupują 
oddzielnie samo oprogramowanie, jest możliwość 
wykorzystania posiadanego już sprzętu. Jednak 
dość często nie kalkulują one całkowitego kosztu 
rozwiązania.

Jak kosztowne mogą być licencje oraz na jakie 
ukryte koszty należy zwrócić uwagę?

„Ukryte” koszty

Jako przykład weźmiemy backup VMware. Poniżej 
są trzy „ukryte” koszty, które łatwo pominąć 
w kalkulacjach.

Licencje oraz koszty utrzymania.

W większości rozwiązań do kopii maszyn 
wirtualnych, producent ma różne podejście do 
pobierania opłat licencyjnych np.: za fizyczny 
procesor serwera (socket) lub za serwer (host). 
W zależności od rozwiązania wykorzystanego 
w firmie, opłata za każdy serwer nie zawsze musi 
być bardziej kosztowna niż opłata za procesor. 
Prosty przykład, uruchamiając swoje usługi na 2 

procesorowym serwerze po 500 USD za procesor, 
koszt rozwiązania będzie wyższy niż opłata za 
serwer 800 USD innego dostawcy.
Nie należy zapominać o opłatach za aktualizacje 
oraz wsparcia techniczne. To może kosztować 
czasem między 22% a 27% wartości licencji. 

Oczywiście można wybrać licencje w modelu 
subskrypcyjnym, gdzie takie usługi są 
wliczone w cenę, ale licząc wszystkie koszty 
w perspektywie 3 lat, wychodzi to bardzo 
podobnie, jak zakup licencji dożywotnio.

Koszty zarządzania.

Jeśli chodzi o zarządzanie oprogramowaniem, 
w przypadku, gdy dostawcą sprzętu 
i oprogramowania jest inna firma, trzeba wziąć 
pod uwagę koszty wynikające ze swoistego 
rozdwojenia odpowiedzialności. W przypadku 
problemów z kopią, trzeba się kontaktować 
z dwoma różnymi ośrodkami wsparcia 
technicznego, aby naprawić określony błąd. 
Często kończy się to długą korespondencją 
i zrzucaniem winy na tego drugiego dostawcę. 
Powoduje to stratę czasu oraz zwiększa 
niepotrzebnie koszty.

Koszty pamięci masowej.

Ostatnim elementem, o którym należy powiedzieć 
to koszt sprzętu. Wiele firm z ograniczonym 
budżetem po zakupie sprzętu stara się oszczędzić 
na oprogramowaniu i sięga po rozwiązania 
„darmowe”. Wszyscy doskonale wiemy, co 
można dostać „za darmo” i najczęściej wiąże 
się to z pewnymi ograniczeniami. Przykładowo 
dostajemy możliwość robienia kopii kilku 
komputerów, a na większą ilość trzeba już 
wykupić licencję lub możemy korzystać tylko 
z ograniczonej funkcjonalności bez licencji.  
Najczęstszym problemem w takich aplikacjach 
jest to, iż za każdym razem jest robiona pełna 
kopia. To przy retencji ustawionej na 14 dni 
powoduje zużycie kilkunastokrotnie większej 

pojemności na dyskach, 
a dodatkowo wykorzystuje za 
każdym razem przepustowość 
sieci firmowej w coraz 
większym stopniu. 

Czasem w darmowych 
rozwiązaniach spotyka się też 
oczywiście kopie przyrostowe, 
jednak są one oparte 

mechanizmach, które za każdym razem skanują 
całą powierzchnię dysków w poszukiwaniu różnic, 
co nie dosyć, że obciąża maszynę, która robi kopię 
to także obciąża końcówki, z których te pliki są 
kopiowane. 

PRZYPADEK 1

Producent A

Cennik

$800 za hosta

$500 za socket

$800 $800

$500$500 *2 = $1000

2socket ESXi host 1socket ESXi host

Producent B

PRZYPADEK 2
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Minimalizacja kosztów kopii bezpieczeństwa.
Czy da się w jakiś sposób zminimalizować 
i zoptymalizować koszty tak, aby wydane 
pieniądze na backup, były dobrą inwestycją? 
Porównując koszty opłat licencyjnych różnych 

dostawców oprogramowania o podobnych 
funkcjonalnościach, wnioski są proste. Już 
w pierwszym roku korzystania z Synology Active 
Backup firma może oszczędzić więcej niż 50%. 
Oszczędności mogą być jeszcze większe, jeśli 
dodamy do tego koszty pamięci masowej od 
takich dostawców jak Dell EMC czy HPE, lub 
w przypadku bardzo dużych wdrożeń. 
W dużym skrócie, za pieniądze wydane na licencje 

(nie ważne czy to jest model subskrypcyjny czy 
zakup jednorazowy) w pierwszym roku, można 
kupić Synology NAS zabezpieczając zarówno 

stacje robocze, serwery, maszyny wirtualne jak 
i również dane z usług Office 365 oraz G Suite.
Wykorzystanie zasobów pamięci masowej 
w przypadku Synology można dodatkowo 
poprawić, przez korzystanie z globalnej 

deduplikacji, która zapobiega przechowywaniu 
powtarzających się danych z różnych źródeł. 
W zależności od scenariusza pozwala to na 
oszczędności między 20%-60% miejsca na pamięci 
masowej.

Podsumowanie

Tabela poniżej przedstawia porównanie różnych 
rozwiązań do kopii 
bezpieczeństwa 
z Synology Active 
Backup.
 
Poza korzyściami 
finansowymi Synology 
Active Backup 
oferuje mnóstwo 
dodatkowych funkcji, 
które można znaleźć 
w nowoczesnym 
oprogramowaniu do 
kopii bezpieczeństwa 
np.: jednolitą konsolę 
do wszystkich 
zadań czy portal 
użytkownika do 

przywracania plików bez ingerencji administratora. 
/>

PRZYPADEK 1

Oprogramowanie

Sprzęt

Active Backup for Business Freemium  oprogramowanie innego
 dostawcy "darmowe"

  

BrakBrak (w cenie sprzętu)

Synology  DS918+ Synology DS918+

 Koszty licencji

PRZYPADEK 2

Licencjonowane oprogramowanie innego
 dostawcy płatne

  

Synology DS918+

*Należy sprawdzić z każdym dostawcą oprogramowania, skrypty najczęściej wspierają tylko pełną kopię.

PRZYPADEK 3

Wsparcie u jednego dostawcy
Koszty 
 zarządzania  Rozproszone wsparcie techniczne

Koszt pamięci
 masowej

Globalna deduplikacja może działać 
 tylko z wybranymi serwerami, 
 przeważnie droższymi.
 Kopie przyrostowe wspierane

Od 150$ rocznie do 999 USD za hosta VM
 Roczne koszty utrzymania i wsparcia
 technicznego miedzy 22% a 27% ceny

Globalna deduplikacja nie wspierana
 *Kopie przyrostowe mogą nie być
 wspierane

Rozproszone wsparcie techniczne
 Wsparcie do oprogramowania świadczone
 przez społeczność 

Udowodniona efektywność deduplikacji
 sięgająca do nawet 60% 
 Wsparcie dla kopii przyrostowych

Koszt rozwiązania do kopii bezpieczeństwa

 Synology NAS +
 oprogramowanie inndego dostawcy

 subskrypcja

0 500 1000 1500 2000 2500 3000 3500 4000

Licencje na oprogramowane

Sprzęt

Sprzęt 1st yr 2nd  yr 3rd yr

1  rok 2 rok 3   rok

Sprzęt Oszczędność 50% w pierwszym roku

 Synology NAS +
 oprogramowanie inndego dostawcy

 licencja dożywotnia

 Synology NAS +
 Active Backup for Business

 35 lat aktualizacji

Środowisko: 3 x 2socket VMware serwer
 Sprzęt: Synology DS918+ oraz 4 x 4TB (cena z Amazon.com)
 Oprogramowanie: Średnia cena oprogramowania do kopii na rynku.
 Odnowienie wsparcia technicznego wliczone w cenie licencji dożywotniej. 

PREZENTACJA PARTNERATECHNOLOGIA I BIZNES

https://brandsit.pl




26 MARZEC 2019

brandsIT.pl

Jak wykryć cyberataki, jak im przeciwdzia-
łać, w jaki sposób kategoryzować zdarzenia 
naruszające bezpieczeństwo, jak je korelować 
ze sobą, tak aby organizacja potrafiła działać 

w sposób nieprzerwany? Z jednej strony istnieją 
narzędzia pozwalające wykryć i zarejestrować nie-
standardowe działania, niektóre są następstwem 
poprzednich i dopiero ich połączenie pozwala 
na to, aby wykryć nieprawidłowość czy atak na 
systemy informatyczne. Czasem konieczne będzie 
oddzielenie infrastruktury wewnętrznej od sieci 
zewnętrznej albo wydzielenie części systemów 

przedsiębiorstwa od reszty, aby przeciwdziałać 
rozpowszechnianiu się złośliwego oprogramo-
wana czy wyciekowi danych na zewnątrz. Do 
tego niezbędni są specjaliści o wysokich kom-
petencjach, którzy potrafią wyciągnąć wnioski 
z informacji pochodzących z różnych źródeł i na 
podstawie własnych doświadczeń odpowiednio 
reagować.

W celu zapewnienia najwyższego stopnia bezpie-
czeństwa organizacji powołują one (albo korzy-
stają z usług firm zewnętrznych) centrum operacji 

#1SOC PO TO, ŻEBY NIE BYŁO S(Z)OKU 

PRZEMYSŁAW KUCHARZEWSKI

W dzisiejszych czasach bezpieczeństwo systemów informatycznych jest kluczowe z punktu widze-
nia ciągłości działania firm i instytucji. Coraz więcej zarządzających biznesem zdaje sobie sprawę, że 
przerwanie funkcjonowania systemów informatycznych powoduje straty finansowe, nierzadko idące 
w miliony złotych dziennie, jak i utratę wizerunku. 
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bezpieczeństwa (SOC – ang. Security Operating 
Center). SOC to scentralizowana jednostka, która 
monitoruje, kwalifikuje i przeciwdziała atakom na 
systemy informatyczne przedsiębiorstwa (po-
cząwszy od stron internetowych, aplikacji i syste-
mów, baz danych, centrów danych i pojedynczych 
serwerów, sieci, wszystkich urządzeń końcowych, 
takich jak telefony, notebooki czy tablety).  W rze-
czywistości SOC to zespół analityków, którzy wy-
korzystując specjalistyczne narzędzia, wykrywają, 
analizują, reagują oraz raportują i przede wszyst-
kim przeciwdziałają incydentom bezpieczeństwa. 
Centra Operacyjne Bezpieczeństwa działają 24 
godziny na dobę, 7 dni w tygodniu, przyjmując 
zgłoszenia od użytkowników i monitorując zda-
rzenia w systemach w poszukiwaniu potencjal-
nych incydentów bezpieczeństwa.

Czym są incydenty bezpieczeństwa (ang. Threat 
Incidents, w skrócie często nazywane TI)? TI to 
przeanalizowane zdarzenia (zgłoszenia), które za-
grażają integralności, poufności bądź dostępności 
systemów informatycznych, informacji przetwa-
rzanych, przechowywanych i transmitowanych 
przez te systemy lub które naruszają bądź za-
grażają naruszeniem polityk bezpieczeństwa. Tak 
więc, nie każde zgłoszenie zostaje zakwalifikowa-
ne jako TI. Czasem również jest tak, że pojedyncze 

zgłoszenie dopiero połączone z innym pozwala na 
zaklasyfikowanie danego incydentu jako TI.

Krzysztof Strączkowski, 
Service Delivery Mana-
ger, Trecom

Przystępując do bu-
dowy SOC Trecom 
postawiliśmy na precy-
zyjnie określone zdol-
ności operacyjne. Na tej 

podstawie zdefiniowaliśmy organizację zespołu 
oraz procesy obsługi incydentów. W ten sposób 
zbudowaliśmy zestaw usług, który nie stanowi 
jedynie dodatku do oferowanych technologii. 
W ramach adaptacji usługi do środowiska klienta 
za każdym razem prowadzimy dialog w celu zro-
zumienia architektury IT monitorowanego środo-
wiska. Jednak przede wszystkim musimy poznać 
relacje między elementami tego środowiska, role 
systemów IT w procesach biznesowych, ryzyka 
wynikające z zagrożeń oraz ich wpływ na misję. 
W naszej opinii świadomość sytuacyjna wyni-
kająca ze znajomości chronionego środowiska 
pozwala na skuteczną analizę zdarzeń i podję-
cie właściwych działań w reakcji na incydenty 
bezpieczeństwa. W procesie reakcji na incydenty 
niezbędne są również dane kontaktowe do wła-
ścicieli procesów i zasobów. Informacje uzyskane 
na etapie adaptacji usługi SOC w środowisku 
klienta znajdują odzwierciedlenie w procedurach 
obsługi incydentów. SOC Trecom dysponuje wy-
pracowanymi metodami postępowania, jednak 
w większości przypadków musimy dostosować 
nasze procedury do potrzeb wynikających ze 
specyficznych wymagań bezpieczeństwa każde-
go klienta.

Jak to wszystko się odbywa? Wstępną analizę 
zdarzeń prowadzą, według określonych procedur, 
analitycy pierwszej linii (Tier1). Jeśli zdarzenia 
wymagają zaawansowanej analizy, eskalowane 
są do analityków drugiej linii (Tier2), zajmujących 
się także incydentami, bowiem proces reakcji na 
incydenty (IR) realizowany jest przez analityków 
drugiej linii SOC. W uzasadnionych przypadkach 
w prace angażują się eksperci odpowiedzialni za 
zaawansowane zdolności operacyjne (Avanced 
Capabilities). Reakcja na incydenty, monitorowanie 
systemów i dostarczanie dodatkowych danych 
kontekstowych mogą być wspomagane przez 
zespół operacyjny (Operations and Management), 
którego zadaniem jest zarządzanie systemami 
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bezpieczeństwa Klientów. Struktura Operacyjnego 
Centrum Bezpieczeństwa Trecom przedstawiona 
jest na schemacie poniżej.

Outsourcing tańszy?

Dlaczego organizacje decydują się na przeniesie-
nie SOC poza własną organizację? Dwa powody – 
pierwszy z nich to kompetencje, drugi zaś pienią-
dze. Przykładowy dziesięcioosobowy zespół ze 
zmianą dzienną i nocną, z managerem zarządzają-
cym całą jednostką, kosztami niezbędnych za-
stępstw, szkoleniami dla pracowników to szaco-
wany średni koszt miesięczny między 200 a 300 
tysięcy złotych w zależności od regionu kraju 
i kompetencji pracowników. Czy każdą organizację 
stać na taki wydatek? Nie – na pewno nie szeroko 
rozumiany średni biznes, czy wręcz duży pomiot 
krajowy. Co innego międzynarodowe korporacje 
o ustandaryzowanych technologiach i zapleczu IT, 
które mogą utrzymać takową jednostkę w swoich 
strukturach, pełniącą rolę „bezpiecznika” w swoim 
ekosystemie informatycznym obejmującym wiele 

krajów.

Michał Horubała, Secu-
rity Operations Center 
Architect, eSecure Sp. 
z o.o.

Sercem SOC Trecom 
jest system SecureVisio 
polskiej firmy eSecure. 

Produkt ten umożliwia nam łatwą integrację 
z systemami bezpieczeństwa naszych klientów, 
zbudowanie bazy CMDB monitorowanego środo-

wiska, analizę ryzyka, obsługę incydentów oraz 
zarządzanie podatnościami. Nie wymagamy od 
naszych klientów zakupu ani stosowania kon-

kretnych rozwiązań bezpieczeństwa IT. Analiza 
zdarzeń i wykrywanie incydentów wymaga jed-
nak odpowiednich źródeł danych. Dlatego moni-
torowane sieci muszą być wyposażone w sys-
temy dostarczające wskaźników incydentów. 
Są to rozwiązania klasy Endpoint Security lub 
EDR, systemy IDS/IPS, systemy do analizy ruchu 
sieciowego, skanery podatności oraz systemy 
klasy SIEM / log management. W zależności od 
środowiska i potrzeb w zakresie bezpieczeństwa 
możemy skorzystać z systemów klienta lub 
dostarczyć rozwiązania z naszej oferty (również 
w rozliczeniu abonamentowym). 

Oprócz kwestii finansowych dochodzą koszty 
czasowe i kwestie zbudowania odpowiednie-
go zespołu w organizacji. Projekt uruchomienia 
jednostki SOC wewnątrz organizacji trwa zwykle 
od 18 do 24 miesięcy. Rynek cyberbezpieczeń-
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Jak działa SOC Trecom w praktyce

Wskaźnik incydentu

System Snort został wdrożony w sieci klienta 
tymczasowo. Klient od niedawna korzysta z na-
szych usług. Nie wymagamy od naszych klientów 
stosowania konkretnych rozwiązań bezpieczeń-
stwa IT. Analiza zdarzeń i wykrywanie incydentów 
wymaga jednak odpowiednich źródeł danych.  
Jednym z tych wymagań jest dostępność w sieci 

klienta systemów klasy IDS/IPS, które stanowią 
jedno ze źródeł wskaźników incydentów. Klient 
zdecydował o zakupie rozwiązania, ale na tym 
etapie był dopiero w trakcie wyboru rozwiązań 
i przygotowywania postępowania. Sensor Snort 
w jednej z monitorowanych sieci zaraportował 
zdarzenie „DNS request for known malware do-
main”.  

Zdarzenie zostało automatycznie zarejestrowane 
w systemie zarządzania incydentami, który wzbo-

#2SOC PO TO, ŻEBY NIE BYŁO S(Z)OKU 

MICHAŁ HORUBAŁA
SECURITY OPERATIONS CENTER ARCHITECT, ESECURE SP. Z O.O.

stwa jest wręcz zalewany nowymi technologiami 
jednocześnie cierpiąc na deficyt odpowiednich 
osób z tej specjalizacji. Zadanie zorganizowania 
jednostki oraz wyposażenia zespołu w techno-
logie pozwalające sprostać postawionym zada-
niom stanowi wyzwanie, któremu bardzo trudno 
sprostać. Ryzyko błędnych decyzji na etapach 
określenia misji, planowania, organizacji, zdolności 
operacyjnych i doboru odpowiednich technologii 
jest bardzo wysokie, a skutki tych wyborów mogą 
być bardzo kosztowne. 

Czy warto w ten sposób chronić swoją infrastruk-
turę i dane? Dane są najcenniejszym zasobem 
w organizacjach. Proszę sobie wyobrazić, co 
mogłoby się stać, gdyby z banku wyciekły dane 
o transakcjach klientów, jeśli od operatora teleko-
munikacyjnego wyciekłyby informacje o samych 
klientach, jak i numerach telefonów, z którymi się 
łączono, z ośrodka badawczego fabryki samo-
chodów informacje nt. prac R&D nowego modelu 
silnika…. 
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gacił dane o informacje na temat elementów in-
frastruktury klienta, których dotyczył problem.  Na 
tym etapie było to dopiero zgłoszenie, za którego 
analizę odpowiedzialni są analitycy pierwszej linii 
SOC. Ze względu na lokalizację hosta (strefa DMZ 
– ang. DeMilitarized Zone, bezpośrednie narażenie 
na ataki, poważne konsekwencje), którego doty-
czyło zdarzenie oraz jego znaczenie dla organi-
zacji, system automatycznie oznaczył zgłoszenie 
priorytetem „krytyczne”.

Monitoring i selekcja zdarzeń - I linia SOC

Analityk, który zgodnie z procedurami natychmiast 
rozpoczął prace nad zgłoszeniem, już na etapie 
weryfikowania podstawowych informacji doszedł 
do wniosku, że ma do czynienia z incydentem. 
Hostem, który wysłał do serwera DNS podejrzane 
zapytanie był zlokalizowany w sieci DMZ serwer 
WEB organizacji. 

Zapytanie dotyczyło domeny chickenkiller.com. 
Informacje z bazy MISP oraz szybkie poszukiwa-
nia w Google wskazały, że domena stanowi część 
usługi Free DNS i często jest wykorzystywana 
w celach przestępczych. Oczywiście serwer WEB 
nie powinien wysyłać podobnych zapytań DNS. 
Informacje te były wystarczające, aby zakwalifi-
kować zgłoszenie jako incydent i przekazać je do 
drugiej linii SOC. 

Analiza incydentu - II linia SOC

Analityk drugiej linii SOC po przyjęciu zgłoszenia 
zorientował się, że na serwerze WEB będącym 
przedmiotem incydentu zidentyfikowano kilka 
poważnych podatności. Podatności te zostały 
wykryte przed dwoma tygodniami, a informacja 
o nich została przekazana klientowi. Niestety, 
w czasie wystąpienia incydentu konfiguracja ser-
wera nie została jeszcze poprawiona.
Szybkie skanowanie narzędziem nikto potwier-
dziło, że na serwerze WEB wciąż pracuje mocno 
przeterminowana wersja Apache oraz równie 
leciwa aplikacja WordPress. 

Reakcja na incydent - II linia SOC

Analityk drugiej linii, wykorzystując ustalony kanał 
komunikacji, poinformował klienta o prawdopo-
dobnym incydencie oraz konieczności podjęcia 
kolejnych działań. Niestety, SOC nie dysponował 
danymi do logowania do podejrzanego serwera. 
Zarządzała nim firma zewnętrzna. Ze względu na 

prawdopodobieństwo konfliktu interesów zde-
cydowano o wykonaniu zrzutu zawartości dysku 
twardego maszyny oraz rozpoczęciu rejestracji 
ruchu sieciowego w segmencie DMZ przed za-
angażowaniem firmy zarządzającej systemem. 
Do nagrywania ruchu wykorzystano ten sam 
system, na którym działał sensor Snort. W celu 
wykonania zrzutu dysku twardego na miejsce 
wysłano specjalistę wyposażonego w procedurę 
i narzędzia do pozyskiwania materiału. Ponie-
waż siedziba klienta znajdowała się w odległej 
lokalizacji, dojazd z najbliższego oddziału Trecom 
miał zająć ok. 2 godzin. Za zgodą klienta zdecy-
dowano o odłączeniu serwera od sieci do czasu 
skopiowania danych. W międzyczasie zmieniono 
konfigurację zapory sieciowej tak, aby całkowicie 
odciąć możliwość komunikacji strefy DMZ z siecią 
LAN. Podjęto również decyzję o wykonaniu kopii 
zawartości innej maszyny zlokalizowanej w tej 
samej strefie - serwera SMTP. Operacja kopiowa-
nia danych zajęła kolejne pięć godzin. Po zabez-
pieczeniu materiału skontaktowano się z firmą 
zarządzającą serwerem i poinformowano admini-
stratora o podejrzanym incydencie. Administrator 
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przekazał dane do logowania analitykowi SOC, 
który mógł zdalnie rozpocząć badanie syste-
mu jeszcze zanim kopia jego zawartości dotrze 
do laboratorium SOC Trecom w Warszawie. Na 
serwerze zidentyfikowano zagnieżdżony katalog 
zawierający prawdopodobnie złośliwy plik. Mogło 
to wskazywać na włamanie w celu późniejszego 
wykorzystania serwera w innym celu  - na przy-
kład kampanii phishingowej. Dalsze analizy miały 
zająć co najmniej kilka dni i mogły być prowadzone 
na kopii danych w laboratorium SOC. Dlatego pod-
jęto decyzję o reinstalacji systemu operacyjnego 
serwera oraz wszystkich aplikacji w celu szybkie-
go przywrócenia jego funkcji. 

Dalsze badania wykazały, że plik znaleziony na 
serwerze istotnie wykorzystywany był w jednej 
z kampanii phishingowych (prawdopodobnie zo-
stał pobrany przez atakującego z domeny chic-
kenkiller.com - stąd zapytanie DNS. Plik zawierał 
złośliwy kod typu ransomware). Nie znaleziono 
śladów włamania na drugiej maszynie ze strefy 
DMZ. Logi wskazywały jednak na próby rekone-
sansu. Z tego powodu zarekomendowano klien-

towi reinstalację oprogramowania również tego 
serwera. 

Po zamknięciu incydentu i przygotowaniu raportu 
zorganizowano spotkanie w celu prześledzenia 
procesu reakcji na incydent, wyciągnięcia wnio-
sków i przyjęcia ewentualnych korekt w procedu-
rach. Zwrócono uwagę na brak danych kontakto-
wych do administratora serwera WWW w bazie 
SOC oraz na brak świadomości klienta o koniecz-
ności posiadania loginów i haseł do wszystkich 
jego systemów. Przeanalizowano możliwość 
zmiany hasła root z wykorzystaniem fizycznego 
dostępu do serwera. Uznano, że w tej konkretnej 
sytuacji działanie takie nie było uzasadnione, jed-
nak zdecydowano o dołączeniu procedury zmiany 
hasła na systemie Linux do zestawu procedur, 
którymi dysponują specjaliści w terenie. 

Klient otrzymał raport z incydentu w ciągu dwóch 
dni od zakończenia prac. W raporcie zawarto 
szczegółowy opis przebiegu incydentu, zwrócono 
uwagę na opóźnienia w łataniu wykrytych podat-
ności oraz braki w informacjach. />

https://brandsit.pl


32 MARZEC 2019

brandsIT.pl

Oczywiście wielkie to w przypadku gru-
py 3S czysty kolokwializm. Nigdy nie 
skupialiśmy się tylko na maksymalizacji 
powierzchni kolokacyjnej Data Center, 

ważniejsze było dla nas rozproszenie geograficz-
ne i związane z tym usługi, aby w razie poważnej 
katastrofy zapewnić klientom 100% dostępność, 
a właściwie to 99,9999%. 

Od samego początku działalności 3S Data Center 
postawiliśmy na rozwiązania klastrowe, dlatego 
budowa nowych ośrodków była dla nas prioryte-
tem. Początkowo skupiliśmy się na regionie Gór-
nego Śląska, gdzie Grupa 3S skutecznie działała 
w obszarach telekomunikacji już od kilkunastu lat, 
dlatego tam powstały nasze pierwsze obiekty. 
Później przyszedł czas na Kraków, Bytom czy 

BEZPIECZNE
DATA CENTER

MARCIN DŁUGOSZ
REGIONAL PRESALES MANAGER, 3S DATA CENTER

Pozwólcie, że zacznę od sparafrazowania samego siebie używając fragmentu wypowiedzi z lutowego 
magazynu BrandsIT: „Mówi się, że za każdym sukcesem wielkiego mężczyzny stoi wyjątkowa kobieta, 
a za każdą wyjątkową chmurą stoi wielkie Data Center.”
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w końcu Warszawę. 3S Data Center to jedyny 
w Polsce klaster, rozproszonych geograficznie 
sześciu centrów przechowywania i przetwarzania 
danych.

Obiekty połączone własną siecią światłowodową 
są podstawą szytych na miarę rozwiązań IT dla 
sektora Małych i Średnich Przedsiębiorstw, ale 
także Korporacji. 

Śmiejemy się, że terminy dywersyfikacja i redun-
dancja, pracownicy jak i Klienci 3S odmieniają 
przez wszystkie przypadki.

Warszawa to stosunkowo nowy ośrodek w na-
szym portfolio. Obiekt został oddany do użytku 
w 2017 roku. Jego powierzchnia to 1250m2. Do 
tego dochodzi część biurowa, z której klienci mogą 
korzystać jako DRO (Disaster Recovery Office). 
Podobnie jak w przypadku rozwiązań chmuro-
wych stawiamy na wysoką dostępność (High 
Availabilty). Dlatego wszystkie systemy m. in. 

zasilanie, podtrzymanie napięcia, klimatyzacja są 
redundantne. Kompleksowy system automatyki 
SCADA dba o monitoring, alarmowanie, stero-
wanie, archiwizacje i regulacje. Wszystko to plus 
zaawansowane systemy p.poż, SKD, sprawiają, 
że obiekt na warszawskiej Białołęce wg. normy – 
ANSI/TIA-942 (Telecommunications Infrastructure 
Standard for Data Centers), posiada standard TIER 
III. Przez 24 godziny na dobę dział NOC (Network 
Operation Center), dba o to, aby każdy nawet 
najmniejszy problem, został wychwycony i w jak 
najwcześniejszym stadium rozwiązany. W związku 
z coraz większym zagrożeniem bezpieczeństwa 
cybernetycznego, planujemy w niedługim czasie 
powołać SOC (Security Operation Center), który 
zadba o bezpieczeństwo danych.

Dlaczego Data Center?

Korzystanie z centrum danych to tendencja wzro-
stowa: wiele przedsiębiorstw dostrzegło korzyści 
płynące z takiego rozwiązania. Kolokacja serwe-
rów czy szaf, a nawet wynajęcie dedykowanej po-
wierzchni czy infrastruktury pozwala zmniejszyć 
koszty własne inwestycji, ale też dopasować ją 
dokładnie do swoich potrzeb, wybierając serwery 
wirtualne lub skierowane wyłącznie do jednego 
odbiorcy serwery dedykowane, a także zminima-
lizować ryzyka na wielu płaszczyznach. Nie bez 
znaczenia pozostaje fakt, że 3S Data Center dzięki 
własnej sieci światłowodowej jest dostawcą In-
ternetu dla operatorów i dostawców usług inter-
netowych. Posiadamy bezpośrednie punkty styku 
z większością krajowych sieci internetowych, 
a także kilkoma operatorami międzynarodowymi. 
Jesteśmy również uczestnikami węzłów między-
operatorskich zapewniając najwyższy poziom 
dostępu. Nasze ośrodki są spięte w ringu świa-
tłowodowym nx10G, co pozwala synchronicznie 
replikować dane w czasie rzeczywistym.

Usługi szyte na miarę, czyli Cloud2b

Wychodząc naprzeciw potrzebom rynku warszaw-
skiego, który na tle kraju jest dość specyficzny, 
postanowiliśmy spersonalizować i odświeżyć 
niektóre z naszych klocków oferowanych w Clo-
ud2B, bazując oczywiście na naszych kluczowych 
założeniach, przede wszystkim na rozproszeniu 
geograficznym. Data Center z certyfikacją TIER III, 
to dzisiaj za mało, żeby być liderem. W 3S stawia-
my na innowacyjne usługi i kompetencje naszych 
inżynierów. 

PREZENTACJA PARTNERA

https://brandsit.pl


34 MARZEC 2019

brandsIT.pl

Dlatego już niedługo startujemy z nową odsłoną 
serwerów dedykowanych, gdzie oprócz nowych 
konfiguracji, odświeżonej listy procesorów czy 
dysków dodamy kilka wyróżników odróżniających 
nas od konkurencji. Planujemy uruchomić abso-
lutną nowość na rynku: usługę GEO-Serwerów, 
o czym więcej w naszych serwisach. Pomyśleli-
śmy także o tych, którzy chcą stworzyć własne 
centrum zapasowe (Disaster Recovery Center), 
nie wydając przy tym kilkuset tysięcy złotych. Od 
marca będziemy oferować usługę DRCaaS już do 
799 pln. Decydując się na usługę BaaS, bazującą 
na Veeam Cloud Connect, już dzisiaj możecie wy-
brać, czy repozytorium będzie na terenie Warsza-
wy czy Katowic. To samo dotyczy usługi chmury 
prywatnej VDC. Dane mogą być przetwarzane 
zarówno w Warszawie jak i Katowicach, bądź 
krzyżowo - i tu i tu.

Bezpieczeństwo dla najbardziej wymagają-
cych

Przechowywanie i przetwarzanie danych wrażli-
wych w 3S Data Center

3S Strefa Danych Osobowych to specjalnie wy-
dzielony moduł w profesjonalnym centrum 
danych. Pomieszczenie powstało w odpowiedzi 
na potrzeby świadczenia usług przechowywania 
danych o wysokim profilu bezpieczeństwa. Strefa 
Danych Osobowych spełnia restrykcyjne normy 
przechowywania danych wrażliwych definiowane 
przez GIODO.

Zaufanie i zaangażowanie to kluczowe wartości 
Grupy 3S, do których odwołujemy się szczególnie 
często przy pracy dla naszych najbardziej wy-
magających Klientów. Działając zgodnie z nimi, 
poddaliśmy nasz obiekt niezależnej ocenie oraz 
licznym audytom certyfikującym firm i instytucji, 
które potwierdziły najwyższe normy bezpieczeń-
stwa 3S Data Center. Stale dbamy o utrzymanie 
tych standardów, a także zdecydowaliśmy się na 
dodatkowe inwestycje, mając na uwadze pracę 
z najcenniejszymi z danych – danymi sensytyw-
nymi.

3S Strefa Danych Osobowych to dedykowane 
miejsce do przetwarzania danych osobowych 
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i wrażliwych. Szczególną uwagę 
kierujemy w stronę placówek me-
dycznych, które zgodnie z rozporzą-
dzeniem, będą miały obowiązek pro-
wadzić całą dokumentację wyłącznie 
w wersji elektronicznej. 

Specyfikacja 3S Strefy Danych Oso-
bowych:
• wydzielone pomieszczenia tech-
niczne, odseparowane fizycznie od 
pozostałych części 3S Data Center, 
zapewniające wyższy poziom po-
ufności danych i bezpieczeństwa 
fizycznego,
• zgodność z wytycznymi GIODO 
dotyczącymi przechowywania da-
nych sensytywnych,
• certyfikat Standarder DOPK – 3S 
Data Center jest certyfikowanym 
uczestnikiem Programu Certyfikat 
Dane Osobowe Pod Kontrolą (DOPK) 
dedykowanym dla podmiotów, które 
w sposób szczególny chronią dane 
swoich Klientów i stosują się do wy-
mogów Ustawy o Ochronie Danych 
Osobowych przechowywanie danych 
wyłącznie w wyspecjalizowanych 

i monitorowanych szafach, stały monitoring online 
szaf oraz kluczowych parametrów pracy serwe-
rów (np. napięcie, temperatura) z możliwością 
odtworzenia na życzenie, dedykowana transmisja 
danych oraz gwarantowany dostęp do Internetu 
w 3S Data Center. />

PREZENTACJA PARTNERA

Po więcej 
szczegółów 

zapraszamy na 
www.cloud2b.pl 

lub do 
bezpośredniego 

kontaktu 
+48 22 177 77 74
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Kina wyświetlają zwykle dużo informacji 
w foyer: repertuar, godziny seansów, 
zwiastuny filmów, aktualne promocje, 
menu sklepiku, a także wskazówki 

kierujące widzów do konkretnych sal. 
Wiele z tych informacji aktualizowanych jest 
codziennie, a nawet kilka razy dziennie. Dlatego 
coraz częściej kina rezygnują z papierowych 
plakatów na rzecz cyfrowych reklam 
i komunikatów, wyświetlanych na ekranach, które 
można aktualizować natychmiast.

NOWOCZESNOŚĆ I RETRO DESIGN
Nowa sieć kin OH KINO potrzebowała rozwiązania w zakresie wyświetlaczy i ekranów, które miały 

znaleźć się w foyer. Wybór padł na profesjonalne rozwiązania Sharp. W efekcie powstał unikalny, 
stylowy miks najnowszych technologii digital signage Sharp i… designu.

Sieć OH KINO szczyci się nowoczesnym designem 
z nutą retro, inspirowanym dekadenckim okresem 
złotej ery małych, lokalnych kin, dlatego też 
potrzebowała rozwiązania, które podkreśliłoby 
ten unikalny styl. 
– Gdy w 2016 r. sieć OH KINO wchodziła na polski 
rynek, naszym celem było zapewnienie klientom 
rozrywki najwyższej jakości, zanim jeszcze 
usiądą w fotelach, aby obejrzeć film – wyjaśnia 
Tomasz Kurtyka, dyrektor kina OH KINO Arkady 
Wrocławskie. – Chcieliśmy pokazywać znakomite 
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filmy, ale w otoczeniu, które ma w sobie czar 
rodzinnego, przytulnego kina. OH KINO to sieć, 
która z założenia łączy w sobie zalety multipleksu 
z kameralną atmosferą.

Plan od początku zakładał wyposażenie stylowych 
wnętrz kinowych w najnowsze technologie. 
– Szukaliśmy dostawcy, który mógłby zaoferować 
nam kompleksowe rozwiązania, z ciekawym 
designem, wysokiej jakości obrazem, i do tego 
niezawodne. Chcieliśmy także, by OH KINO stało 
się przestrzenią otwartą na klientów biznesowych 
i ułatwiało organizację spotkań biznesowych czy 
prezentacji nowych produktów. Aby spełnić te 
oczekiwania, wspólnie z firmą Sharp stworzyliśmy 
wyjątkową przestrzeń multimedialną – podkreśla 
Tomasz Kurtyka.
Kiedy przyszło decydować się na konkretne 
ekrany, które miały zostać zainstalowane w kinach 
sieci OH KINO, nie było jednego rozwiązania dla 
wszystkich trzech lokalizacji, ponieważ każda 
z nich miała inne wymagania. 

– Sharp bardzo chętnie podjął się wyzwania 
zainstalowania systemu obsługującego kilka 
niezależnych lokalizacji sieci OH KINO. Wszystkie 
ekrany są sterowane przez jeden system digital 
signage. Zastosowane rozwiązania zostały 
precyzyjnie przystosowane do potrzeb klienta. 
Dzięki takiemu rozwiązaniu zasoby danych są 
koordynowane tak, aby wyświetlać bieżący 
repertuar oraz zwiastuny – wyjaśnia Maciej 
Materna, kierownik Visual Solutions, Sharp 
Electronics CEE. 
W holu jednego z kin przy pomocy dziewięciu 
monitorów PN-V601A stworzony został 
video wall, a 55-calowe monitory PN-Y556 
wykorzystano w korytarzach do wyświetlania 
reklam, plakatów i ogólnych informacji. 
Wyświetlacze PN-Q701E zainstalowano 
przy ruchomych schodach – prezentują 

one wskazówki, ułatwiające nawigację 
i przemieszczanie się widzów po kinie.
Maciej Materna dodaje, że firma Sharp w trzech 
lokalizacjach OH KINO zainstalowała ponad sto 
monitorów, ponadto zapewniła tam urządzenia 
wielofunkcyjne wraz z pełnym pakietem 
usług (konserwacja, naprawy, serwis). Poza 
tym w kinach zainstalowano też czternaście 
monitorów POS (model RZE 701) w punktach 
gastronomicznych.

Projekt został już zrealizowany, 
a OH KINO ma sieć kin, które 
wyglądają wspaniale i są 
wyposażone w niezbędną 
i niezawodną technologię. 
Tomasz Kurtyka podkreśla, 
że OH KINO jest naprawdę 
dumne z osiągniętego efektu 
końcowego. />

Jeśli chcieliby Państwo 
dowiedzieć się więcej 

o ofercie Sharp 
Visual Solutions 

i o tym, jak możemy 
pomóc w stworzeniu 
najlepszego efektu 

wizualnego, prosimy 
o kontakt: sprzedaz.

sep@sharp.eu
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Co oznacza powstanie Sieci Badawczej 
Łukasiewicz? Przedsiębiorca powinien 
w sposób łatwy znaleźć partnera, powinien 
mieć wsparcie merytoryczne i finansowe 

od strony naukowej, ale przede wszystkim kom-
petentnych naukowców, z którymi będzie mógł 
rozwijać technologie” – podkreśla Piotr Dardziń-
ski, podsekretarz stanu w Ministerstwie Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego.

Senat przyjął we wtorek ustawę, która zakłada 
połączenie 38 ze 110 instytutów badawczych 
w Sieć Badawczą Łukasiewicz (ustawa czeka na 
podpis prezydenta). Sieć ma zapewnić bardziej 
efektywną współpracę instytutów badawczych, 
prowadzenie badań aplikacyjnych i prac rozwojo-
wych ważnych dla państwa i tym samym stano-
wić pomost między nauką a biznesem, zwłaszcza 
z mikro-, małymi i średnimi przedsiębiorstwami, 

INSTYTUTY BADAWCZE BĘDĄ BARDZIEJ 
NASTAWIONE NA WSPÓŁPRACĘ 
Z BIZNESEM

KLAUDIA CIESIELSKA

Wsparcie instytutów badawczych, zachęty dla uczelni do prowadzenia badań o większym potencjale 
komercjalizacyjnym i upraktycznienie dydaktyki – to trzy główne elementy, dzięki którym szkolnic-
two wyższe i nauka mogą wspierać innowacyjność polskich firm i gospodarki. Ważnym krokiem na-
przód będzie zmiana nastawienia instytutów badawczych na współpracę z przedsiębiorcami. Pomoże 
w tym przyjęta właśnie ustawa o połączeniu w Sieć Badawczą Łukasiewicz 38 tego typu placówek.
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realizując z nimi projekty badawczo-rozwojowe. 
Powstanie Sieci w połączeniu z wprowadzonymi 
już wcześniej zmianami, m.in. w finansowaniu 
polskich uczelni, ma poprawić współpracę świata 
nauki z gospodarką.

„Do rozwoju innowacyjności w Polsce konieczne 
są zmiany zarówno w szkolnictwie wyższym, jak 
i w systemie nauki. Potrzebujemy, żeby jakość 
dydaktyki na polskich uczelniach była zorientowa-
na na działania praktyczne, i to jest podstawowa 
misja uczelni. Z drugiej strony, zmieniając systemy 
dofinansowania dla uczelni wyraźnie wskazujemy, 
że doceniani będą naukowcy, którzy współpracują 
z biznesem i którzy do tej pory byli trochę margi-
nalizowani” – wskazuje Piotr Dardziński.

Z badania Fundacji Inventity i firmy Taylor Econo-
mics wynika, że brakuje bodźców, które skłaniały-
by naukowców do współpracy z firmami. Z drugiej 
strony przedsiębiorcy narzekają na brak wiedzy 
o prowadzonych na uczelniach badaniach i sła-
bość finansową firm. W efekcie polska gospodarka 
jest mało innowacyjna. Według Eurostatu udział 
produktów wysokotechnologicznych w naszym 
eksporcie wynosi ok. 8,5 proc., dwukrotnie mniej 
niż unijna średnia. Opublikowany przez Komisję 

Europejskiego Ranking Innowacyjności na rok 
2018 wskazuje, że Polska z wynikiem 57 punktów 
znajduje się na pozycji czwartej od końca.

„Potrzebujemy na uczelniach ludzi, którzy rozu-
mieją innowacyjność, potrzebujemy w firmach 
ludzi, którzy rozumieją innowacyjność, i potrze-
bujemy innowacyjnych inwestorów. Odpowiedzią 
na te potrzeby jest projekt doktoratów wdroże-
niowych. Mamy już prawie tysiąc doktorantów, 
którzy przygotowują swoje prace doktorskie, 
pracując w firmach. Przez 8 godzin dziennie, wy-
konując swoje obowiązki, badają zjawiska, które 
są użyteczne dla przedsiębiorców, pod nadzorem 
promotorów z uczelni” – mówi wiceminister nauki 
i szkolnictwa wyższego.

Doktoranci otrzymują stypendium, które wynosi 
2 450 zł miesięcznie i jest to kwota nieoskładko-
wana. Drugą część wynagrodzenia otrzymują od 
pracodawcy. Firmy nie tylko zyskują naukowców, 
którzy realizują interesujące go badania, lecz także 
zostają właścicielami efektów badawczych. Dzięki 
tzw. pierwszej ustawie o innowacyjności mogą 
także odliczyć od podstawy opodatkowania 50 
proc. kosztów osobowych związanych z zatrud-
nieniem doktoranta.

„Przedsiębiorca zyskuje dostęp do infrastruktury 
na uczelniach. Nie ma więc potrzeby, żeby utrzy-
mywać swoją rozbudowaną infrastrukturę, po to 
ona istnieje na uczelniach, a my płacimy ryczałt za 
jej wykorzystanie” – mówi  Piotr Dardziński. „Jest 
to bardzo korzystny dla polskich przedsiębiorców 
program. Co zaskakujące dla wielu z nas, w więk-
szości doktoranci pracują w małych i średnich pol-
skich firmach, a nie w dużych, międzynarodowych 
korporacjach”.

Jak zapowiada wiceminister, wkrótce ruszy nabór 
do trzeciej edycji programu doktoratów wdroże-
niowych.  />
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CZY LEPIEJ JEST BYĆ 
LUBIANYM LIDEREM, 

CZY WZBUDZAĆ 
STRACH?  

DARIUSZ KOSESKI

W iele lat spędzonych w różnych 
korporacjach, podglądania 
rozmaitych liderów, poszuki-
wań i przemyśleń w temacie 

przywództwa doprowadza mnie do punktu 
wyjścia w zdefiniowaniu cech i zachowań 
modelowego przywódcy. Wypracowywa-
nie kierunków rozwoju organizacji, czy 
zarządzanie mające na celu systematycz-
ne uzyskiwanie oczekiwanych wyników 
oparte tylko na charyzmie, testosteronie 
czy wizjonerstwie, w wielu przypadkach 
nie do końca się sprawdziło. Nie wszyst-
kim pasuje bowiem zakładanie masek, 
przyjmowanie pokerowych min, zakładanie 
niewygodnych butów, pomimo genialnych 
maretingowo kursów umożliwiających 
tworzenie efektywnej marki osobistej, 
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podpowiadających jak ubrać się na spotkanie, 
czy jaki zegarek wybrać, by ludzie Cię szano-
wali, jak prowadzić rozmowę, co mówić i jak 
mówić, jak gestykulować, jak powinna wy-
glądać Twoja mowa ciała. Owszem, możesz 
wytrenować swój nowy, z pozoru doskonały, 
wizerunek, ale jednocześnie staniesz się jego 
więźniem, bojąc się, że w pewnym momencie 
ktoś powie sprawdzam i wyjdzie, że w głebi 
duszy nie jesteś tak fantastyczny jak Twój 
hologram i także popełniasz błędy. Możesz 
zbudować fasadę pięknego domu, ale ener-
gia potrzebna do jej utrzymania będzie nie-
wspólmiernie większa niż ta, którą możesz 
spożytkować na budowę czegoś solidnego, 
co miałoby trwały fundament, perspektywę 
na wzrost i czego większy wiatr nie zdmuch-
nie przy pierwszej lepszej okazji. Czy nie 
lepiej pozostać małym domkiem, ale z wła-
snym kominkiem i z własną mapą sensu ży-
cia w długi zimowy i mroźny wieczór?
Według mojej subiektywnej opinii, przywódz-
two to nieustający proces motywowania 
i inspirowania, wyzwalania energii w lu-
dziach, oparty na szacunku i poczuciu od-
powiedzialności za innych. Pracownik, który 
traktowany jest z odpowiednią atencją, jest 
w stanie w dłuższym horyzoncie czasu do-
brze i twórczo pracować. Nie tyle dla lidera 
czy korporacji, co razem z Tobą, dzieląc Twoje 
cele i Twoją wizję i w pełni angażując się na 
rzecz ich realizacji. Szacunek jest bowiem 
dalece bardziej skuteczny niż wszystkie inne 
techniki wywierania wpływu. To właśnie on 
buduje prawdziwe, wartościowe relacje mię-
dzy ludźmi, które we współczesnym świecie 
przetrwają niejedne zawirowanie i sytuacje 
kryzysowe. 

Czy lepiej jest być lubianym, czy wzbudzać 
strach, ale być do bólu skutecznym? 

Jeśli jedynymi interakcjami z pracownikami, 
ma być wyznaczanie zadań i odpytywanie 
dotyczące aktualizacji statusów możesz 
tracić okazje do budowania pozytywnych 
i trwałych relacji zawodowych i przeniesienia 
zespołu na wyższy poziom.
Jeśli masz wybór, zaś obowiązki są wyko-
nywane właściwie, a Twoi pracownicy mogą 
wiedzieć co i jak mają wykonywać, czy nie 
lepiej wybrać tę pierwszą opcję? 

Szefie, angażuj zespół!

Po pierwsze, zwiększaj zaufanie w zespole, 
bowiem podstawą trwałego związku, po-
dobnie jak w Twojej rodzinie, jest zaufanie. 
Zaufanie jest kluczem do motywowania ludzi 
do pracy i osiągania wspólnych celów. Co 
wspiera budowę zaufania? Otwartość, szcze-
ra i obustronna komunikacja, traktowanie lu-
dzi jako wykwalifikowanych i kompetentnych 
współpracowników. Słuchaj i słysz ludzi, do-
ceniaj to, co mówią. Nie narzucaj im swojego 
zdania, a licz się ze wszystkimi opiniami i daj 
możliwość wyboru. To dobra droga do ich 
rozwoju, osiągnięcia przez nich samodziel-
ności i odpowiedzialności zarówno za swoje 
zadania, jak i całą organizację.

Bądź też konsekwentny w swoim działa-
niu, dotrzymuj obietnic i postanowień, bądź 
przejrzysty i spójny. Działaj zgodnie z tym, co 
mówisz, nie wysyłaj sprzecznych komunika-
tów. Nie podejmuj niezrozumiałych awansów, 
rekrutuj pacowników spójnych z wizją i misją 
firmy, w której pracujesz. Wpisz do kalenda-
rza z wyprzedzeniem regularne spotkania je-
den na jeden z każdym swoim bezpośrednio 
raportującym pracownikoem. Upewnij się, że 
mają dużo okazji, aby się otworzyć i przeka-
zać feedback jakiego wsparcia, dyskusji lub 
czasu od Ciebie potrzebują? 

Po drugie, buduj wzajemny szacunek. Przy-
wództwo oparte na szacunku – to sytuacja, 
w której lider nie staje na podwyższeniu i nie 
mówi podniesionym głosem wymachując 
rękami, by go było lepiej widać i słychać. To 
sytuacja, gdy zdejmujesz marynarkę i kra-
wat, by słuchać ludzi, których zaprosiłeś do 
wspólnej drogi. Właśnie po to, by móc im 
potem ją pokazać i nią poprowadzić. Poświęć 
czas zespołowi, celebrujcie wspólne sukce-
sy. Na każdym kroku przekazuj, że uznajesz 
i szanujesz ich wkład. To pomoże Ci w lepszej 
Identyfikacji zespołu z wizją i misją organi-
zacji, co z kolei pozytywnie wpłynie na mo-
tywację zatrudnionych w niej osób, zaś dla 
firmy oznacza zmniejszenie kosztów związa-
nych z rotacją personelu.

Po trzecie angażuj mocniej pracowników. 
Większość z nas potrzebuje przynajmniej 
podstawowego zrozumienia powodów zada-
nia, decyzji lub strategii. Także Twój zespół 
potrzebuje czegoś więcej niż tylko listy za-
dań. To od Ciebie zależy, czy znajdziesz rów-
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nowagę informacji potrzebnych, aby pomóc 
im poczuć celowość i związek bez powodo-
wania, że czują się naciskani i przymuszani. 
Poświęć na to więcej czasu, aby umieścić 
wszystko w kontekście i wyjaśnić swoje de-
cyzje. Kiedy rozwiązujesz problem w zespo-
le, upewnij się, że wszyscy rozumieją, jakie 
rozwiązania wybierzesz i czy znają szerszy 
obraz.

Po czwarte, zwiększaj wpływ zespołu, de-
leguj. Im bardziej zaangażowany jest zespół 
i im dokładniej rozumieją kierunek, tym lepiej 
mogą rozmawiać z większym celem i znacze-
niem swojej pracy. Zespoły, które czują zwią-
zek z pracą i celem, będą mówić znacznie 
bardziej namiętnie i z dużo większym wpły-
wem. Postaraj się, aby Twoi współpracowni-
cy naprawdę czuli, że mają swój głos i wolną 
rękę w realizacji celów. Zwiększaj tę chęć 
wpływania poprzez angażowanie pracowni-
ków na każdym etapie pracy.

Po piąte, pozwalaj na popełnianie błędów, 
wszak błądzić jest rzeczą ludzką. Nie wyma-
gaj zarówno od innych, jak i od siebie bycia 
ideałem. Nie istnieje idealny lider, idealny 
pracownik, idealny ojciec, idealny kochanek.  
Jeśli ktoś popełni już błąd, dokładnie omów 
z nim sytuację i plan działania. W takiej sy-
tuacji kluczowe jest udzielanie informacji 

zwrotnych oraz mentoring przełożonego. 
Zadaniem lidera jest wskazywanie właściwe-
go kierunku, wspieranie w realizacji planów 
i pomaganie w znalezieniu rozwiązań, rów-
nież w problematycznych sytuacjach.

Pamiętaj, odkąd zostałeś szefem, założyłeś 
na swoje plecy pusty plecak. Poczucie odpo-
wiedzialności za wyniki organizacji i innych 
wspólpracowników powoduje, że im szybciej 
wybierzesz swoją własną drogą przywódz-
twa i zapełnisz swój plecak umiejętnościa-
mi i doświadczeniami, tym lepiej dla Ciebie 
i otaczających Cię ludzi. Posłuchaj swojej 
intuicji, bądź spójny w swoim działaniu. Nie 
kopiuj innych, nie naśladuj, niezależnie czy 
pracujesz w dużej korporacji,  czy w rodzinnej 
firmie produkującej ekologiczne wiktuały.

Dariusz Koseski jest absolwentem Szkoły 
Głównej Handlowej i Wyższej Szkoły Handlu 
i Prawa. Doświadczony lider z ponad 20-let-
nim doświadczeniem zawodowym zdobytym 
w międzynarodowych firmach technolo-
gicznych, takich jak: HP, Sun Microsystems, 
Oracle, APC, Schneider Electric i Rockwell 
Automation. Prywatnie Mąż, Tata małej Neli, 
Miłośnik Gór i Pochłaniacz Tematyki Rozwoju 
Osobistego. />
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1W jaki sposób tworzysz listy / bazy 
swoich nowych potencjalnych klientów? 
Czy metodologia ich pozyskania 

zmieniła się w ciągu ostatnich 10 lat? 

Wydaje się, że podejście do tworzenia bazy 
swoich klientów mocno ewoluowało w ostatniej 
dekadzie. Kiedyś, aby zdobyć kontakt do danej 
firmy, należało „odstać” swoje w kolejce na 
telefonie do potencjalnej firmy, a potem próbować 
przebijać się przez firmowego firewall`a, którym 
była zazwyczaj sekretarka. W chwili obecnej dzięki 
rozwojowi technologii i przemodelowaniu zasad 
B2B, dużą rolę odgrywają social media. To tam 
w chwili obecnej zaczynam proces dotarcia do 
firmy, do osób decyzyjnych. Strategii oczywiście 
jest mnóstwo, ale wyznaję uniwersalną zasadę, 
żeby do klienta dotrzeć z produktem czy usługą, 
staram się go najpierw poznać oraz jego biznes, 
dopiero wtedy staram się czy to dzięki relacjom 
i poleceniom dotrzeć do niego, oferując przy tym 
jakąś wartość dodaną dla niego.  

2 Jak zmienił się proces sprzedaży B2B na 
przestrzeni ostatnich 10 lat?

To rozwinięcie tego o czym wspomniałem 
wcześniej. Teraz, gdy każdy z nas posiada 

w kieszeni smartfona, może być z klientem 
w kontakcie 24/7 będąc nawet na drugim końcu 
świata. W sprzedaży B2B klienci oczekują, 
że kontakt ze mną zaoszczędzi im czasu lub 
przyniesie zysk, a ja sam staram się pamiętać, że 
po drugiej stronie też są ludzie i nie zawsze można 
podjąć decyzję ad hoc. 

Patrząc z perspektywy czasu, zauważam również 
pewien trend. Przez wiele, wiele lat, handlowiec 
w branży IT był sprzedawcą produktowym. Musiał 
nauczyć się specyfikacji danego komputera, 
drukarki czy serwera by tą wiedzą błyszczeć 
u klienta. Teraz klienci filtrują takie treści w sieci 
w przeciągu 10-15 sekund, stąd następuje 
pewna zmiana. W chwili obecnej handlowiec 
w branży IT musi się przeobrażać w Business 
Advisor, musi być swoistym doradcą, od którego 
oczekuje, że ten zna specyfikę jego branży, jego 
biznes i wie jak może usprawnić jego procesy, aby 
on sam uzyskiwał jeszcze lepszą efektywność 
swoich zasobów. Idą za tym oczywiście pieniądze 
i zauważam, że klienci rzadko reagują nerwowo 
widząc pewną kwotę, którą muszą zainwestować, 
gdy pokazujemy im możliwą do uzyskania 
oszczędność. Niektóre rzeczy się po prostu 
zmieniają i cieszę się, że rynek IT jest wciąż tak 
dynamiczny. Mamy co robić.

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA
Adam Młynarczyk 
Menadżer ds. sprzedaży
SI-Consulting
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3Czy zimne telefony / maile są nadal 
skuteczne w procesie sprzedaży? 
Czy lubisz je wykonywać i czy je sam 

stosujesz? Czy można je czymś zastąpić? 
Ewentualnie - co zrobić, żeby były 
skuteczne? 

Uważam, że to relikt przeszłości. Z zadziwieniem 
czasem odbieram telefony od nieznanych 
numerów, po czym słucham sztywnej regułki 
wyuczonej przez telemarketera. Z mailami 
sprawa ma się podobnie. Nawet jeżeli otrzymuje 
wiadomości, na które kiedyś być może wyraziłem 
zgodę, zazwyczaj albo ich nie czytam, albo 
wrzucam je do kosza i oznaczam jako spam. Sam 
od dość dawna przestałem je wykonywać, ze 
względu na ich niską efektywność. Zastępuje je 
teraz głównie działaniami w social mediach lub 
korzystam z systemu poleceń lub rekomendacji 
swoich poprzednich klientów 
czy też partnerów. To w tej 
chwili jeden z najbardziej 
skutecznych sposobów 
dotarcia do klienta i polecam 
go każdemu, kto jeszcze 
nie przemodelował 
swojego sposobu działania. 
Poradników jak zacząć 
sprzedawać poprzez social 
media jest oczywiście 
sporo – ja sam nie polecę 
tutaj żadnego, ale warto się 
zainspirować niektórymi 
rzeczami, postarać się je 
przełożyć na „własny grunt” 
i wyciągnąć wnioski. Być 
może dzięki temu, otworzą 
się przed Wami zupełnie 
nowe drzwi. Think about it.

4Jaki był Twój 
najtrudniejszy 
przypadek 

pozyskania klienta, który 
zakończył się sukcesem? 
Na czym wówczas 
polegał problem 
i dlaczego sądzisz, że był 
to Twój sukces?

W całej mojej karierze, było sporo takich klientów, 
ale chyba najbardziej zapamiętałem klienta 
z branży medycznej, światowego producenta 

urządzeń medycznych. 

Specyfika klienta była taka, że ze swoimi 
produktami musiał konkurować na rynku 
publicznym, każdorazowo przygotowując 
dokumentację i sprzęt IT, jako część składową 
swojego rozwiązania, do postępowania 
publicznego. Klient oczekiwał bardzo elastycznego 
podejścia do jego sposobu prowadzenia biznesu 
oraz dużej dyspozycyjności. Przed etapem 
wyboru partnera/dostawcy przeprowadzone 
były 2-etapowe negocjacje, które eliminowały 
moją konkurencję. Wygraliśmy dlatego, że 
zaoferowaliśmy wysoki poziom dostępności 
naszych usług oraz bardzo sprawny proces 
logistyczny, bo na tych dwóch elementach 
klientowi najbardziej zależało. Obsługa takiego 
klienta to ciągły proces, usprawniania swoich 
usług i procedur wewnętrznych, tak aby 
dopasować się organizacyjnie do potrzeb klienta, 
a przy tym zachować akceptowalną rentowność 

projektu. Niezliczona ilość 
wyzwań* (ulubione słowa 
każdego handlowca), 
powodowała, że ten projekt 
tak mocno zapadł mi 
w pamięć.

5Czy jeśli mógłbyś 
wybrać jeszcze 
raz swoją drogę 

zawodową, wybrałbyś 
sprzedaż? Jeśli tak / nie, 
to dlaczego? Co podoba 
Ci się w tym zawodzie? 
Dlaczego IT?

Oczywiście, że 
sprzedaż! Gdzie jeszcze, 
możemy codziennie 
doświadczać nowych 
wyzwań i dostarczać 
sobie adrenaliny, po 
zakończonym sukcesem 
procesie sprzedaży? Jestem 
typem handlowca, który 
ma zacięcie sportowe 
i czuje zawsze taki dryg 

do rywalizacji. Branża IT jest na tyle dynamiczną 
branżą, że praktycznie co chwila musimy się uczyć 
nowych rzeczy i nowych procesów. To niezwykle 
pasjonujące i pozwala na ciągły rozwój.  />

Branża IT 
jest na tyle 
dynamiczną 
branżą, że 

praktycznie 
co chwila 

musimy się 
uczyć nowych 

rzeczy i nowych 
procesów
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PRĄD PRZEŚLEMY FALAMI RADIOWYMI
Nowa technologia przesyłania prądu na odległość może oznaczać rewolucję w ładowaniu domowych 
urządzeń. Wystarczy jedno urządzenie transmitujące fale radiowe, by naładować smartfon, smar-
twatch czy myszkę i klawiaturę. Ładowanie odbywa się bezprzewodowo i bezdotykowo. Podobna 
technologia, oparta na rezonansie magnetycznym, jest już wykorzystywana do ładowania samocho-
dów elektrycznych.

Stworzyliśmy technologię bezprzewodo-
wego ładowania opartą na częstotliwości 
radiowej. Obecnie na rynku bezprzewodo-
wego ładowania większość wykorzystuje 

technologię indukcyjną. My przesyłamy fale 
radiowe bezprzewodowo za pomocą anteny, 
a urządzenia, które chcemy ładować, będą wy-
posażane w odbiorniki tych fal oraz w specjalne 
układy, które przetworzą fale radiowe na prąd 
– mówi podczas targów Mobile World Congress 
w Barcelonie Gordon Bell z firmy Energous.
Większość obecnych na rynku technologii bez-
przewodowego ładowania opiera się na technolo-
gii indukcyjnej, która przekształca prąd trafiający 
do urządzenia ładującego na pole elektromagne-
tyczne, a następnie za pomocą specjalnej cewki 
pole elektromagnetyczne znów na prąd w urzą-
dzeniu odbiorczym. Technologia ta jest coraz 
bardziej udoskonalana i zapewnia coraz szybsze 
ładowanie. Firma Huawei zaprezentowała szybką 
ładowarkę bezprzewodową o mocy 15W i wielko-
ści hokejowego krążka. Dzięki technologii induk-
cyjnej jest w stanie w pełni naładować akumulator 

o pojemności 4200 mAh w niespełna 2,5 godziny.

Technologia opracowana przez Energous pozwala 
jednak na przesyłaniu prądu za pomocą fal radio-
wych, czyli bezprzewodowo i bezdotykowo.

Mamy zarówno transmiter, jak i odbiornik, 
zupełnie jak w przypadku domowej łączności 
Wi-Fi, gdzie wiele różnych urządzeń, takich jak 
smartfon, smartwatch, a nawet termostat, łączy 
się z nią poprzez router. Transmiter fal radiowych 
może być oddzielnym urządzeniem, ale może 
być wmontowany w inne urządzenie, takie jak 
monitor, laptop czy inteligentny głośnik – mówi 
Gordon Bell.

Ładowanie indukcyjne nie pozwala na ładowa-
nie urządzeń na odległość. Nawet gdyby to było 
technologicznie możliwe, to straty prądu byłyby 
na tyle duże, że ładowanie byłoby nieopłacalne. 
Użycie fal radiowych rozwiązuje ten problem, 
dzięki czemu bezprzewodowo można ładować 
szereg podstawowych urządzeń codziennego 
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użytku. Producent zapewnia, że na ry-
nek wkrótce trafią pierwsze produkty, 
wyposażone w technologię Energous.

Pierwsze produkty z naszą technologią 
bezprzewodowego ładowania pojawią 
się na rynku jeszcze w tym roku. Jednym 
z pierwszych urządzeń będzie osobisty 
wzmacniacz dźwięku, który działa podob-
nie, jak aparat słuchowy. Na rynek trafią 
również inne urządzenia z naszą techno-
logią, takie jak smartfony, opaski fitness, 
inteligentne zegarki, tablety czy drony. 
Możemy naładować w zasadzie każde 
małe urządzenie – mówi Gordon Bell.

Podobną technologię, ale opartą na 
zjawisku rezonansu magnetycznego, 
rozwija amerykańska firma WiTricity. 
Jej technologia przesyłania energii 
pozwala wymieniać energię pomiędzy dwoma 
rezonującymi obiektami na odległości nawet do 5 
metrów. Inżynierowie przekonują, że technologia 
nie jest szkodliwa dla ludzi.

Amerykański producent skupia się jednak na rynku 
automotive. Udzielił niedawno niemieckiej firmie 
Mahle licencji na stosowanie opatentowanej tech-
nologii bezprzewodowego ładowania pojazdów 
elektrycznych. Opcja bezprzewodowego łado-

wania jest już dostępna w najnowszym modelu 
limuzyny BMW 530e iPerformance. Technologia 
jest w stanie naładować do pełna akumulatory 
tego auta w około 3,5 godziny.

Analitycy z Allied Market Research przewidują, że 
światowy rynek bezprzewodowego ładowania 
osiągnie do 2025 roku wartość ponad 71 mld dol. 
W 2017 roku był on wyceniany na nieco ponad 5 
mld dol. />
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WEB 3.0 OPARTE NA BLOCKCHAIN
ZREWOLUCJONIZUJE INTERNET

Internet 3.0 łączy kryptowaluty, łańcuchy blokowe i systemy rozproszone, które razem rozszerza-
ją możliwości sieci. To przyszłość internetu, zwłaszcza w kontekście wzrostu popularności rynku 
kryptowalut i pojawiających się co chwila nowych wirtualnych walut. Opera wypuściła właśnie nową 
wersję przeglądarki – Opera 59 ma być pierwszą na świecie przeglądarką desktopową gotową na 
Web 3.0. Zintegrowany kryptoportfel pozwoli zaś na korzystanie z Internetu 3.0 przy jednoczesnym 
załatwianiu kryptotransakcji.

Nasze przeglądarki mają już taką możli-
wość, żeby oprócz Internetu 2.0, ko-
rzystać także z Internetu 3.0. W tym 
momencie można to robić w Operze na 

Androidzie, wystarczy uruchomić portfel kryp-
towalut, wpisać adres Internetu 3.0 i wejść na 
dowolną stronę Internetu 2.0, by podpisywać 
transakcje odciskiem palca. Już w fazie dewelo-
perskiej jest nasza przeglądarka R3, która skupia 
się na Internecie 3.0 – wskazuje w rozmowie 
podczas targów Mobile World Congress w Barce-
lonie Julia Szyndzielorz z Opery.

Opera wypuściła niedawno na kanale dewelo-
perskim nową wersję przeglądarki o numerze 59 
i nazwie R3 – Reborn 3. Twórcy zapowiadają, że 
to pierwsza desktopowa przeglądarka gotowa na 

internet jutra, czyli Web 3.0. Sam termin to wizja 
zdecentralizowanego internetu, zdominowanego 
przez sztuczną inteligencję, gdzie informacje są 
poukładane tak, by były maksymalnie łatwe do 
znalezienia i czytelne dla użytkownika.

O ile obecne przeglądarki w żaden sposób nie 
gwarantują prywatności i anonimowości, a dane 
są zbierane nie tylko do celów marketingowych, 
o tyle Web 3.0 bazuje na technologii blockchain, 
tym samym gwarantuje maksymalne bezpieczeń-
stwo.

Internet 3.0 to przestrzeń do eksploracji dla tech-
nologii finansowych, można bardzo łatwo prze-
kazać informację do dowolnej osoby na drugim 
końcu świata. Powstają pierwsze gry, np. Axie 
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Infinity, w których blockchain pozwala na posia-
danie własności, np. do postaci w grze. Własność 
to jeden z głównych aspektów blockchain. Jest 
też kwestia identyfikacji ludzi – jeśli wydawca 
wprowadziłby system napiwków, można byłoby 
przesyłać napiwek, nie podając nr karty kredy-
towej, tylko zrobić to błyskawicznie za pomocą 
odcisku palca – mówi Julia Szyndzielorz.

Opera obsługuje teraz płatności online z krypto-
walutą, z systemem wsparcia dla sprzedawców. 
Umożliwia wysyłanie pieniędzy z portfela do 
portfela i współdziałanie ze zdecentralizowanymi 
aplikacjami (dappy), portfel Opery automatycz-
nie wykryje i wyświetli tokeny, które mogą być 
używane przez niektóre aplikacje, np. jako waluta 
w grze. Użytkownik ma pełną kontrolę nad fun-
duszami i kolekcjonerskimi kluczami, ponieważ 
wszystkie są przechowywane na smartfonie, 
dodatkowo bezpieczna blokada systemu Android 
ułatwia transakcje na blockchain – nie wymaga 
żadnych dodatkowych kodów PIN ani haseł.

Dodatkowo dzięki współpracy Opery z firmą 
Safello dla użytkowników w Skandynawii dostęp-
na będzie opcja łatwego dodawania funduszy 
bezpośrednio z przeglądarki do kryptoportfela. Na 
początek zaktualizowana przeglądarka systemu 
Android będzie obsługiwać wyłącznie Ethereum.

Jeśli kupujemy film od Apple’a albo Google’a czy 
książkę na Amazonie, to tak naprawdę ta książ-
ka do nas nie należy. Jeśli zmieniamy region lub 
zmienią się warunki użytkowania, to firma może 
nam ją zabrać. Wypożyczamy ją jedynie i mamy 
prawo do korzystania z niej. Technologie block-
chain pozwalają zaś na przekazywanie własno-
ści p2p, od jednej osoby do drugiej, bez pośred-
nictwa głównego wydawcy. Na tym opiera się 
blockchain i Internet 3.0 – tłumaczy ekspertka.

Coraz więcej firm rozwija technologie blockchain, 
pojawiają się też kolejne wirtualne waluty. Naj-
nowszy flagowy telefon firmy Samsung, S10, 
będzie zawierał specjalną funkcję bezpiecznego 
przechowywania przeznaczoną do prywatnych 
kluczy kryptowalutowych. Tym samym dołącza 
do powoli rosnącej linii smartfonów, zaprojekto-
wanych z myślą o kryptowalutach, wśród których 
są już zapowiedziane HTC Exodus 1 i Sirin Labs 
Finney.

Wierzymy, że Internet 3.0 to początek przyszło-
ści. W przyszłości cały internet będzie opierał się 
na tych technologiach. Trudno powiedzieć, kiedy 
dokładnie się to stanie, ale otwieramy przestrzeń 
dla deweloperów – zapowiada Julia Szyndzielorz. 
/>
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DZIĘKI 5G POPRAWI SIĘ
BEZPIECZEŃSTWO NA DROGACH

Dzięki technologii umożliwiającej komunikację samochodów z infrastrukturą i innymi uczestnikami 
ruchu zmniejszy się liczba wypadków. Na ulicach Hiszpanii rozpoczynają się testy technologii, a pro-
dukcja seryjnych modeli wyposażonych w łączność 5G rozpocznie się jeszcze w tym roku. Opracowa-
no już specjalny protokół komunikacyjny, pozwalający samochodom komunikować się między sobą, 
nawet gdy nie są w polu widzenia.

V2X to protokół „vehicle-to-everything”, czyli 
protokół komunikacyjny, który pozwala 
pojazdom komunikować się między sobą, 
a także łączyć się z infrastrukturą i pieszymi. 

To bezprzewodowy protokół, dzięki któremu sa-
mochody mogą rozpoznawać siebie nawzajem, nie 
mając się w polu widzenia. Głównym celem tej tech-
nologii jest zapobieganie wypadkom i ratowanie życia 
– mówi podczas targów Mobile World Congress 
w Barcelonie Yuval Lachman, dyrektor ds. rozwoju 
biznesu firmy Autotalks.

Organizacja Intelligent Transportation Society of 
America na zlecenie Departamentu Transportu 
USA wydała pozytywną opinię dotyczącą proto-
kołu V2X. Według ITS America im wcześniej tego 
typu technologie zostaną wdrożone na szeroką 
skalę, tym więcej żyć uda się uratować. Aby przy-
spieszyć wdrażanie i zachęcić do większej inno-
wacyjności należy zdaniem organizacji zapewnić 

interoperacyjność technologii V2X, w szczególno-
ści udostępniając dla niej możliwość komunikacji 
w paśmie 5,9 GHz.

Samochody podczas jazdy przesyłają między sobą 
dane o własnej lokalizacji i nadchodzących ma-
newrach, mogą też alarmować pozostałe samochody 
o nagłych zdarzeniach. Rozwiązanie, które dostarcza 
Autotalks, jako producent układów scalonych, to wła-
śnie układ elektroniczny wbudowany w samochód. 
Służy on jako modem obsługujący protokoły komuni-
kacyjne pozwalające samochodom komunikować się 
przez radio – tłumaczy Yuval Lachman.

W ramach inicjatywy 5G Barcelona na ulicach 
katalońskiego miasta L’Hospitalet de Llobregat 
testowane będą dwa auta marki Seat wyposażone 
w technologię V2X. Na targach MWC w Barcelonie 
zaprezentowane zostały przykładowe sytuacje, 
w których takie rozwiązanie może się sprawdzić.
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Pierwszą z nich jest 
wykrywanie pieszego 
na przejściu za pomocą 
kamery termowizyjnej. 
Druga to wykrywanie 
rowerzysty skręcają-
cego w prawo. Rower 
wyposażony w ultra-
precyzyjną technologię 
lokalizacyjną, korzysta-
jąc z obliczeń brzego-
wych, skomunikuje się 
z sąsiednimi samocho-
dami, aby poinformować 
ich o swojej pozycji. 
W przypadku możliwej 
kolizji samochody wyślą 
kierowcy komunikat 
ostrzegawczy na pane-
lu sterowania. Rower 
zostanie zlokalizowany 

za pomocą radiolatarni ultraszerokopasmowych, 
które zostaną rozmieszczone na drodze.

Łączność V2X sprawdzi się również przy wy-

krywaniu nieruchomego samochodu na drodze 
o słabej widoczności. Jeśli auto zatrzyma się w ob-
szarze drogi o słabej widoczności, automatycznie 
uruchomi światła awaryjne i ostrzeże inne zbliża-
jące się pojazdy za pomocą komunikatu na panelu 
sterowania. Ta komunikacja będzie obsługiwana 
za pomocą bezpośredniego interfejsu komunika-
cyjnego.

Choć w Europie testy technologii 5G w komuni-
kacji pojazdów dopiero się zaczynają, to pierwsze 
seryjne auta wyposażone w tę łączność pojawią 
się jeszcze w tym roku.

Po drogach jeżdżą już pojazdy z tym rozwiązaniem, 
które trafiły do dużych dostawców na całym świe-
cie – w USA, Europie oraz w Chinach. Między 2020 
a 2023 rokiem na rynek chiński trafi bardzo dużo sa-
mochodów z naszym układem. Podobnie do Europy, 
gdzie pierwsze masowe wdrożenia zaplanowane są 
na 2021 rok – zapowiada  ekspert Autotalks.

Według analityków MarketsandMarkets rynek 
connected cars w najbliższych latach wzrośnie 
czterokrotnie. Do 2025 roku ma osiągnąć wartość 
ponad 219 mld dol. />
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PIERWSZY SMARTFON OPARTY NA 
TECHNOLOGII BLOCKCHAIN

Już wkrótce na rynku pojawią się nowoczesne smartfony, które choć mogą być używane jako zwykłe 
smartfony z systemem Android, są również wyposażone w tryb blockchain do prowadzenia zaszyfro-
wanych połączeń i wiadomości. Użytkownicy mogą przekierowywać połączenia telefoniczne i wia-
domości za pośrednictwem węzłów blockchain, eliminując przy tym potrzebę posiadania numeru 
telefonu. Odpowiedni system pozwala zaś na przeprowadzanie transakcji z wykorzystaniem każdej 
kryptowaluty. Premiera smartfona jeszcze w tym roku.

XPhone to smartfon oparty na technologii 
blockchain. Urządzenie pozwala na korzy-
stanie z różnych usług w ramach systemu 
blockchain. Mowa tu o rozmowach telefo-

nicznych, przeglądaniu internetu, a nawet korzystaniu 
z aplikacji, wśród których oferujemy nowe rozwią-
zanie zwane „zdecentralizowanym Uberem”. Są one 
oparte na blockchainie, ale jednocześnie pozostawi-
liśmy możliwość włączenia trybu tradycyjnego, który 
zawiera wszystkie standardowe funkcje telefonu 
– podkreśla podczas targów Mobile World Con-
gress w Barcelonie Zac Cheah, dyrektor generalny 
i współzałożyciel firmy Pundi X.

Nowy smartfon może być używany jako zwykły 
smartfon z systemem Android, ale jest również 
wyposażony w tryb blockchain – funkcję X –  któ-
ry używa łańcucha blokowego do wykonywania 

zaszyfrowanych połączeń czy wysyłania zaszyfro-
wanych SMS-ów. Aby przełączyć się na inny tryb, 
wystarczy przesunąć palcem ekran lub wcisnąć 
przycisk X na obudowie. To duże ułatwienie dla 
osób, które stawiają pierwsze kroki w technologii 
blockchain, przyzwyczajonych do tradycyjnych 
smartfonów.

W ekosystemie funkcji X, zbudowanym w całości 
na blockchainie, użytkownicy mogą nawiązywać 
połączenia, wysyłać wiadomości i przesyłać dane 
niezależnie od centralizacji nośników, a połącze-
nia telefoniczne i wiadomości przekierowywać za 
pośrednictwem węzłów blockchain, co oznacza, że 
niepotrzebna jest ani karta SIM, ani numer telefo-
nu. Połączenie jest weryfikowane wewnątrz sieci 
Pundi X, która na razie znajduje się na blockchainie 
Ethereum.
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Wyjątkowym aspektem trybu blockchain jest to, że 
wszystko, co robimy, staje się częścią łańcucha blo-
ków. Przykładem jest wykonywanie połączeń. Urzą-
dzenie inicjuje połączenie za pośrednictwem tech-
nologii blockchain, dzięki czemu cały proces będzie 
widoczny w łańcuchu bloków. Dotyczy to dzwonienia, 
wysyłania SMS-ów, a nawet przeglądania stron 
internetowych dzięki protokołowi FXTP. Połączenia 
są realizowane za pomocą węzłów własnej sieci, co 
pozwoli stworzyć nowe, ekscytujące rozwiązania – 
twierdzi Zac Cheah.

Nowy XPhone i zdecentralizowana aplikacja – 
Dapp – opublikowane w funkcji X mogą zmie-
nić warunki funkcjonowania wielu branż. Dzięki 
inteligentnym umowom i decentralizacji można 
wyeliminować pośredników nie tylko z transakcji 
finansowych, lecz także we wszystkich rodzajach 
usług. Przykładem może być wezwanie taksówki 
przy wykorzystaniu Dapp za pośrednictwem in-
teligentnej umowy. Zamówienie taksówkowe jest 
prowadzone i rejestrowane w łańcuchu i omijane 
przez XPhone.

Gdy skorzystamy z tego systemu, zawieramy tzw. 
smart contract, czyli programowalny kontrakt, 
z którego korzystają różne korporacje taksówkowe 
czy różnego rodzaju firmy. Ma to wiele potencjalnych 
zastosowań – twierdzi ekspert.

Funkcja X to nie tylko łańcuch publiczny. Jest to 
całkowicie zdecentralizowane rozwiązanie. Składa 

się z pięciu podstawowych komponentów, a ich 
celem jest zdecentralizowanie wszystkich aplika-
cji, strony internetowej, komunikacji i danych. Każ-
de urządzenie będzie węzłem i wszyscy użytkow-
nicy będą mieć własny adres oraz klucz prywatny.

Sama transmisja danych odbywa się będzie na 
złożonej wymianie danych klucza publicznego 
i prywatnego oraz szyfrowania, ale może zagwa-
rantować komunikację bez przechwytywania 
i zapewnia użytkownikom bezpośredni dostęp do 
danych udostępnianych przez innych. Wszelkie 
informacje, które zostaną wysłane lub przekazane 
za pośrednictwem blockchain, również zostaną 
zapisane w łańcuchu.

Smartfon oparty na technologii blockchain pozwala 
na pełny dostęp do własnych danych, bycie ich wła-
ścicielem. Przeglądając internet, kiedy np. przejdziemy 
na stronę fxtp://google.com, trafimy na usługę, która 
jest zdecentralizowana i przechowywana na różnych 
serwerach, a nie na jednym centralnym. Myślę, że 
otwiera to pole do bardzo wielu ciekawych zastoso-
wań – przekonuje Zac Cheah.

Urządzenie będzie dostępne na całym świe-
cie i sprzedawane za pośrednictwem internetu. 
Początkowa cena detaliczna wyniesie 599 euro. 
Według analityków MarketsandMarkets wartość 
rynku technologii blockchain przekroczy 23 mld 
dol. w 2023 r. />
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ŚWIAT GOTOWY NA SIEĆ 5G
Sieć 5G zapewni mobilny dostęp do internetu z wartościami charakterystycznymi dla internetu sze-
rokopasmowego. 5G zapewni znacznie szybsze przesyłanie danych, znacznie większą pojemność da-
nych, lepszy zasięg i mniejsze opóźnienia niż 4G. Tylko do połowy stycznia 2019 roku już ponad 200 
operatorów w 83 krajach rozpoczęło inwestycje w sieć 5G. W ciągu kilku miesięcy na rynek trafi HTC 
5G Hub, pierwszy zgodny z siecią 5G bezprzewodowy punkt dostępu do internetu. Hotspot zapewnia 
olbrzymią przepustowość, szybkość rzędu kilku gigabitów i niskie opóźnienia. Urządzenie ma się też 
stać bezprzewodowym transmiterem danych dla gogli VR.

F5G Hub to nowe urządzenie ogłoszone właśnie 
przez HTC, które trafi na rynek w ciągu naj-
bliższych kilku miesięcy. Urządzenie nie tylko 
zapewni użytkownikom łączność w standar-

dzie 5G, lecz także pozwoli zaprezentować scenariu-
sze i metody wykorzystania tej technologii w realnych 
sytuacjach. Przyczyni się to do żywszego zaintereso-
wania wielu firm szybkością łącza w tym standardzie 
– podkreśla Marko Savkovic z HTC.

Sieć 5G ma zrewolucjonizować dostęp do inter-
netu, przyspieszyć rozwój internetu rzeczy oraz 
inteligentnych miast. Według raportu GSMA 
w połowie stycznia 2019 roku już 201 operatorów 
w 83 krajach rozpoczęło inwestycje w 5G, prze-
prowadziło weryfikację techniczną i  testy przed-
komercyjne. W Polsce sieć 5G jest jeszcze mało 
dostępna, ale sytuacja szybko się zmienia.

HTC z nowym urządzeniem jest już gotowy na 

przyszłość. To znacznie więcej niż zwykły hotspot, 
raczej przenośne centrum multimedialne naj-
nowszej generacji. Zapewni dostęp do 5G dla 20 
urządzeń, a dzięki wbudowanemu akumulatorowi 
jest urządzeniem w pełni mobilnym.

– Jeśli wybierasz się w podróż ze znajomymi, wystar-
czy, że zabierzesz ze sobą takie urządzenie, a w każ-
dej chwili natychmiast uzyskasz połączenie ze swoją 
siecią, bez względu na to, czy akurat jesteś w parku 
w Barcelonie, w Paryżu czy w Warszawie. Dlatego 
tak ważne było dla nas stworzenie urządzenia, które 
jest zarówno stacjonarne, jak i mobilne – tłumaczy 
Marko Savkovic.

Jakość połączenia i minimalne opóźnienia spra-
wiają, że urządzenie nie ustępuje zwykłym po-
łączeniom kablowym. HTC-5G będzie w stanie 
zastąpić obecny router WiFi i połączenie przez 
kabel. HTC podaje, że urządzenie ma się stać bez-
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przewodowym transmiterem danych dla gogli VR, 
będzie więc przyszłością gier online. W niedalekiej 
przyszłości ma się stać elementem wyposaże-
nia mobilnych biur. Sprzęt ma być też gotowy do 
pełnienia roli głosowego asystenta. Ma też sobie 
radzić z wideo w 4K.

– Dzięki 5G możemy osiągnąć szybkości przekra-
czające 2 Gb/s. Choć obecnie jesteśmy już w sta-
nie uzyskać nawet 4 Gb/s, to trzeba podkreślić, że 
sama prędkość to za mało, by zrozumieć, co takiego 
wyjątkowego drzemie w standardzie 5G – wska-
zuje Marko Savkovic. – Opóźnienie jest tak małe, 
że umożliwia użytkownikowi interakcję w trybie VR, 
nawet wówczas, gdy nasze urządzenie VR działa na 
Androidzie. Nie ograniczamy się więc do podawania 
wyników testów szybkości, tylko prezentujemy realne 
zastosowania 5G – twierdzi.

Na poziomie podstawowym 5G zapewni znacz-
nie szybsze przesyłanie danych, znacznie więk-
szą pojemność danych, lepszy zasięg i mniejsze 
opóźnienia lub szybszy czas odpowiedzi niż 4G. Ta 
kombinacja elementów wykracza poza uspraw-
nienie naszego własnego wykorzystania smartfo-
nów. Umożliwi stworzenie w pełni inteligentnego 
miasta. Wykorzystując czujniki danych, inteligent-
ne technologie miejskie będą w stanie reagować 
w czasie rzeczywistym na codzienne wydarzenia.

– 5G można wykorzystać również w treściach edu-
kacyjnych i B2B, m.in. na rynku nieruchomości, w me-
dycynie czy nawet w wirtualnych muzeach. Nieko-
niecznie musi to być rzeczywistość wirtualna, chociaż 
stanowi ona znakomity przykład, że niskie opóźnienia 
występujące w sieci 5G pozwalają na uzyskanie lep-
szej interaktywności – tłumaczy ekspert.

Z danych Intela wynika, że do 2020 roku do sieci 
komórkowych na całym świecie zostanie podłą-
czonych 50 mld urządzeń, a dużą część komunika-
cji przejmą maszyny. Aby sieć komórkowa mogła 
wytrzymać ciężar inteligentnego miasta przyszło-
ści, potrzebuje szybkiej, elastycznej i stabilnej sieci 
komórkowej, która poradzi sobie z ogromną liczbą 
danych.

– W zasadzie 5G znajdzie zastosowanie wszędzie 
tam, gdzie wymagany jest łatwy i szybki dostęp. Naj-
większa bolączką 4G nie były niedostatki prędkości, 
tylko wartość opóźnienia. Dzięki szybkości dostępu 
w standardzie 5G zbliżamy się do prawdziwie szero-
kopasmowego łącza, które może być oparte na kablu 
lub światłowodzie poprowadzonym do salonu, ale 
może być też w pełni mobilne – przekonuje Marko 
Savkovic.

HTC 5G Hub trafi do sprzedaży w II kw. 2019 roku, 
także w Europie. />
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WSZYSTKO O TREŚCIACH NA LINKEDIN
GRZEGORZ MIECZNIKOWSKI

LinkedIn stanowi potężne narzędzie biznesowe dostępne dla Ciebie, za darmo, przez 24 godziny, 
przez siedem dni w tygodniu. To idealne miejsce do tego, aby promować swoje treści. Jednak za tym, 
co zobaczy sieć Twoich kontaktów stoi specjalny algorytm. Jak więc działa algorytm LinkedIn?

LinkedIn nie tak dawno zaimplementował 
czterostopniowy algorytm dystrybucji tre-
ści w Twojej sieci kontaktów. Dzięki niemu 
użytkownicy mają otrzymywać bardziej do-

pasowany i adekwatny do swoich zainteresowań 

content. Brzmi znajomo? Jeśli słyszałeś o facebo-
okowym edge ranku, algorytm LinkedIn jest jego 
kuzynem. Jednak w odróżnieniu od Facebooka, 
tym co wyróżnia algorytm LikendIn spośród kon-
kurencji jest podejście człowiek + maszyna. Ozna-

BIZNES W PRAKTYCE
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cza to, że LinkedIn nie zawierza całkowicie botom 
i sztucznej inteligencji. Treści, które publikujesz 
w serwisie, weryfikują również ludzie.

I tak jak w przypadku Facebooka, zrozumienie, na 
czym polega algorytm LinkedIn i w jaki sposób 
ogranicza bądź wzmacnia zasięgi Twoich treści, 
jest istotnym krokiem do efektywnego używania 
tego kanału do personal brandingu, social sellingu 
czy content marketingu.

LinkedIn stale ewoluuje 

Jeszcze kilka lat temu to artykuły zamieszczane na 
LinkedIn Pulse (naszym wewnętrznym blogu w tej 
sieci) święciły triumfy i z powodzeniem pozwalały 
generować kilkudziesięciotysięczne zasięgi. Ale 
artykuły straciły tę przewagę na rzecz innych lin-
kedinowych form. 

Kiedy artykuły trendowały i kiedy jeden z moich 
tekstów o coming oucie w biznesie trafił na głów-
ną stronę Pulse wygenerował wówczas ok. 100 
tys. odsłon i niezliczoną ilość interakcji. 

Ale w związku z tym, że artykułów na LinkedIn po-
jawia się coraz więcej i coraz mniej użytkowników 
ma czas, żeby je czytać, LinkedIn postawił na inne 
formy komunikacji wśród sieci kontaktów. Nie jest 
tak, że teksty zamieszczane na LinkedIn są bez-
wartościowe! Wręcz przeciwnie! Nadal stanowią 
potężne nadzieje, jeśli chodzi o Twoją widoczność 
nie tylko w tej największej i najszybciej rozwijają-
cej się sieci zawodowej w Polsce, ale także w wy-
szukiwarkach.

Natomiast wewnątrz LinkedIn da się zauważyć 
dużo większą widoczność publikacji. Dlaczego? 
Ponieważ angażują one użytkowników na pozio-
mie samego feedu, zwiększają z tego poziomu 
interakcję z platformą i czas na niej spędzony. 

Co mam na myśli mówiąc publikacje?

Zagłębimy się w to trochę później, ale póki co 
wyjaśniam że chodzi mi o krótki status tekstowy, 
zdjęcie, wideo, infografikę czy zdjęcie z tekstem. 
Post różni się od artykułu. Artykuł to dłuższa for-
ma wypowiedzi na LinkedIn, której poświęcone 
zostało oddzielne miejsce (zakładka) wśród Two-
ich aktywności.

Tak jak wspomniałem wyżej, publikacje widoczne 
są z poziomu feedu Twojej sieci kontaktów. Mo-

żemy podzielić je na tekst, zdjęcie, wideo, prezen-
tacje oraz połączenie tych form z dodatkowym 
opisem tekstowym. Publikujesz je z poziomu 
głównej, klikając „zacznij publikację”. Z kolei jeśli 
klikniesz opcję artykułową, przeniesiesz się do in-
nego kreatora tekstu. 

Jest to bardzo podobne do facebookowej tablicy, 
dlatego że także LinkedIn nie pokazuje wszyst-
kiego co publikowane jest przez Twoją sieć kon-
taktów, a tylko to, co może być dla ciebie ważne 
i interesujące. Na stronie głównej możesz wybrać 
czy chcesz zobaczyć posty „najnowsze” czy „naj-
popularniejsze”.

Kiedy zalogujesz się na swoje konto, zostaniesz od 
razu przeniesiony do swojego feedu. 
Każdy użytkownik musi tę opcję włączyć indywi-
dualnie. Co jednak decyduje, że posty trafiać będą 
do kategorii „najpopularniejsze”?

Pierwszy etap weryfikacji przebiega w momencie 
publikacji treści na Twoim koncie. W specjalnym 
blogpoście poświęconym algorytmowi LinkedIn, 
Rushi Bhatt, Dyrektor LinkedIn Engineering, wy-
jaśnia: „Nasz algorytm klasyfikuje każdy obraz, 
tekst, dłuższą formę jako „spam”, „treść niskiej 
jakości” lub „treść czystą” prawie w czasie rzeczy-
wistym. I kiedy tylko treść przejdzie pierwszą fazę 
rozpoznawania przez algorytm, trafia do użytkow-
ników. Oni za pomocą poleceń, udostępnień i ko-
mentarzy nadają mu określoną „punktację jakości”. 
Potem treści trafiają do małej grupy Redaktorów, 
którzy oceniają czy opublikowana przez Ciebie 
treść powinna być dalej pokazywana czy ukryta 
z news feedu.”

Tak, to prawda! Twoje treści są oceniane przez 
małą grupę Twoich kontaktów, a potem przekazy-
wane dalej także do Redaktorów – także realnych 
użytkowników LinkedIn, którzy decydują czy treść 
ma być pokazana wszystkim czy nie.

Algorytm LinkedIn bez tajemnic

Podsumowując, cały proces pokazywania treści 
w naszych feedach wygląda więc tak:

Faza I
Algorytm klasyfikuje formę treści jako obrazek, 
wideo, link, artykuł, plik i nadaje jej określoną 
wartość. Bot serwisu automatycznie oznacza 
treść jako: spam, treść niskiej jakości (low quality), 
treść czystą (clear). LinkedIn nie podaje oficjalnie 
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informacji, które posty są lepiej oceniane przez 
algorytm. Można się jednak domyślić, że tak jak 
każdy serwis, tak i LinkedIn, nie chce wypuszczać 
swoich użytkowników na zewnątrz. Prawdopo-
dobnie więc linki zewnętrzne zostaną ocenione 
gorzej. Jeśli bot oflaguje treść jako treść o niskiej 
jakości bądź spam, będą one wyświetlane rzadziej 
lub w ogóle. 

Faza II
Boty LinkedIn obserwują pierwsze reakcje, jakie 
wywołuje publikacja. Algorytm LinkedIn przyznaje 
poszczególnym aktywnościom konkretne punkty. 
Najmniej za polecenie, najwięcej za udostępnienie. 
Na wyświetlanie posta ma też wpływ tempo reak-
cji użytkowników LinkedIn.

Faza III
Algorytm jeszcze raz sprawdza, czy Wasz post nie 
jest zwykłym spamem i następnie ocenia wartość 
danej publikacji dla sieci kontaktów. Jeśli na tym 
etapie dana publikacja dla algorytmu będzie po-
dejrzana, zmniejszy on częstotliwość jej wyświe-
tlania. Na tym etapie wszystko zależy jednak od 
sieci kontaktów. Jeśli publikacja będzie dalej otrzy-
mywać polubienia i komentarze, algorytm będzie 
wyświetlał ją nadal.

Faza IV
Część postów, które zdobywają popularność trafia 
także do Redaktorów. Oni oceniają je i mają duży 
wpływ czy będą wyświetlane dalej czy nie. To 
właśnie dzięki wnioskom wyciąganym przez ludzi, 
algorytm LinkedIn jest cały czas udoskonalany. 
Jak łatwo zauważyć, osoby, których wcześniejsze 
treści miały po kilkaset, a nawet po kilka tysięcy 
polubień, w tej chwili zbierają ich jedynie po kilka. 
Ludzie najlepiej oceniają jakość ich treści z punktu 
widzenia wartości merytorycznej dla danej branży, 
tematu czy sieci kontaktów i dyskusji. Jeśli redak-
torzy ocenią treść jako „spam” lub „treść niskiej ja-
kości”, także przestanie być ona dalej wyświetlana 
lub zmniejszy się częstotliwość jej pokazywania 
w feedzie. Treść będzie dalej się wyświetlać, jeśli 
przejdzie pomyślną weryfikację.

A teraz pytanie - zastanawiało Cię kiedyś czemu 
niektóre posty widzisz nawet 3 tygodnie od ich 
publikacji? Tak właśnie działa ten algorytm i dobre 
treści będą promowane w twojej sieci kontaktów 
cały czas. Jak więc używać LinkedIn, żeby gene-
rować lepsze rezultaty i mieć algorytm po swojej 
stronie?

Przede wszystkim musisz zadbać o zaangażowa-
nie, bo to podstawa tego, jak oceni nas algorytm 
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LinkedIn i tego, czy treść jest interesująca dla na-
szej sieci kontaktów.

Zrozum, jakie treści są istotne

LinkedIn to nie Facebook. Osoby w Twojej sieci 
kontaktów skupiają się na dwóch rzeczach – pra-
cy i szeroko pojętym biznesie. To, co musisz, to 
trafić w oczekiwania swoich odbiorców. Żeby to 
zrobić możesz pokusić się o stworzenie person 
– dzięki temu łatwiej określisz zainteresowania 
swoich odbiorców i łatwiej będzie uprawiać Ci so-
cial networking oraz świadomie budować swoją 
sieć kontaktów. Dlaczego to istotne? Algorytm 
LinkedIn ocenia, co jest ważne dla Twojej sieci 
kontaktów. Jak to robi? Automatycznie sprawdza 
profile i zawarte w nich słowa klucze. Treści, które 
zamieszczasz, powinny:
• być wartością dla czyjejś kariery bądź roz-
woju;
• oferować praktyczne porady lub wska-
zówki;
• inspirować;
• być związane z branżą, w której działasz;
• pochodzić z wiarygodnego źródła lub być 
napisane przez Ciebie;
• dopasowane do grupy docelowej.

Zoptymalizuj swoje treści pod kątem zaan-
gażowania

Social media to rozmowa i bez prowadzenia dia-
logu ze swoją siecią kontaktów trudno będzie Ci 
osiągnąć zamierzone efekty. Każda sieć kontak-
tów jest inna. Jednak z doświadczenia zdradzę, że 
najlepiej działają na zaangażowanie:
• zabawne biznesowe anegdoty i historie;
• naprawdę konkretne porady;
• studia przypadków;
• krótsze wpisy zawierające zdjęcie, info-
grafikę lub wideo.

Żeby algorytm LinkedIn patrzył na Twoje treści 
przychylnym okiem, angażuj jak tylko możesz. 
Pytaj, proś o porady czy rekomendacje, bierz 
przykład z innych. Kiedy publikujesz, możesz ota-
gować konkretne osoby, które są zainteresowane 
tematem. Poproś je o wyrażenie swojej opinii (nie 
muszą być to tylko i wyłącznie kontakty pierw-
szego stopnia). Używaj także hasztagów, które 
są związane z tematem Twoich publikacji. Dzięki 
temu masz większą szansę, że Twoje treści zoba-
czą użytkownicy spoza sieci kontaktów, zainte-
resowani konkretnym zagadnieniem. Jeśli Twoja 

treść zdobywa komentarze – odpowiadaj na nie, 
zadawaj dodatkowe pytania, angażuj, zachęcaj do 
dyskusji – to wszystko zwiększa zasięg i pomaga 
„hackować” algorytm LinkedIn.

Harmonogram

Jeśli będziesz wrzucać treści o godzinie 2 w nocy, 
prawdopodobnie nikt ich nie zobaczy, jako że zwy-
kle ludzie o tej godzinie śpią. I nieważne jak dobrą 
treść oferujesz, nie zdobędzie ona ani poleceń, ani 
komentarzy ani udostępnień. Dlatego bardzo waż-
ne jest postowanie o odpowiednich godzinach. Ale 
jakie są to godziny?

Najpopularniejszą teza opiera się na godzinach 
pracy, a w większości są to godziny od 9 rano do 
17 popołudniu. Jednak według LinkedIn Sales and 
Marketing Solutions EMEA najlepiej postować 
o godzinie 8 rano niezależnie od dnia tygodnia 
(poza weekendami). Według Buffera, na LinkedIn 
należy publikować we wtorki, środy i czwartki, 
między 7.30-8.30, w południe oraz pomiędzy 17-
18. Najpopularniejsze dni do wtorki i czwartki. 

Jednak tak naprawdę, ok. 50 proc. użytkowników 
LinkedIn korzysta z aplikacji mobilnej. Jest więc 
szansa, że nawet popołudniu zobaczą post (szcze-
gólnie, jeśli przekaz kierujemy do pracoholików lub 
osób uzależnionych od social media). Oczywiście, 
każda sieć kontaktów jest inna, więc warto ekspe-
rymentować i znaleźć własny „pik ruchu”. 

Często pada też pytanie odnośnie częstotliwości 
postowania. Według Buffera, minimalna liczba po-
stów to 2, a optymalna to 5 tygodniowo. Zasada 
powinna być prosta – piszemy wtedy, kiedy mamy 
coś ciekawego i wartościowego do powiedzenia.
Ale w związku z tym, możesz przyjąć taką prostą 
strukturą swojego planu:

Tydzień 1 
Wtorek: publikacja tekstowa
Czwartek: zdjęcie + zdjęcie

Tydzień 2
Wtorek: wideo
Czwartek: prezentacja

Mając taką rozpiskę, wiesz że musisz przygotować 
8 postów miesięcznie i musisz wygospodarować 
na ich napisanie wcześniej czas, zrobić grafikę czy 
ją zamówić. Jeśli zastanawiasz czemu tylko raz 
pojawia się wideo i w ogóle o nim dużo nie piszę, 
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wynika to z tego, że wideo tak jak artykuły, nawet 
przy sporej ilości interakcji, generuje stosunkowo 
mały zasięg w porównaniu do postów tekstowych 
czy prezentacji.

Najpopularniejszą teza opiera się na godzinach 
pracy, a w większości są to godziny od 9 rano do 
17 popołudniu. Jednak według LinkedIn Sales and 
Marketing Solutions EMEA najlepiej postować 
o godzinie 8 rano niezależnie od dnia tygodnia 
(poza weekendami). Według Buffera na LinkedIn 
należy publikować we wtorki, środy i czwartki, 
między 7.30-8.30, w południe oraz pomiędzy 17-
18.
Jednak tak naprawdę, ok. 50 proc. użytkowników 
LinkedIn korzysta z aplikacji mobilnej. Jest więc 
szansa, że nawet popołudniu zobaczą post (szcze-
gólnie jeśli przekaz kierujemy do pracoholików lub 
osób uzależnionych od social media). Oczywiście 
każda sieć kontaktów jest inna, więc warto ekspe-
rymentować i znaleźć własny „pik ruchu”. 

Często pada też pytanie odnośnie częstotliwości 
postowania. Według Buffera, minimalna liczba 
postów to 2 a optymalna to 5 tygodniowo. Zasada 
powinna być prosta – piszemy wtedy, kiedy mamy 
coś ciekawego i wartościowego do powiedzenia.
Dziel się, a będzie ci dane

LinkedIn to nadal platforma społecznościowa 
i dlatego warto być członkiem tej społeczności. 
Będąc aktywnym jej użytkownikiem – komen-
tując, polecając i udostępniając wpisy innych, nie 
tylko zwiększasz zasięg swojego profilu, ale także 
budujesz relacje. Co za tym idzie - ludzie, którzy 
Cię polubią, będą bardziej skorzy do udostępnia-
nia, komentowania i polecania Twoich treści oraz  
zwiększania Twojego zasięgu.

Bloguj na LinkedIn

Jeśli do tej pory nie publikowałeś w LinkedIn, 
nadszedł na to czas. LinkedIn promuje bowiem 
dłuższe formy, jak artykuły (tak jak i zresztą wpro-
wadzone niedawno prezentacje) przez swój algo-
rytm. Wpisy z LinkedIn możesz też udostępniać 
w innych kanałach społecznościowych i powinie-
neś o tym także pamiętać.

Niektórzy na LinkedIn publikują treści już raz za-
mieszczone wcześniej na własnym blogu. Czasami 
dokładnie tak, jak wyglądały one w wersji ory-
ginalnej, a czasami ze zmienionym tytułem. Inni 
decydują się na dodatkową edycję tekstów i to do-
bra droga. Najlepiej jest bowiem dopasować tekst 
konkretnie pod naszą sieć kontaktów. Marketerzy 
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mają podzielone zdania na temat takiego „recy-
klingu”. Dzieje się tak głównie z powodu obaw 
przed wycięciem identycznych wyników wyszu-
kiwań przez algorytm Google’a. Nie powinieneś 
więc tej techniki nadużywać.

Wykorzystaj swój profil i reklamę

LinkedIn udostępnia całą sekcję Twojego profilu 
na promocję Twojego contentu – wykorzystaj tę 
opcję. Możesz umieszczać na nim linki, prezenta-
cje i zachęcać odwiedzające profil osoby do klika-
nia w konkretne treści. Możesz też zainwestować 
w promocję swoich postów, jeśli chcesz dotrzeć 
do odpowiednich osób. Promocja w LinkedIn nie 
jest jednak tania: spodziewaj się stawek w wyso-
kości od $2 do $5 za jedno kliknięcie.

Dołączaj do grup na LinkedIn

Grupy na LinkedIn to idealne miejsce na promocję 
Twoich treści – pod warunkiem, że wiesz jak do 
tego podejść. Niestety, część publikowanych ma-
teriałów z łatwością można zakwalifikować jako 
spam. Żeby promocja na grupach miała sens:
• zapoznaj się z regułami dotyczącymi pu-
blikacji w danej grupie;
• promuj treści raz na jakiś czas i miej wy-

czucie;
• unikaj stosowania zaimków „ja“ i „mój“ – 
sporo grup ma poustawiane filtry na te wyrazy.
Najlepszym sposobem na promocję twoich treści 
będzie też po prostu znalezienie wątku na Linke-
dIn (także w postach innych osób), który będzie 
adekwatny do treści, którą chcesz promować. Link 
możesz umieścić w komentarzu, pamiętaj jednak, 
że bezwzględnie powinien nawiązywać do tematu 
i wnosić wkład w dyskusję. Dodatkowo, dołącza-
jąc do konkretnej grupy, możesz targetować swoje 
posty także na jej członków.

Testuj i sprawdzaj

Bez testowania nie 
ma marketingu. 
Przez ostatnich 
kilka tygodni te-
stowałem różne 
formy postów 
na LinkedIn i nie 
ma jednej jedynej 
słusznej drogi. Każda 
sieć kontaktów jest inna. 
Musisz znaleźć swój własny 
„złoty środek”. />
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Pracodawcy od 1 lipca bieżącego roku mają 
obowiązek wybrać instytucję finansową, 
umieszczoną w ewidencji PPK prowadzo-
nej przez Polski Fundusz Rozwoju, z którą 

będą zawierać umowę o zarządzanie. Będzie 
ona zawierać szereg elementów określonych 
w ustawie, precyzujących sposób zarządzania 
środkami uczestników PPK u danego pracodawcy. 
Od listopada bieżącego roku następuje obowiązek 

pierwszego składkowania – pierwsi pracownicy 
i pracodawcy będą wpłacać składki do PPK” – 
mówi Katarzyna Przewalska, zastępca dyrektora 
Departamentu Rozwoju Rynku Finansowego 
w Ministerstwie Finansów.

Wpłata podstawowa, finansowana przez uczest-
nika PPK, ma wynosić od 2 do 4 proc. jego wyna-
grodzenia. Z kolei pracodawca będzie dopłacać 

PRACOWNICZE PLANY KAPITAŁOWE JUŻ 
OD LIPCA

KLAUDIA CIESIELSKA

Od 1 lipca najwięksi pracodawcy – zatrudniający powyżej 250 osób – będą zobowiązani wprowadzić 
do swojego zakładu pracy program pracowniczych planów kapitałowych. Co pół roku do programu 
będą dołączać kolejne grupy pracodawców i pracowników. Rząd zakłada, że do programu przystąpi 
75 proc. uprawnionych, czyli ok. 8,5 mln Polaków. Będzie to jednak wymagało – podobnie jak w Wiel-
kiej Brytanii – zbudowania zaufania do nowego systemu.
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składkę w wysokości od 1,5 proc. do 4 proc. 
wynagrodzenia. W efekcie maksymalna wpłata na 
PPK dla jednego pracownika może wynieść 8 proc. 
Z budżetu państwa będzie finansowana opłata 
powitalna (200 zł) oraz coroczna dopłata w wyso-
kości 240 zł.

„Ustawa przewiduje, że uczestnik PPK będzie 
otrzymywał coroczną informację [o wysokości 
swoich środków – red.]. Jednak biorąc pod uwagę 
funkcjonowanie instytucji finansowych, większość 
z nich uruchamia platformy kontaktowe, gdzie 
można zobaczyć stan swoich środków i w przy-
padku PPK prawdopodobnie też takie rozwiązanie 
będzie zastosowane” – mówi Katarzyna Przewal-
ska.

Począwszy od 1 lipca najwięksi pracodawcy będą 
zobowiązani zawrzeć umowy o zarządzanie z in-
stytucjami finansowymi i wprowadzić pracowni-
ków do systemu PPK.

„Przypuszczamy, że będzie to około 2 tys. praco-
dawców. Mamy nadzieję, że większość pracowni-
ków zdecyduje się na uczestnictwo w programie, 
jednak mamy świadomość, że aby mógł on w peł-
ni zadziałać, musi zbudować zaufanie. Podob-

nie było w Wielkiej Brytanii, gdzie po 10 latach 
funkcjonowania system obejmuje ponad 90 proc. 
uczestników” – mówi Katarzyna Przewalska.

Podmioty zatrudniające co najmniej 50 osób za-
czną stosować nowe przepisy od 1 stycznia 2020 
roku, a firmy zatrudniające co najmniej 20 osób 
– od 1 lipca 2020 roku. Termin obowiązujący dla 
pozostałych podmiotów oraz sektora finansów 
publicznych to z kolei 1 stycznia 2021 roku.
Pracownicze Plany Kapitałowe są elementem 
rządowego Programu Budowy Kapitału, zapowie-
dzianego w Strategii na rzecz Odpowiedzialnego 
Rozwoju. Mają nie tylko zapewnić dodatkowe 
oszczędności przyszłym emerytom, lecz także 
wzmocnić bazę finansowania polskich przedsię-
biorstw (środki zgromadzone w PPK będą zasilać 
rynek kapitałowy) oraz poprawić perspektywy 
długoterminowego wzrostu gospodarczego. 
W ocenie skutków regulacji została założona 
docelowa partycypacja na poziomie 75 proc. (50 
proc. w pierwsze 2–3 lata), co oznacza, że szacun-
kowo do programu może przystąpić ok. 8,5 mln 
Polaków.
Oszczędności zgromadzone w PPK będzie można 
wypłacić po 60. roku życia jednorazowo (jednak 
wtedy 75 proc. będzie podlegać opodatkowaniu) 
albo w comiesięcznych ratach przez okres 10 lat 
(bez podatku).
„W zależności od tego, jak długo oszczędzamy 
i jaką składkę płacimy – wyższą czy podstawową 
– możemy się spodziewać dość dużego zastrzyku 
finansowego po zakończeniu aktywności zawodo-
wej. Możemy liczyć od kilkunastu do nawet kilku-
dziesięciu procent stopy zastąpienia, czyli relacji 
ostatniego wynagrodzenia do naszej emerytury” 
– mówi Katarzyna Przewalska. – „Projekt PPK 
przewiduje, że wypłaty mogą być dokonywane po 
osiągnięciu 60. roku życia, czyli nie jest to związa-
ne z wiekiem emerytalnym, ponieważ w obecnym 
systemie mężczyźni przechodzą na emeryturę 
w wieku 65 lat. Ale im dłużej będziemy oszczę-
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Spytałem go: sam jesteś? Tak - odpowie-
dział po chwili wahania. A jednak zanim to 
zrobił słyszałem w tle szept, wiedziałem, 
że jest tam jeszcze ktoś, kto mówi mu co 

ma robić.

Zobaczyłem zrzut z jego ekranu - tak jak się spo-
dziewałem, dopiero się uczył.

Ci, którzy mieli okazję pracować zdalnie, z pew-
nością zetknęli się z takimi i podobnymi sytuacja-
mi. Jest wiele artykułów i badań na temat pracy 
zespołowej, komunikacji międzyludzkiej i tego, jak 
ważny jest w tym wszystkim kontakt fizyczny. 
Jednocześnie świat zmierza w kierunku pracy 
zdalnej, i to między kontynentami, już nie tylko na 
poziomie dużych korporacji, ale również freelan-

PRACA ZDALNA
TO NIE PUŁAPKA

MACIEJ ROBERT GUDAN
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cerów. Dodatkowo, brak wykwalifikowanej kadry 
IT zmusza do tego, by szukać talentu w innych 
lokalizacjach. Co o tym wszystkim myśleć? Czy 
praca zdalna zawsze będzie mniej wydajna i czę-
sto będzie kończyć się porażką?

Otóż niekoniecznie. Świetnym przykładem jest 
historia początków naszej firmy, Iterative. Z Kasią 
poznaliśmy się jeszcze przed otwarciem Iterati-
ve. Rozmawialiśmy ze sobą telefonicznie 2 razy 
i wymieniliśmy kilka maili w ramach współpracy, 
również zdalnej. Dużo później ponownie się skon-
taktowaliśmy telefonicznie i po kilku rozmowach, 
zdecydowaliśmy, że Kasia dołączy do Iterative 
jako Dyrektor Zarządzający i Dyrektor Sprzedaży. 
Zdalnie podpisaliśmy umowy, a pierwszy raz spo-

tkaliśmy się kilka miesięcy po rozpoczęciu przez 
Kasię pracy i jej kilku sporych sukcesach.

Inny przykład to nasz Tech Lead, który w ciągu 
2 dni od zapytania klienta dołączył zdalnie do 
angielskiego startupu i krótko po tym wydajność 
ich zespołu wzrosła o 40 proc. Znalezienie kogoś 
lokalnie, zwłaszcza z dużym doświadczeniem, 
zajęłoby klientowi dużo więcej czasu.

W swojej karierze w większości pracowałem z ze-
społami rozproszonymi, czy to już istniejącymi czy 
to budując je od podstaw. Da się to zorganizować 
wydajnie, nawet wydajniej niż pracę lokalną. Są 
przedsięwzięcia, które od wielu lat działają w ten 
sposób. Chociażby cały open source, rozwijanie 
jednego z najpopularniejszych systemów - Linux. 
Canonical, firma, która tworzy Ubuntu jest przy-
kładem organizacji, która już od samego początku, 
wiele lat temu zdawała sobie sprawę z zalet pracy 
zdalnej. Nawet najbardziej znane w środowisku 
organizacje, mające na koncie wielkie sukcesy, jak 
GitLab, GitHub, Trello czy Stack Overflow, od po-
czątku stawiały na pracę zdalną. Jak w takim razie 
wprowadzić pracę zdalną do naszej organizacji, na 
co zwrócić uwagę?

Czynnikiem, który najbardziej ułatwia współpracę 
zdalną jest praca z doświadczonymi profesjona-
listami, którzy bardzo dobrze znają swój zawód, 
odnalazły się w przeszłości w różnych warunkach 
i sprawdziły w boju. Dzięki temu, same wiedzą co 
trzeba zrobić, mogą podejmować trafne decyzje, 
a tym samym minimalizują konieczność komu-
nikacji. Kolejną cechą jest proaktywność i dobre 
umiejętnościami komunikacyjne. Ważne jest 
również, by pracować z osobami zmotywowany-
mi, o wysokiej samodyscyplinie. Nie muszą być 
zafascynowani konkretnym projektem, ale ko-
niecznym jest, aby zależało im na wykonaniu swo-
jej pracy w jak najlepszy sposób oraz aby czuli się 
odpowiedzialni za swoje zadania. Oczywiście nie 
znaczy to, że nie warto zatrudniać osób począt-
kujących. Jeśli cechują się postawą opisanej wyżej 
to nie ma przeszkód ku temu, by rozpocząć z nimi 
współpracę.

Kolejny ważny krok to budowanie relacji, która 
jest “ponad” dystans, która powoduje, że ma się 
poczucie stałego kontaktu. Fundamentem jest 
tutaj przywództwo, takie samo jak z pracownikami 
lokalnymi, czyli dzielenie się informacjami, przeka-
zywanie kontekstu, jasne określenie zadań, celów 
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i oczekiwań, czy informacje zwrotne. Spontaniczny 
kontakt, czy to przez email, czaty czy audio-video 
jest świetną taktyką, by te relacje stały się jeszcze 
bliższe.

Pomocne jest, jeśli jest możliwość, by osoby pra-
cujące zdalnie spotkały się na początku, nawet na 
kilka dni, wspólnie wykonały ćwiczenia związane 
z budową zespołu, a potem spotykały się co jakiś 
czas.

Jak widać, wszystkie te punkty można równie 
dobrze zastosować w pracy lokalnej. Warto 
zwrócić uwagę na to, że im ktoś jest dalej, tym 
jego praca wydaje nam się łatwiejsza, a przez 
to czas jej realizacji znacznie dłuższy niż ocze-
kujemy. Bardzo należy na to uważać, nie wycią-
gać pochopnie wniosków, żeby niesłusznie nie 
popsuć relacji. Będąc po stronie realizującego 
zadania należy pamiętać, by bardzo często 
się komunikować, proaktywnie informować 
o postępach pracy, problemach, odpowiadać 
w miarę szybko na pytania.
Postęp technologiczny i nowoczesne narzędzia 
pozwalają bardzo mocno zniwelować dystans 
fizyczny, a nawet pracować skuteczniej niż 
lokalnie. Z pomocą przychodzą takie narzędzia 
jak Slack, appear.in, Clubhouse, Skype, GSuite 
i wiele innych. Wielu osobom dużo łatwiej jest 
się skoncentrować pracując zdalnie - tryb ten 
jest dla niektórych dużo mnie rozpraszający. 
Zadania również muszą być lepiej zdefiniowane 
i z czasem idzie za tym większa niezależność 
przy ich realizacji, a tym samym wzrasta wydaj-
ność.

Przejście na pracę zdalną wymaga modyfikacji 
istniejących procesów i praktyk. Aby to ułatwić, 
można zacząć stopniowo przyzwalać pracowni-

kom lokalnym na pracę zdalną np. przez kilka dni 
w tygodniu. Można również rozpocząć współpracę 
z firmami takimi jak Iterative, które mają do-
świadczenie w organizowaniu zdalnych zespołów, 
rekrutacjach pracowników zdalnych i transforma-
cjach organizacji.
Na koniec dodam, żeby się nie bać popełnienia 
błędów. Podobnie, jak przy pracy lokalnej czy 
zatrudnianiu pracowników do biura, również tutaj 
będą pojawiać się wyzwania, najważniejsze to się 
nie zniechęcać. Świat zmierza w tym kierunku, 
w zasadzie to już tu jest. Dlatego im wcześniej się 
przełączymy, tym lepiej dla nas. Ci, którzy robią 
ten krok już teraz wiele zyskują. Mają dostęp do 
dużo większej puli talentu i to tych najbardziej 
doświadczonych profesjonalistów, budując z nimi 
relacje, pozycję na rynku, wizerunek. Mogą się 
również szybciej rozwijać. Ponadto, gdy rynek zo-
stanie zmuszony do takiego rozwiązania, te firmy 
będą już miały okres przystosowania za sobą, 
będą znacznie wydajniejsze niż ich konkurencja. 
Niestety, wiele firm się jeszcze waha, a czas na 
takie zmiany już nadszedł. />

Maciej Gudan
Interim Manager i współzałożyciel Itera-
tive  firmy rekrutacyjno-outsourcingowej 
w branży IT. Doświadczony VP Engineering 
oraz CTO w zakresie zarządzania organi-
zacjami, ludźmi i projektami w metodyce 
Agile we współpracy ze startup-ami oraz 
korporacjami.
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DR MIROSŁAW TARASIEWICZ

CZY BRAK KARY TO 
NAGRODA?

T ytuł tego artykułu jest dość 
przewrotny, ale ma swoje źródło 
w rzeczywistym i wcale nie tak 
odległym w czasie wydarzeniu. 

W jednej z firm zetknąłem się bowiem z dość 
specyficznym systemem motywacyjnym. 
Najkrócej można go określić jako system 
motywacji odwrotnej. W jednej z rozmów 

właściciel firmy powiedział mi (cytuję 
z pamięci): „Proszę pana, tu wszyscy wiedzą, że 
u mnie brak kary to już nagroda”. Stanowczość 
tego stwierdzenia lekko mnie oszołomiła, 
nieśmiało zasugerowałem jednak, że 
premie i nagrody mogą spowodować wzrost 
motywacji pracowników, ich efektywności, 
a w konsekwencji również zwiększą się 
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jego zyski. W odpowiedzi usłyszałem: 
„Po co? Widzi pan przecież, jak tu wszystko 
hula”. I rzeczywiście, ku mojemu pewnemu 
zdziwieniu okazało się, że finansowo 
organizacja rzeczywiście miała się całkiem 
nieźle. Zyski zdecydowanie przekraczały 
średnią w sektorze, a jednym z największych 
problemów właścicieli było znalezienie 
odpowiednich obszarów inwestycyjnych, 
dających choćby w przybliżeniu podobny 
zwrot jak działalność podstawowa.

Przez jakiś czas myślałem, że jestem 
świadkiem praktycznego przełamania 
jednego z najgłębiej zakorzenionych 
w biznesie dogmatów związanych 
z motywacją, czyli przeświadczenia, 
że perspektywa nagrody jest lepszym 
motywatorem niż perspektywa kary. 
Powszechnie uważa się bowiem, że nagrody 
skuteczniej motywują i powodują, że 
pracownicy bardziej się starają, o wiele 
szybciej nabywają nowe umiejętności, 
są bardziej wydajni i efektywni. Żeby 
przekonać właściciela - który miał 
analityczny, inżynierski sposób myślenia 
- do tych prostych prawd, zacząłem 
przeszukiwać źródła, aby znaleźć argumenty, 
potwierdzające to podejście. I przeżyłem 

rozczarowanie, bo ani wtedy, ani potem 
w rzetelnej literaturze psychologicznej 
nie znalazłem opisów jakichkolwiek 
badań naukowych, potwierdzających 
na statystycznie istotnym poziomie tę 
zależność.
Istnieją natomiast badania pokazujące coś 
zupełnie przeciwnego, będące ilustracją 
zasady, która w psychologii jest znana jako 
zasada „Bad is stronger than good” – złe 
jest ważniejsze od dobrego. Przykładem jej 

działania są badania, które przeprowadzili 
w 1973 Constantin i Hoving. W badaniu 
tym dwie grupy dzieci rozwiązywały 
zadania o takim samym stopniu trudności. 
W pierwszej grupie dobra odpowiedź była 
nagradzana otrzymaniem szklanej kulki, 
w drugiej natomiast dzieci na początku 
dostały naczynie wypełnione kulkami, 
a za każdą złą odpowiedź jedna kulka była 
zabierana. Co się okazało? Druga grupa był 
o wiele skuteczniejsza.
Różnicę pomiędzy siłą oddziaływania 
impulsów negatywnych i pozytywnych 
można nawet skwantyfikować. Mówi o tym 
teoria perspektywy, którą opracowali Daniela 
Kahneman i Amos Tversky. Mówiąc bardzo 
skrótowo zakłada ona, że emocje odczuwane 
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w przypadku ryzyka straty są nawet siedem 
razy mocniejsze niż emocje, związane 
z potencjalnym zyskiem o takiej samej 
wartości ekonomicznej. Daniel Kahneman 
za swoje badania otrzymał nawet nagrodę 
Nobla, naprawdę trudno więc kwestionować 
jego wnioski.
Czyżby więc właściciel firmy, o którym 
mowa, nieświadomie wykorzystał najnowsze 
osiągnięcia psychologii społecznej 
i stworzył skuteczny system motywujący, 
opierający się wyłącznie na rzeczywistych 

lub potencjalnych impulsach negatywnych? 
Przez jakiś czas można było tak nawet 
sądzić, ale jak się okazało, czas ten nie był 
specjalnie długi. Firma miała się bowiem 
dobrze do pierwszych problemów. Gdy 
tylko się pojawiły, najbardziej doświadczeni 
pracownicy odeszli natychmiast, mniej 
doświadczeni po chwili i spirala upadku 
nakręciła się błyskawicznie. Impulsy 
negatywne rzeczywiście działają bowiem 
emocjonalnie niezwykle mocno i skutecznie, 
ale tylko w bardzo ograniczonym 
zakresie czasowym. W krótkim okresie 
możemy osiągnąć wyśrubowane cele, ale 
permanentnie stosowane podejście „brak 
kary to już nagroda” ma dramatycznie 
destrukcyjny wpływ na morale pracowników 
i wyniki organizacji. Z tego właśnie powodu 
należy impulsy negatywne stosować 
w sposób niezwykle ostrożny i przemyślany, 
jedynie incydentalnie i wtedy, gdy żadne 
inne działania nie przynoszą efektów. 
Aby zbudować odpowiedni, pozytywny 
poziom emocji w zespole, musimy – jak 
utrzymuje Daniel Kahneman i potwierdza 

praktyka biznesowa – wielokrotnie częściej 
nagradzać niż stosować impulsy negatywne. 
I nie chodzi tu tylko o nagrody materialne, 
również – a może nawet przede wszystkim 
– o odpowiednie zauważenie i docenienie 
wysiłków, starań i wyników. 
Wniosek ten wydaje się oczywisty, wręcz 
banalny. Gdy podczas szkoleń pytam 
menedżerów, czy się z nim zgadzają, 
wszyscy odpowiadają twierdząco. Zadaję 
wtedy następne pytanie: kiedy po raz 
ostatni świadomie wykorzystaliście impulsy 

pozytywne, kiedy 
ostatnio doceniliście 
swoich ludzi za ich 
wysiłki? I tu zaczynają się 
schody. Odpowiedzi są 
zwykle dość wymijające. 
A to, że „wydaje mi się, że 
w zasadzie ciągle to robię”, 
a to że „oni wiedzą, że ich 
szanuję i doceniam, po co 
mam ciągle o tym mówić”, 
a najczęściej „jest tyle 
problemów, którymi muszę 
się zająć, że na pochwały 
czasu już nie ma”. Szczerze 
mówiąc, rzadko kiedy 
rozdźwięk pomiędzy tym, 

o czym wiemy, że powinniśmy to robić, a tym 
co rzeczywiście robimy, jest tak wyraźny.
Często też słyszę, że to odpowiedni system 
bonusowy powinien wyręczyć menedżerów 
w budowaniu atmosfery w zespole i przejąć 
odpowiedzialność za dbałość o zachowanie 
odpowiedniej proporcji impulsów 
pozytywnych i negatywnych. Nic bardziej 
błędnego. Atmosfera to przecież nic innego 
jak całość relacji międzyludzkich panujących 
w zespole i budować je muszą przede 
wszystkim ludzie, a dopiero potem procesy 
i systemy. 
Na koniec, gdybym chciał pokusić się 
o jedną, najważniejszą wskazówkę 
dotyczącą budowy odpowiedniej motywacji 
w zespole, zacytowałbym po raz kolejny 
wypowiedź z początku artykułu, odrobinę 
tylko zmieniając szyk zdania. Brzmiałoby 
ono teraz: „Proszę pana, tu wszyscy wiedzą, 
że u mnie brak nagrody to już kara”. Myślę, że 
każdy chciałby mieć szefa, wyznającego tę 
zasadę. Ilu ich mieliśmy w swoim życiu? No 
właśnie… />
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1 W jaki sposób tworzysz bazy swoich no-
wych potencjalnych klientów? Czy metodo-
logia ich pozyskania zmieniła się w ciągu 

ostatnich 10 lat?

Nie ma na to gotowej recepty. Sposobów jest 
wiele, w zależności od tego do jakiego grona 
klientów chcę dotrzeć oraz jakiego rodzaju towary 
chcę zaoferować. Jednym ze sposobów może być 
filtrowanie rynku dostawców oferujących dany 
produkt, który mamy zakupiony w bardzo dobrej 
cenie. Dzięki takiemu rozwiązaniu zmniejszamy 
ryzyko usłyszenia na „dzień dobry” stwierdzenia 
„dziękuję, nie jestem zainteresowany”, ponie-
waż skoro potencjalny partner / klient ma dany 
produkt w swojej ofercie to najczęściej będzie 
ciekawy na jakich warunkach mógłby go kupić od 
nowego dostawcy. Pozwala to na zainteresowanie 
rozmówcy już w kilku pierwszych zdaniach. Inną 
metodą jest pozyskiwanie od producentów list 
partnerów, którzy chcieliby zostać zaopatrywani 
w sposób profesjonalny. W tym roku mija mi 10 
lat jeśli chodzi o sprzedaż w branży IT. W związku 
z tym pracy nad pozyskiwaniem nowych part-
nerów jest dużo mniej, niż jeszcze kilka lat temu. 
Obecnie skupiam się nad umacnianiem relacji 
i zacieśnianiem współpracy z dotychczasowymi 
partnerami. Choć bardzo dużo się zmieniło przez 
ostatnią dekadę, pewne fundamentalne kwe-
stie są nadal nieśmiertelne. Chodzi tu oczywiście 
o budowanie relacji. To one są najważniejsze. Nie 
produkt czy usługa. W samej kwestii pozyskiwania 
nowych klientów również wiele się zmieniło. Coraz 

większe znaczenie mają media społecznościowe, 
firmy oferujące gotowe bazy danych z poten-
cjalnymi klientami dostosowane precyzyjnie do 
naszego portfolio produktowego, organizowanie 
konferencji branżowych, wartościowy newsletter 
oraz dobrze pozycjonowana strona www, mailing 
czy telefony.

2 Jak zmienił się proces sprzedaży b2b na 
przestrzeni ostatnich 10 lat?

Sam proces sprzedaży nie wiele się zmienił. 
Zmieniły się raczej narzędzia, które mamy do 
dyspozycji. W dzisiejszych czasach wszyscy chcą 
mieć wszystko jak najszybciej, jak najtaniej i przy 
tym jak najwyższej jakości. Do tego niezbędne są 
systemy wspomagające sprzedaż. Nowoczesne 
platformy B2B, wielomodułowe, zapewniające nie 
tylko oferowanie produktów czy możliwość skła-
dania zamówień, ale również realizację procedur 
RMA, dostępu do dokumentów, limitów kredyto-
wych, monitorowanie przesyłek czy moduły CRM. 
To one w głównej mierze pomagają nam dbać 
o naszych klientów, „pamiętać” o wszystkim co 
niezbędne, aby obsługa partnera była świadczo-
na na najwyższym poziomie. Oczywiście za tym 
wszystkim stoją ludzie, którzy są najważniejsi 
i którzy tworzą świat handlu. 
Zmieniło się również to, że dzisiaj wiele szkoleń 
stacjonarnych wypierają webinaria. Klienci nie 
mają czasu na wyjazdy pochłaniające czas oraz 
pieniądze, kiedy mamy do dyspozycji korzystanie 

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA
Wojciech Czupryn 
Team Leader Sales Poland
Eptimo S.A.
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ze szkoleń on-line, siedząc wygodnie przy biurku. 
Spotkania biznesowe organizujemy poprzez wi-
deokonferencje. Oczywiście mowa tu najczęściej 
o partnerach, których już znamy i mamy z nimi 
wypracowane relacje.

3Czy zimne telefony / maile są nadal sku-
teczne w procesie sprzedaży? Czy lubisz 
je wykonywać i czy je sam stosujesz? Czy 

można je czymś zastąpić? Ewentualnie jak zro-
bić, żeby były skuteczne?

Osobiście uważam, że telefony są nadal bardzo 
skuteczne i niezastąpione w procesie sprzedaży. 
Oczywiście nie tak skuteczne jak spotkanie, ale od 
czegoś trzeba zacząć. Nie jest to jednak dosłownie 
cold calling. Klienci nie chcą, żeby do nich dzwonić. 
Chyba nikt z nas nie lubi kiedy dzwoni do nas kon-
sultant, szczególnie późnym wieczorem i słyszy-
my w słuchawce nauczoną na pamięć „regułkę” 
przekonującą nas, że dany produkt czy usługa są 
najlepsze
Nie przepadam za wykonywaniem tej części 
pracy handlowej. Jest ona dość żmudna i ciężko 
o natychmiastowy efekt, szczególnie w branży IT 
przy zaawansowanych rozwiązaniach. Jednak jeśli 
jesteśmy na etapie budowania bazy klientów – nie 
ma innego wyjścia. Są oczywiście inne rozwiąza-
nia jak maile (choć w dzisiejszych czasach RODO 
itp. Nie jest to takie proste jak kiedyś) – i nie jest 
to tak skuteczne. Często maile giną w setkach 
innych ofert lub trafiają do spamu.
Wracając do telefonów, mają one największą sku-
teczność kiedy nie są przypadkowe. Baza klientów 
musi zostać bardzo dobrze dobrana do produk-
tów jakie chcemy sprzedać – tu nie ma miejsca 
na przypadek. Kolejna bardzo ważna kwestia to 
ścisła współpraca handlowców z działem marke-
tingu. Po danej kampanii reklamowej, konferencji 
czy webinarze dział marketingu zbiera informacje 
o zainteresowaniu i potencjalnych klientach, co 
pozwala na precyzyjne dotarcie do grona firm, 
które będą zainteresowane i co ułatwi nam pierw-
szy kontakt.

4 Jaki był Twój najtrudniejszy przypadek 
pozyskania klienta, który zakończył się 
sukcesem? Co w nim było takiego trudnego 

i dlaczego sądzisz, że był to Twój sukces?

Najtrudniejszy przypadek to ten, który zajął mi 
najwięcej czasu. Chodzi tu konkretnie o partne-
ra, który był mocno przywiązany do współpracy 
z konkurencją. To był „duży gracz” na rynku IT, 

stąd bardzo zależało mi na tym, aby przeniósł 
swoje realizacje do firmy, dla której wtedy praco-
wałem. Początek był na tyle trudny, że po pierw-
szych kontaktach słyszałem w telefonie – „dzięki, 
nie jesteśmy zainteresowani współpracą”. Wtedy 
właśnie postawiłem sobie za cel, że muszę spra-
wić, aby zaczęli u mnie kupować. Kolejne próby 
najczęściej kończyły się –„dzięki, ale zamawiamy 
u innego dystrybutora i szkoda Twojego czasu” 
, ale nie chciałem się poddać. Przełomowym 
momentem było spotkanie na jednej z konferencji 
branżowej, gdzie mieliśmy okazję się poznać oso-
biście i nie koniecznie rozmawiać tylko o biznesie. 
W taki sposób właśnie małymi kroczkami budując 
relacje, zaufanie udało się zdobyć pierwsze małe 
zamówienie. Apetyt jednak nie został zaspokojo-
ny. Kolejnym celem było przejęcie jak największej 
liczby transakcji od konkurencji. Po kilku latach 
wspomniany partner przeniósł do nas 80% swoich 
zakupów. Do dzisiaj utrzymujemy kontakt, pomi-
mo, że zarówno ja jak i on zmieniliśmy pracodaw-
cę. To był nie tylko najtrudniejszy przypadek pozy-
skania klienta, ale i jeden z bardziej wymagających 
partnerów jakich miałem w swojej bazie.

5 Czy jeśli mógłbyś wybrać jeszcze raz swoją 
drogę zawodową, wybrałbyś sprzedaż? 
Jeśli tak / nie, to dlaczego? Co podoba Ci się 

w tym zawodzie? Dlaczego IT?

Nigdy się nad tym nie zastanawiałem. Swoją 
przygodę ze sprzedażą zacząłem jeszcze jako 
student ostatniego roku. Na początku tratowa-
łem to jako pracę na jakiś czas – póki nie skończę 
uczelni. Bardzo szybko jednak okazało się, że od 
pierwszych dni czułem się w tej roli znakomicie. 
Miałem mnóstwo szkoleń, poznawałem nowe 
technologie, a przy tym mieliśmy bardzo zgra-
ny zespół, który uzupełniał się w 100%. Patrząc 
z perspektywy tych 10 lat myślę, że podjąłem 
dobrą decyzję obierając taki kierunek i gdybym 
miał wybierać jeszcze raz bez wahania byłaby to 
sprzedaż w branży IT. W moim zawodzie podoba 
mi się to, że codziennie mam kontakt z ludźmi, 
z którymi wspólnie tworzymy ciekawe projekty. 
Współpraca z wieloma producentami znanymi na 
całym świecie. Bycie na bieżąco z najnowszymi 
trendami i technologiami. To wszystko sprawia, 
że nie ma rutyny – nudy, codziennie pojawiają się 
nowe ciekawe wyzwania. Dlaczego IT? Dlatego, że 
zawsze interesowała mnie ta dziedzina i jest ona 
dość mocno związane z kierunkiem studiów jakie 
skończyłem. Zdobyta wiedza techniczna bardzo 
często pomaga mi w procesach sprzedaży. />
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ZYSK W ACTION
PSpółka Action S.A. w restrukturyzacji poinformowała o szacun-
kowych, jednostkowych wynikach finansowych za ostatni kwartał 
2018 roku. Zgodnie z nimi udało się wypracować 113 000 zł 
zysku, co tym bardziej pozytywną wiadomością, że od wielu kwar-
tałów spółka osiągała straty.

KANAŁ SPRZEDAŻY

W ostatnim kwartale minio-
nego roku przychody Action 
S.A. osiągnęły poziom 413 
944 000 zł, a EBITDA 2 207 
000 zł. Zarząd podkreśla, że 
dane te są szacunkowe 
i dotyczą tylko spółki Action 
S.A., nie całej grupy kapita-
łowej.
Biorąc pod uwagę dane 
z raportów kwartalnych 
w 2018 roku oraz przedsta-
wione przez Zarząd szacun-
kowe dane za ostatni 
kwartał, można wniosko-
wać, że spółka mogła 
w 2018 roku osiągnąć przy-
chody na poziomie 1 601 
716 000 zł oraz stratę netto 
w wysokości 15 347 000 zł. 

Wyniki te są zadowalające, 
biorąc pod uwagę dane finan-
sowe z 2017 roku. Wtedy 
bowiem przychody firmy 
wyniosły 1 380 511 000 zł, 
a strata netto wyniosła ponad 
52 mln zł.

BAKOTECH DYS-
TRYBUTOREM 
F-SECURE
Bakotech został nowym dost-
awcą produktów i usług 
F-Secure w Polsce. Umowa obe-
jmuje wszystkie linie rozwiązań 
ochronnych producenta.
F-Secure od trzech dekad 
wprowadza innowacje w dziedz-
inie cyberbezpieczeństwa, 
chroniąc dziesiątki tysięcy firm 
i miliony użytkowników na 
całym świecie. Oferta fińskiego 
producenta obejmuje zabez-
pieczenia punktów końcowych 

Camunda BPM - nowoczesnego, 
elastycznego silnika procesów 
biznesowych. Dzięki niej firma 
rozszerza swoją ofertę z myślą 
o klientach korporacyjnych, dla 
których istotna jest 
automatyzacja i robotyzacja 
procesów biznesowych.
Camunda BPM to pełen, kom-
pletny pakiet: silnik wykonawczy 
dla przepływów pracy BPMN 
i decyzji DMN, powiązany 
z aplikacją do modelowania pro-
cesów. RST ma za sobą już dwa 
wdrożenia tego narzędzia, które 
przyniosły istotne usprawnienia 
w obsłudze procesów w projek-
tach, do jakich je wykorzystano.
O tym, że Camunda BPM świet-
nie sprawdza się w biznesie, 
szczególnie jeśli firma obsługuje 
dużą ilość klientów, świadczą 
same wdrożenia. Korzystają  
z niego m.in.: Allianz, Axa, 
Deutsche Bahn, JP Morgan, T 
Mobile, Universal czy Zalando.

(Business Suite), lokalne pakiety 
chroniące firmy – od bram inter-
netowych po konkretne 
urządzenia (PSB), skanowanie 
podatności (RADAR), a także 
rozwiązania z zakresu detekcji 
i reakcji na zagrożenia (RDS 
i RDR).

PARTNER 
CAMUNDA 
W POLSCE 
WYBRANY
B RST Software Masters został 
jedynym oficjalnym partnerem 
Camunda w Polsce. W ramach 

współpracy 
RST Software 
Masters 
zapewnia 
pełne wspar-
cie we 
wdrożeniu 
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MICHAŁ KANOWNIK 
Z NOWĄ FUNKCJĄ
Prezes Cyfrowej Polski został wska-
zany przez ministra cyfryzacji Marka 
Zagórskiego na członka Rady do 
spraw cyfryzacji, która działa przy 
Ministerstwie Cyfryzacji.
Rada to rodzaj think-tanku, którego 
członkowie wspierają wiedzą i doświ-
adczeniem przedstawicieli resortu 
cyfryzacji. Jej członkowie opiniują 
dokumenty strategiczne i inne 
związane z cyfryzacją, łącznością 
i rozwojem społeczeństwa informa-
cyjnego. Współpracują w takich 
obszarach, jak integracja cyfrowa, 
ochrona prywatności w sieci, likwi-
dacja barier rozwoju gospodarki elek-
tronicznej czy reforma prawa 
własności intelektualnej w sieci. Ich 
zadaniem jest m.in. generowanie 
nowych pomysłów, które mogą być 
realizowane przez Ministerstwo 
Cyfryzacji oraz przygotowywanie projektów 
i rozwiązywanie związanych z nimi problemami.
19 lutego Michał Kanownik oficjalnie odberał 

nominację na członka Rady od ministra cyfryzacji. 
Prezes Związku Cyfrowa Polska będzie jednym 
z 20 członków Rady. Kadencja każdego z nich trwa 
2 lata.

WSPÓŁPRACA ERICSSON I VMWARE
Firmy VMware i Ericsson podpisały 5-letnią 
umowę o współpracy technologicznej i bizne-
sowej. Jej celem jest wsparcie operatorów usług 
komunikacyjnych (CSP) w procesach wirtualizacji 
sieci. W ramach wspólnych działań firmy będą 
oferować swoim partnerom z branży CSP 
rozwiązania Ericssona wsparte platformą 
chmurową VMware vCloud NFV. Rozwiązania 
VMware będą stanowić wsparcie dla usług 
chmurowych Ericssona – Cloud Core i Cloud 
Communication. By usprawnić proces wdrożeń 
wirtualizacji sieci powstanie również dedykow-
ane centrum certyfikacyjne VNF Certification 
Lab. Dla operatorów komunikacyjnych ma ono 
stanowić okazję do poznania najlepszych prak-
tyk w zakresie wdrożeń wirtualizacyjnych, co 
przełożyć się ma na zwiększoną wydajność ich 
działań oraz przychody. Współpraca obejmuje 
także działania popularyzacyjne i wsparcie tech-
nologiczne dla wszystkich usług sieciowych ofe-
rowanych przez Ericssona.
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VERONYM W OFERCIE 
S4E
Do oferty dystrybucyjnej S4E dołącza chmur-
owa ochrona Veronym. Usługa Veronym to 
prewencja, detekcja i ochrona w czasie rzeczy-
wistym uzupełniona pełnym wglądem 
w wykorzystywane aplikacje, ruch sieciowy 
i aktywnych użytkowników. Dzięki przyjaznym 
raportom, każda firma otrzymuje niezbędne 
informacje o stanie bezpieczeństwa wraz 
z rekomendacjami usprawnień i zmian. 
Wszystko to pozwala zapewnić firmom zgod-
ność z wymogami RODO - Veronym oferuje 
pełną ochronę danych, a w przypadku narusze-
nia ich integralności - wszystkie informacje 
potrzebne do zgłoszenia ich oraz wprowadze-
nia działań zaradczych.

OBOWIĄZKOWY SPLIT 
PAYMENT
Projekt KE dotyczący obligatoryjnego split pay-
ment w obrocie elektroniką w Polsce został 

zatwierdzony przez Radę ds. gospodarczych i finan-
sowych UE (ECOFIN) Zgoda obejmuje m.in. obrót 
elektroniką: notebooki, laptopy, tablety, telefony 
komórkowe (w tym smartfony), konsole do gier 
wideo, dyski, procesory, tusze, tonery, aparaty 
fotograficzne, kamery cyfrowe i sprzęt RTV. W han-
dlu produktami objętymi mechanizmem nie będzie 
możliwa inna forma płatności, co dotyczy również 
zagranicznych podmiotów z siedzibą w Polsce. MPP 
może być stosowany tylko w ramach przelewów na 
konta bankowe. Od 1 lipca 2018 roku płatności 
w systemie split payment są dobrowolne, gdzie 
decydentem jest płatnik. Jako argument za obowiąz-
kowym split payment podawane jest przez rząd 
zapobieganie oszustwom VAT. Termin wejścia 
w życie obowiązkowego MPP na razie nie jest znany. 

ZMIANY W MICROSOFT
Wojciech Życzyński, członek zarządu w polskim 
oddziale Microsoft, pełniący obowiązki 
Dyrektora Marketing & Operations objął stano-
wisko Dyrektora Segmentu Kluczowych 
Klientów, Małych i Średnich Firm oraz 
Partnerów. W nowej roli będzie odpowiadał za 

tworzenie i realizację strategii sprzedaży rozwiązań 
Microsoft do segmentu Klientów Korporacyjnych, 
sektora MŚP, a także za współpracę z kanałem part-
nerskim.
W ciągu minionych 2 lat Wojciech Życzyński był 
członkiem zarządu w polskim oddziale Microsoft, 
pełniąc funkcję Senior Business Development 
Managera. Koordynował sprzedaż i marketing 

w zakresie oferty chmurowej 
Microsoft oraz rozwój biznesu 
w nowych obszarach. Odpowiadał 
za przyspieszenie procesu cyfrowej 
transformacji struktur Microsoft 
w Polsce oraz realizację strategic-
znych projektów. W ostatnich 
miesiącach stał również na czele 
zespołu Marketing & Operations, 
wspierając jego funkcjonowanie 
w obszarze planowania mar-
ketingu i realizacji działań bizne-
sowych.
Wojciech Życzyński jest absolwen-
tem Uniwersytetu Warszawskiego, 
Szkoły Bankowej we Wrocławiu 
i Uniwersytetu Cambridge.
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CHIEFTEC 
Z NOWĄ 
MARKĄ
Chieftec ma 
nową propozycję, 
tym razem skie-
rowaną do rynku 
gamingu. Do 
sprzedaży ma trafić 
obudowa dla graczy 
Chieftornic G1 
z bokiem wyko-
nanym ze hartowa-
nego szkła, 
podświetlanym wen-
tylatorem i dwoma 
listwami RGB na 
przednim panelu. 
Iluminacją obudowy 
można sterować za 
pomocą oprogramowa-

nia Asus Aura, ASRock RGB 
Sync, MSI Mystic Light Sync 
i Gigabyte RGB Fusion 
towarzyszącemu płytom 
głównym tych producentów. 
Chieftronic G1 zgodna z płytami 
głównymi standardów Mini ITX, 
mATX i ATX umożliwia zainsta-
lowanie dodatkowych wentyla-
torów na przodzie i spodzie. 
W konstrukcji o wymiarach 
502x210x476 mm (z nóżkami) 
502x210x452 mm (bez nóżek) 
i masie 8 kg umieszczono dwie 
zatoki 3,5” i cztery 2,5” (lub 
jedną 3,5” i pięć 2,5”). Pierwszy 
produkt marki Chieftronic, 
powołanej do życia przez znaną 
użytkownikom komputerów 
firmę Chieftec, ma kosztować 
około 350 złotych.

NOWY DYREK-
TOR W HUAWEI 
POLSKA
Ryszard Hordyński objął 
w Huawei stanowisko dyrektora 
ds. inwestycji, strategii i komu-

nikacji. Firma Huawei zmaga się 
z poważnymi problemami 
wizerunkowymi i zarzutami 
dotyczącymi współpracy 
z rządem chińskim. W styczniu 
aresztowany został Weijing W., 
jeden z dyrektorów polskiego 
oddziału firmy pod zarzutem 
szpiegostwa. Nowy dyrektor 
Huawei w latach 2016-2017 
pełnił funkcję pełnomocnika 
ministra finansów ds. IT. 
Hordyński od ponad dwudziestu 

lat jest związany z branżą IT 
i telekomunikacją. Pełnił funkcje 
kierownicze m.in. w TP SA 
(Orange), w firmie konsultin-
gowej A.T. Kearney oraz 
w Computerland (obecnie 
Sygnity). Był też dyrektorem 
e-commerce w Żabka Polska 
i dyrektorem operacyjnym 
w Inea.

KARY DLA 
QUMAKA
Spółka Qumak, będąca w upa-
dłości, otrzymała kary od gminy 
Lublin opiewające na kwotę 

ponad 30 mln zł za niedotrzy-
mywanie terminów zawartych 
w umowach, nieterminowe 
wynagrodzenia oraz niestawie-
nie się przedstawiciela firmy na 
spotkaniach roboczych. Syndyk 
zapowiedział wyjaśnienie przy-
czyn nałożenia kar przez gminę 
Lublin. Przed nałożeniem kar 
miasto Lublin zerwało umowę 
wartą 23 mln zł, a sama spółka 
obciążona jest jeszcze innymi 
karami wynikającymi z niedo-
trzymaniem przez nią ustaleń 
wynikających z umów m. in. 
z Portem Lotniczym w Bali-
cach.
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W  tym największym wydarzeniu branży 
Digital Signage co roku uczestniczy 
wiele firm. Branża ta oferuje prze-
różne sposoby promowania marki 

i dostarczania klientom ważnych dla nich informa-
cji. Jednym z nich są wielkoformatowe ekrany LED. 
Dynamika rozwoju DS jest bardzo duża. Przykła-
dem może być choćby to, że jeszcze kilka lat temu 
firma Statim Integrator była jednym z niewielu 
dostawców tego produktu, dzisiaj, co potwier-
dziły Targi ISE 2019, jest to dominujący format 
do wyświetlania wszelkiego rodzaju treści. Wy-
daje się, że producenci obecnie wręcz okupują tę 
przestrzeń. Warto jednak przyjrzeć się wszystkim 
ofertom, w szczególności wszelkim technologicz-

nym aspektom związanym z wielkoformatowymi 
ekranami LED. Warto też zwrócić uwagę na fakt, 
że LEDy wypierają monitory LCD w dotychczas 
niedostępnych dla tej technologii przypadkach – 
za sprawą coraz wyższej rozdzielczości.   

LED ponad LCD 

Diody coraz częściej wypierają z rynku monito-
ry LCD. Jest kilka ważnych powodów, na które 
wskazują eksperci Statim - firmy, która przez kilka 
lat zainstalowała w całej Europie ponad 2000 m2 
ekranów LED oraz 3000 monitorów LCD.
Po pierwsze, dzięki modułom LED jesteśmy 
w stanie osiągnąć idealny kontrast i jasność, co 

LEDOWY ZAWRÓT GŁOWY
Branża Digital Signage z każdym rokiem obejmuje swoim zasięgiem coraz większą przestrzeń 
sklepów, kin, banków, całych miast.  A im większe zainteresowanie nowymi technologiami 
w komunikacji, tym większa mobilizacja podmiotów oferujących rozwiązania DS. Pokazały to 
chociażby tegoroczne Targi ISE 2019 w Amsterdamie, podczas których niezliczona ilość rozwiązań 
przyprawiała o zawrót głowy. 

KANAŁ SPRZEDAŻY
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daje o wiele lepsza widoczność niż w przypadku 
LCD. Brak łączeń między modułami dodatkowo 
podnosi walory wizualne.
Ponadto moduły LED idealnie nadają się na 
budowanie wielkoformatowych ścian, ogranicze-
niem jest tylko wyobraźnia klienta. Łatwy montaż 
i możliwość dopasowania rozmiaru wyświetlacza 
do oczekiwań klientów zdecydowanie przewyż-
szają potencjał ekranów LCD.  Dostęp serwisowy 
po obu stronach umożliwia instalację we wnękach 
oraz trudno dostępnych przestrzeniach, a brak ko-
nieczności używania specjalistycznych uchwytów 
nożycowych niezbędnych przy monitorach LCD 
znacząco wpływa na grubość ekranu.
Ważna cechą jest także odporność na uszkodzenia 
– dzięki temu moduły LED idealnie nadają się do 
zastosowań w miejscach użyteczności publicz-
nej bez konieczności stosowania dodatkowych 
zabezpieczeń. To dlatego tak dobrze sprawdzają 
się one w branży retail, gdzie bezpośredni kon-
takt z klientem jest wręcz nieunikniony. Ponadto, 
ekrany xLEDpro mają 5-letnią gwarancję, co daje 
poczucie bezpieczeństwa potencjalnym nabyw-
com i użytkownikom. 
Nie można także pominąć faktu, że ekrany LED są 
zdecydowanie tańsze w eksploatacji niż monitory 
LCD. I nie są to tylko puste słowa. 

Piotr Wypijewski
Prezes Statim Integrator

Firma istnieje na rynku od 1995 roku. Jesteśmy liderem 
w branży wielkoformatowych nośników LED w Polsce. 
W ciągu 3 lat zainstalowaliśmy na terenie Unii Europejskiej 
ponad 400 ekranów LED o łącznej powierzchni 
przekraczającej 2000 m2. W 2017 roku opracowaliśmy 
własne moduły LED promowane pod marką xLEDpro. 
Zaufały nam takie firmy jak: MASPEX, ITI Neovision S.A, 
TUiR Warta S.A., Tubądzin oraz LPP S.A. - właściciel 
marek Reserved, CroppTown, House, Mohito i Sinsey. 
Nasze realizacje znajdują się w największych centrach 
handlowych w Polsce, Niemczech, Rumunii, Czechach, 
Chorwacji, Estonii, Anglii, Serbii i na Węgrzech.  
Oprócz działu Audiowizualnego oraz Digital Signage, od 
początku działalności wdrażamy najnowsze technologie 
informatyczne. Jako DELL EMC Platinium Partner 
oferujemy platformy serwerowe, systemy blade, klastry 
obliczeniowe, systemy pamięci masowej, infrastrukturę 
sieciową i serwerową, systemy przechowywania danych, 
wizualizację systemów operacyjnych i aplikacji. 
Potwierdzeniem naszego profesjonalizmu są 
certyfikaty i autoryzacja globalnych dostawców sprzętu 
i oprogramowania. Od lat współpracujemy z: Xerox, 
Lenovo, HP, Jabra, Dell, Samsung, Kingston Technology, 
Brother, Kramer, NEC, Smart,  Microsoft Partner, Vogel’s, 
Intel, NewStar, Crestron,  Eaton, Veeam, Sonicwall, 
Vmware.  
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Niedawno w laboratorium Statim przeprowadzone 
zostało badanie mające na celu ustalenie poboru 
energii przy konfiguracji wielkoformatowej ściany 
złożonej z ekranów LED i drugiej, bardzo podobnej 
wielkości – ściany skonstruowanej z monitorów 
LCD. 
Analiza opierała się na porównaniu poboru ener-
gii dla dwóch analogicznych ścian wizyjnych. 
Pierwsza – zbudowana ze 164 modułów xLED-
pro o jasności 1200 cd/m2, druga składająca 
się z 28 monitorów LCD 46-calowych o jasności 
700 nitów. Wymiary te zostały dobrane tak, aby 
stworzyć formaty odpowiadające technologicznie 
tym najczęściej instalowanym w salonach retail 
klientów. Przy założeniu, że obie ściany świecą 12 
godzin, miesięczne zużycie energii kształtuje się 
następująco: ściana LED (70% jasności) – 390 zł, 
ściana zbudowana z monitorów LCD – 780 zł. 
Łatwo zatem obliczyć, jak wiele korzyści 
i oszczędności można zyskać aranżując przestrzeń 
komunikacji z klientem według powyższych wy-
tycznych. Koszt eksploatacji nawet przy tak dużej 
powierzchni zdecydowanie przemawia na korzyść 
ekranów xLEDpro. 
Na zmniejszenie kosztów eksploatacji niewątpli-
wie ma też wpływ mniejsza emisja cieplna - przy 
wielkoformatowych powierzchniach ma to duże 
znaczenie. Poza tym, wszystkie energooszczędne 
rozwiązania przyczyniają się do dbałości o środo-
wisko. Ekologiczny trend wielkimi krokami wcho-
dzi także do branży nowych technologii. 

Co nowego w branży LED-ów 

Nie ma wątpliwości, że wielkoformatowe ekrany 
LED wpiszą się na stałe jako jeden z najistotniej-
szych produktów branży Digital Signage. Targi 

ISE 2019 w Amsterdamie zdają się potwierdzać 
tę tendencję. Ponadto, jak w każdej dziedzinie, 
także producenci ledów dążą do doskonałości. 
Na przestrzeni ostatnich lat dominowały diody 
4 i 5-milimentrowe. Dzisiaj to już kwestia czasu, 
może kilku miesięcy, aby do regularnej sprzedaży 
weszły ekrany zbudowane z diod 2.5, 2.0, 1.5 czy 
nawet 1.2 mm. 
Zdecydowanie zyska na tym odbiorca. Obraz bę-
dzie jeszcze bardziej wyrazisty, o idealnym kontra-
ście i nasyceniu barwami. Należy spodziewać się 
bardziej zaawansowanych procesorów przetwa-
rzania sygnałów, czy funkcji wspierających kon-
serwację urządzeń. W Amsterdamie dało się także 
zauważyć dominującą tendencję wprowadzenia 
łatwiejszych sposobów montażu poszczególnych 
kabinetów. 
Uwagę zwróciły przede wszystkim gotowe 
rozwiązania LED do sal konferencyjnych – wszy-
scy liczący się producenci przygotowali zbliżone 
produkty.  Podczas wyboru najlepszego produk-
tu eksperci Statim Integrator skupili się przede 
wszystkim na funkcjonalności oraz, co jest nie-
zwykle istotne – odporności na uszkodzenia, 
możliwości łatwej naprawy. 
Warto zauważyć, że już niedługo Statim będzie 
dysponował ekranem w najwyższej dostępnej 
rozdzielczości P1.2mm z wbudowanym bezprze-
wodowym przesyłam sygnału Barco ClickShare 
oraz czasem instalacji nieprzekraczającym 2 
godzin. Ekran jest dostępny w rozmiarach od 
110” do 220” oraz maksymalnej rozdzielczości 
4K. Przełomowa technologia 4 pikseli w 1 module 
znacząco podnosi wytrzymałość i ułatwia ewen-
tualną wymianę nawet przy wersji z największą 
rozdzielczością.

Zdjęcie strefy za kasą w salonie Reserved w CH Arkadii – ściana, na podstawie której przeprowadziliśmy analizę.
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Zobaczyć i dotknąć – przestrzeń, w której 
królują LEDy

Digital Signage to kluczowe medium do anga-
żowania klientów, przekazywania wiadomości 
i przede wszystkim promowania marki. Jednak 
w obliczu tak szerokiej oferty trudno wybrać 
najkorzystniejsze warianty. Klient niejednokrot-
nie potrzebuje wsparcia i pomocy specjalistów, 
którzy doradzą, zaprojektują rozwiązania pasujące 
do indywidualnych oczekiwań. Nowe możliwości 
technologiczne nie zawsze idą w parze z właści-
wymi wyborami. 
Już niedługo takie dylematy będą mogły zostać 
rozwiane w powstającym właśnie  nowym Sho-
wroomie. Ponad 150 m2 przestrzeni w Centrum 
Warszawy wypełnionej ekranami LED, w różnych 
konfiguracjach – P1.2, P1.5, P2, P2.5, P3, P3.2, 
P3.9, P4, P5 oraz moduły zewnętrzne P4.4, P6 
a także transparentne P3, P4. Oprawę audio 
dostarczy warszawska firma Phono Media – 
dystrybutor marki Ecler oraz Martin Audio. Za 
dystrybucję sygnału, centralne sterowanie oraz 
bezprzewodową kolaborację odpowiedzialne będą 
urządzenia KRAMER. 
Otwierając się na zapotrzebowania naszych bizne-
sowych partnerów przygotowujemy nowoczesną, 
multimedialną przestrzeń. Będzie to niebanalne 
miejsce – centrum spotkań z kontrahentami, 
promocji naszych najnowszych modułów xLEDpro, 
ale także laboratorium, w którym rozwijamy i udo-
skonalamy produkty oraz nasz autorski serwis. />

Cyprian Dominiak
Dyrektor dziau DS i AV w Statim Integrator

25 lat na rynku IT zobowiązuje. Dzięki wykwalifikowanemu 
zespołowi specjalistów i inżynierów sprawnie udaje 
się nam łączyć technologie IT, AV i Digital Signage, co 
czyni nas jednym z prężnie działających integratorów na 
polskim rynku. Łączenie technologii w aktualnych realiach 
rynkowych pozwala nam obsługiwać naszych klientów 
w sposób indywidualny i kompleksowy. Naszą rolą jest 
doradzać i zaproponować takie rozwiązania, które pozwolą 
naszym biznesowym partnerom skoncentrować się na 
własnych i głównych celach organizacji, w otoczeniu 
optymalnie opracowanych rozwiązaniach informatycznych. 
Nasz nowy Showroom, który niedługo zostanie otwarty 
jest kolejnym etapem na naszej biznesowej drodze. 
Nowoczesna i estetyczna architektura wnętrza będzie 
przeplatać się z nowinkami ze świata Digital Signage. 
Wszystko w jednym miejscu, w zasięgu ręki. Ponadto 
planujemy wykorzystywać tę multimedialną przestrzeń 
na szkolenia firm i instytucji. Zależy nam także na 
tym, aby nasi potencjalni kontrahenci mieli możliwość 
poznania naszych produktów, mogli oprzeć podjęcie 
ważnej biznesowej decyzji na podstawie konkretnej, 
profesjonalnej, wręcz namacalnej wiedzy, którą przekażą 
im nasi specjaliści.

Najnowszy ekran LED idealnie nadaje się do montażu w salach 
konferencyjnych
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CZY PAPIER ODSZEDŁ W NIEPAMIĘĆ? 
PRZEMYSŁAW  KUCHARZEWSKI

Już w latach dziewięćdziesiątych zapowiadano rychły upadek druku. Sądzono wówczas, że na prze-
strzeni kolejnego dziesięciolecia wszystkie dokumenty będą miały wyłącznie formę elektroniczną. 
Przewidywane zmiany dotyczyły nie tylko druku - podobnie zapowiadano koniec papierowych ksią-
żek, które miały zostać wyparte przez e-booki, czy też klasycznych płyt CD i winyli, które miały pójść 
w niepamięć i ustąpić miejsca plikom mp3 czy mp4. Nie da się ukryć, że niektóre formy odchodzą 
w niepamięć – kto z Was pamięta wypożyczalnie filmów VHS czy DVD na każdym kroku? Dzisiaj decy-
dujemy się na Netflix albo HBO GO.
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Mimo tych zapowiedzi, do dzisiaj druk ma 
się całkiem nieźle, za czym przemawia-
ją statystyki dotyczące wydrukowa-
nych stron czy sprzedanych urządzeń. 

Według szacunków IDC ilość wydrukowanych 
stron spadnie w Polsce w latach 2017 – 2022 
o blisko 4,5 mld (z 24 miliardów). Trend ten wynika 
głównie ze spadku w segmencie urządzeń lasero-
wych, podczas gdy strony atramentowe utrzymują 
wzrost w okresie pięciu lat na poziomie 0,4 proc. 
W 2016 roku sprzedano w Polsce około 1 miliona 
urządzeń drukujących, zaś IDC szacuje, że w 2022 
roku sprzeda się około 800 tysięcy drukarek 
(i urządzeń wielofunkcyjnych). Co ciekawe, zmie-

nia się struktura sprzedanych urządzeń – rosnący 
trend obserwuje się przede wszystkim w przypad-
ku biznesowych drukarek atramentowych. Patrząc 
na rynek druku w roku 2017 w Polsce zaobserwo-
wano wzrost wartości usług druku o 10,7 proc., 
natomiast spadek wartości sprzedanego sprzętu 
o 7,1 proc., a materiałów eksploatacyjnych o 1,9 
proc.

Zmienia się technologia druku, która staje się co-
raz bardziej „eko”, zmienia się także model bizne-
sowy druku – coraz częściej organizacje wybierają 
opcję usługową, czyli „Print as a Service” i dalej 
pojawia się dylemat – korzystać z oryginalnych 
materiałów eksploatacyjnych czy z zamienników. 
Choć i tutaj trend staje się widoczny – coraz więk-
sza ilość firm decyduje się na używanie „orygina-
łów”. 

Laser czy atrament?

Czym kierują się decydenci przy wyborze urządze-
nia drukującego? Najważniejsza jest jakość wy-
druku – wskazuje na nią 43 proc. ankietowanych, 
następnie cena urządzenia – 36 proc., gwarancja 
– 33 proc., trwałość i prędkość wydruków 30 proc. 
Natomiast po 20 proc. uzyskały takie parametry 
jak: łatwość użytkowania, możliwość skanowania 
oraz drukowania w dupleksie. Co ciekawe, „koszt 
za stronę wydruku” wyniósł również tylko 20 
proc. - a to chyba jest dużo bardziej istotny aspekt 
wyboru niż początkowa cena urządzenia. Nierzad-
ko urządzenie można kupić za niewielkie pienią-
dze, zaś koszt eksploatacji jest bardzo wysoki. 
Podobnie kupując ciśnieniowy ekspres do kawy 
na kapsułki, nierzadko dajemy się skusić niskiej 
cenie urządzenia, zaś sama cena kapsułek potrafi 
przysporzyć o ból głowy.

Do całkiem niedawna urządzenia atramentowe 
traktowano jako typowe urządzenia nadające 
się jedynie do sporadycznych wydruków i to tych 
„eleganckich” kolorowych, ewentualnie do zasto-
sowań domowych. Biznesowym standardem był 
laser, gwarantujący dużą szybkość druku i jedno-
cześnie stosunkowo niską cenę w porównaniu do 
kosztów wydruku w drukarkach atramentowych. 
Po latach oprócz drukarek monochromatycznych 
laserowych upowszechniły się drukarki kolorowe. 
Czas pokazał, że technologie druku atramento-
wego rozwinęły się na tyle, że śmiało konkurują 
z drukiem laserowym. I to zarówno jeśli chodzi 
o prędkość wydruku, jak i koszty. Niemały wpływ 
na to ma również kwestia ochrony środowiska 
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– druk laserowy nie jest energooszczędny. A że 
świat ogólnie staje się „green”, druk też musi być 
ekologiczny.

IDC w 2017 roku przeprowadziło badania wśród 
organizacji z rejonu Europy Środkowej. Według re-
spondentów jakość druku w przypadku urządzeń 
atramentowych jest lepsza w porównaniu do la-
serowych, a jednocześnie szybkość drukowania za 
pomocą urządzeń atramentowych wzrosła i jest 
porównywalna z technologią laserową. Całkowite 
koszty korzystania z urządzeń atramentowych 
zmniejszyły się i większość przedstawicieli bada-
nych organizacji jest pozytywnie nastawiona do 
wykorzystywania technologii druku atramento-
wego w biurze. Ewidentnie widać trend wymiany 
większej ilości urządzeń laserowych na atramen-
towe, zwłaszcza urządzeń z systemem ciągłego 
zasilania tuszem (ITS/CISS). Zwolennicy lasera 
przedstawiają wady wydruku atramentowe-
go – przede wszystkim związane z namakaniem 
i przesiąkaniem papieru biurowego, co nierzadko 
wpływa na niższą jakość wydruku. 

Usługa druku czy zakup urządzenia?

Najem długoterminowy samochodów staje się co-
raz bardziej popularną opcją korzystania ze środ-
ków transportu. Nikogo nie dziwi już tworzenie 
kopii zapasowych (Backup-as-a-Service) płatne 

abonamentowo – i to samo obserwujemy rów-
nież na rynku druku. W takim przypadku klient nie 
ponosi początkowych kosztów zakupu drukarki 
i nie kupuje sam materiałów eksploatacyjnych. Za-
pewnia mu to producent lub jego partner – klient 
płaci za wydrukowane strony, nie przejmuje się 
koniecznością wzywania serwisu w celu naprawy 
lub przeglądu urządzenia.

W Europie Zachodniej klienci są coraz bardziej 
otwarci na zawarcie umowy dotyczącej urzą-
dzeń business inkjet. Świadczą o tym wolumeny 
sprzedaży oraz wyniki ankiet wśród klientów. Im 
urządzenie z wyższego segmentu, tym większa 
skłonność klientów do ich zakupu poprzez kon-
trakt. Niektóre z urządzeń A3 Epsona i HP Inc. są 
sprzedawane wyłącznie w ten sposób. Szacuje 
się, że do roku 2021 prawie połowa wszystkich 
sprzedanych urządzeń drukujących na świecie 
będzie objęta jakimś rodzajem kontraktu Print-
-as-a-Service. W tym aspekcie zagadnień druku 
możemy być pewni – druk, podobnie jak wiele 
innych usług, sprzedawany będzie najczęściej jako 
usługa.

Zamienniki czy oryginały?

Jest to niemal odwieczny dylemat związany 
z drukowaniem. Za stosowaniem oryginalnych 
materiałów eksploatacyjnych przemawia obawa 
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o utratę gwarancji producenta oraz ewentualne 
problemy z urządzeniem w przypadku stosowania 
zamienników, przed którymi ostrzegają produ-
cenci urządzeń drukujących. Nierzadko na rynku 
nie są dostępne zamienniki do nowych modeli 
drukarek. W przypadku najmu sprzętu drukują-
cego używanie oryginalnych tuszy i tonerów jest 
obligatoryjne.  

Dlaczego użytkownicy zmieniają rodzaj materia-
łów na zamienniki? Zazwyczaj dzieje się tak po 
zakończeniu okresu gwarancyjnego urządzenia, 
gdy już odpada potencjalny problem nieuznania 
gwarancji przez producenta. Zamienniki zapew-
niają nierzadko niezawodność na poziomie OEM 
i są bardziej przyjazne dla środowiska niż OEM 
(można wykorzystywać oryginalne opakowania do 
ponownego napełniania czy to przez producenta 
zamiennika czy też samodzielnie). 

Szacuje się, że w roku 2017 w Polsce sprzedano 
ok. 12,5 mln sztuk materiałów eksploatacyjnych, 
zaś wartość rynku szacuje się na kwotę bliską 1.5 
mld złotych. Faktem jest, że rynek OEM (orygi-
nalnych nośników) rośnie – w przypadku tuszy to 
wzrost o 7 proc. na przestrzeni 7 lat, zaś tonerów 
6 proc. Wpływ na upowszechnienie się mate-
riałów oryginalnych ma fakt, iż produkty OEM 
mają bardziej atrakcyjną cenę. Obserwujemy też 
rosnący rynek usług druku. Przez ostatnie lata 
zaobserwowaliśmy zaostrzenie polityki przestrze-
gania praw patentowych przez ich właścicieli, 
co skutkowało kilkoma dość głośnymi medialnie 
postępowaniami sądowymi między producentami 
urządzeń drukujących, a producentami zamienni-
ków.

Podsumowując: informacja o śmierci druku jest 
stanowczo przedwczesna. Przez ostatnie lata 
druk atramentowy zyskał w oczach klientów ofe-
rując zbliżoną jakość do druku laserowego, który 
znów jest mniej ekologiczny. Na rynku polskim 
coraz częściej klienci biznesowi wybierają usługę 
druku w miejsce standardowego zakupu urządze-
nia, a także z większą częstotliwością wybierają 
oryginalne materiały eksploatacyjne. 

W artykule przedstawiono wyniki zawarte w rapor-
tach firmy badawczej IDC: WW Page Volume Tracker, 
Quarterly Hardcopy Peripherals Tracker / Consumable 
Tracker / MPS Tracker, CEMA Printing & Digitization 
Trends in the Office z lat 2017 I 2018

Robert Reszkowski
Business Sales Mana-
ger, Epson

Tak istotne w biz-
nesie poszukiwanie 
oszczędności, przeło-
żyło się na powstanie 
rozwiązań kładących 
nacisk na… ekologię. 
Termin ten obejmuje 

nie tylko „zielone” technologie, ale przede wszyst-
kim istotne obniżenie TCO dzięki niższym kosztom 
eksploatacji, co doskonale umożliwia technolo-
gia atramentowego druku piezoelektrycznego. 
Urządzenia WorkForce Pro z logo Epson (np. WF-
-C579RDTWF) zużywają nawet o 95 proc. mniej 
prądu niż konkurencyjne rozwiązania laserowe. 
Mniejsze zużycie energii, szczególnie w przy-
padku utrzymywania większej floty urządzeń, to 
oszczędność pieniędzy, a w połączeniu z brakiem 
ukrytych kosztów materiałów eksploatacyjnych 
(tonery, wymiana bębnów i innych elementów) 
daje redukcję kosztów nawet o 50 proc. Sprzęt 
Epson oparty jest na nie generujących ciepła 
głowicach Micro Piezo, co pozwala na wydłużenie 
czasu życia tego elementu i całego urządzenia. 
W technologii RIPS (Replaceable Ink Pack System), 
kartridże zastępowane są zasobnikami z atra-
mentami o ogromnej pojemności, które pozwalają 
na druk do 100 000 stron (!) w trybie ciągłego 
drukowania. Dzięki eliminacji wymiany materiałów 
eksploatacyjnych oraz związanego z tym nakładu 
czasu i pracy oznacza to oszczędności i dodatko-
wo zapobiega się powstawaniu dużej liczby odpa-
dów technologicznych. Dzięki takiemu podejściu 
ekologia to nie tylko CSR, ale i więcej pieniędzy 
w portfelu.

Patryk Wąsowicz, 
Product Marketing 
Manager, Office Print, 
OKI Europe (oddział 
w Polce)

Choć jestem be-
neficjentem druku 
atramentowego jako 
użytkownik domowy, 
to pomimo sympatii 

do tej technologii twierdzę, że próby jej implemen-
tacji do biznesu na obecnym poziomie zaawan-
sowania są skazane na fiasko. O ironio - najwięk-
szym wrogiem druku atramentowego w biurach 
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jest papier i jego właściwości. W przeciwieństwie 
do druku laserowego czy oczywiście LED, druk 
atramentowy ma nadal problemy związane z na-
makaniem i przesiąkaniem papieru biurowego. 
Ten, pod wpływem atramentu, zaczyna falować. 
Problemem niespotykanym w druku lasero-
wym jest również obniżona wydajność w druku 
dwustronnym; z racji procesu namakania kartka 
zadrukowana atramentem z jednej strony, musi 
zostać przez chwilę zatrzymana aby poczekać 
na wyschnięcie przed zadrukowaniem drugiej. To 
samo tyczy się funkcji z wykorzystaniem finiszera. 
Problemem są również duże powierzchnie, takie 
jak choćby wykresy czy logo firmowe – papier 
na takich powierzchniach marszczy się. Ostatnią 
istotną negatywną cechą druku atramentowe-
go jest niestety wyraźna podatność na wilgoć, 
zamazania wilgotnymi palcami oraz, w przypadku 
tuszu barwnikowego, jego blaknięcie. Z racji tego, 
na obecnym poziomie technologii atramentowej 
w druku biurowym wciąż nie widzę jej innego 
zastosowania niż roboczy wydruk wewnętrzny i to 
również w ograniczonym stopniu. Jak na razie LED 
i laser mogą spać spokojnie.

Artur Majewski, wice-
dyrektor marki Acti-
vejet w Action S.A.

Rynek druku mimo 
tego, że już wiele osób 
ogłosiło jego upadek, 
wciąż ma się dobrze 
i nic nie wskazuje, by 
miało się to wkrót-
ce zmienić. Drukuje 

biznes, administracja, studenci i uczniowie, jak 
również rodzice kolorowanki dzieciom. Jak widać 
jedni drukują, bo muszą zbierać, archiwizować do-
kumenty, co wciąż wydaje się najtańszą i najbez-
pieczniejszą metodą ich przechowywania, a inni ze 
względu na to, że łatwiej jest czytać i zapamięty-
wać drukowane teksty (co zostało potwierdzone 
naukowo). Natomiast dla dzieci kolorowanka staje 
się świetną i o wiele zdrowszą alternatywą do 
zabaw na smartfonie.
Skoro więc drukujemy, to powstaje pytanie w jaki 
sposób drukować, aby było dobrze i ekonomicz-
nie. W sklepach stacjonarnych i Internecie obok 
marek materiałów oryginalnych do drukarek jest 
sporo alternatyw. Najczęściej kuszą one klientów 
podstępnie niską ceną i ... chyba tu kończy się lista 
zalet tanich zamienników. Od kilku lat, a w szcze-
gólności w ciągu ostatnich dwóch, producenci 

oryginałów silnie walczą o klienta, przez co i ceny 
oryginalnych tuszów i tonerów zbliżone są do cen 
zamienników. Tu znów warto być ostrożnym, bo 
w wielu przypadkach to jedynie pozorna oszczęd-
ność, która wynika z tego, że na danym tuszu 
czy tonerze po prostu wydrukujemy mniej niż na 
przykład na porównywalnej jakości alternatywie. 
Jednak mówię tu tylko o renomowanej alternaty-
wie, która, tak jak Activejet, zapewnia klientowi 
zarówno wydruk wysokiej jakości, jak i dużą wy-
dajność oraz gwarancję. 
Zatem, w momencie wyboru tuszu czy tonera 
warto zapoznać się z opiniami o danym produk-
cie, czy w Internecie, czy z osobami, które śledzą 
rynek. Ostatnio podczas szkolenia, które organi-
zowaliśmy dla swoich partnerów okazało się, że 
wielu uczestników miało trudność w odróżnieniu, 
czy wydruk był na oryginalnym produkcie, czy na 
Activejet. Potwierdzeniem jakości naszych pro-
duktów, która jest na stałe wpisana w strategię 
marki było otrzymanie Europejskiego Certyfikatu 
Jakości 2018 – Orła Jakości. Osiągnięcie naj-
lepszych parametrów jest możliwe tylko dzięki 
stosowaniu zaawansowanej technologii w proce-
sie produkcji oraz stałemu monitoringowi jakości 
produktów.

Maciej Ruszkowski, 
CMPS Business De-
velopment Manager, 
Xerox Polska

W Polsce rynek Usług 
Zarządzania Drukiem 
(MPS) rozwija się 
bardzo szybko i dyna-
micznie. Widzimy, że 
w najbliższych latach 

ta tendencja będzie się pogłębiała i możemy 
spodziewać się dalszego wzrostu. Wpływ ma na 
to wiele czynników tj. zmieniające się oczekiwania 
klientów, które są efektem zwiększającej się świa-
domości transformacji cyfrowej rynku, a także 
zmian w prawie. Dobrym przykładem jest ustawa 
z maja 2018 o Ochronie Danych Osobowych, która 
wymusza większą dbałość o ochronę danych 
wrażliwych, co weryfikuje zmianę polityki druko-
wania i sprzyja sprzedaży MPS. Dzięki Usłudze 
Zarządzania Drukiem firmy mogą także zaoszczę-
dzić czas oraz, co najważniejsze, ograniczyć kosz-
ty, co poprawia jakość pracy w przedsiębiorstwie. 
Bardzo istotną cechą urządzeń kontraktowych 
jest właśnie bezpieczeństwo danych. Maszyna 
dedykowana pod kontrakt powinna mieć możli-
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wość założenia odpowiedniego systemu kontroli 
dostępu oraz raportowania. 

Iwona Prozorowicz, 
Product Manager, 
Ricoh Polska

Model kontaktowy zy-
skuje na popularności 
i wypiera standardo-
we podejście. Obec-
nie korzysta z niego 
znaczna większość 
klientów. Przemawia 

za tym kilka kwestii. Po pierwsze - brak koniecz-
ności ponoszenia dużych jednorazowych kosztów 
na unowocześnienie infrastruktury druku w firmie, 
po drugie - możliwość precyzyjnego określenia 
miesięcznych wydatków na środowisko druku, po 
trzecie - odciążenie pracowników firmy od obo-
wiązków związanych z utrzymaniem środowiska 
druku. 
W ramach kontraktu, w zależności od potrzeb 
klienta, ustalany jest szczegółowy zakres obsłu-
gi serwisowej, w tym czas reakcji serwisu oraz 
wszelkich dodatkowych usług i rozwiązań zwią-
zanych z zarządzaniem drukiem. Dzięki nowocze-
snym narzędziom, jak np. @Remote, możliwe jest 
zdalne monitorowanie urządzeń i usuwanie awarii 
oraz automatyczne domawianie materiałów eks-
ploatacyjnych w momencie, gdy następuje taka 
potrzeba. Powyższy model biznesowy zapewnia 
również szybki dostęp do aplikacji chmurowych 
bez ponoszenia wysokich kosztów początkowych.

Kamil Majchrzak, Pro-
duct Manager, Xerox 
Polska

Podstawową różnicą, 
jaką możemy zaob-
serwować, użytkując 
nieoryginalne tonery, 
jest znaczący spadek 
wydajności, nawet 
o 30 proc. w stosunku 

do rekomendowanych przez producenta. Firmy, 
przed wprowadzeniem urządzenia na rynek, rów-
nież Xerox, prowadzą szereg badań oraz testów 
sprawdzających niezawodność tonerów, bezpie-
czeństwo użytkowania, jak i zgodność ze spe-
cyfikacją. Wszystko po to, by klient mógł cieszyć 
się wysoką jakością wydruku, wydajnością oraz 
długim okresem prawidłowego funkcjonowania 

urządzenia. Niestety, nieoryginalne tonery mogą 
przysporzyć problemów z użytkowaniem samych 
maszyn. Nie mamy pewności co do jakości prosz-
ku znajdującego się wewnątrz tonera. Zdarza się, 
że rozsypuje się on podczas używania urządzenia, 
doprowadzając do zasypania wszystkich ele-
mentów, które znajdują się wewnątrz maszyny. 
Bęben oraz fuser to elementy, które są najczęściej 
niszczone przez używanie zamienników. Wymiana 
obu tych części jest kosztowna i generuje dodat-
kowe wydatki. Klienci zachęcani są do zakupu 
nieoryginalnych tonerów dość niską ceną, jednak, 
w przypadku wystąpienia jakichkolwiek awarii 
sprzętu, koszty związane z serwisowaniem mogą 
zdecydowanie przewyższyć początkową oszczęd-

ność.

Katarzyna Klimek-
-Idzkiewicz, Mar-
keting Coordinator, 
Brother 

Wybór odpowiedniej 
drukarki do firmy to 
decyzja, którą warto 
dobrze przeanali-
zować. Pod uwagę 

należy wziąć profil firmy, jej potrzeby, wielkość, 
a także środki, jakie chcemy przeznaczyć na 
drukowanie. Pierwszą kwestią jest rodzaj druku, 
na jaki się decydujemy. Jeśli nasza firma drukuje 
dużo materiałów, głównie w czerni i bieli, opty-
malnym rozwiązaniem będzie drukarka laserowa. 
Jeśli jednak bardziej zależy nam na głębi kolorów 
oraz korzystamy z urządzenia okazjonalnie, warto 
wybrać drukarkę atramentową. Kolejny dylemat to 
wybór pomiędzy korzystaniem z oryginalnych ma-
teriałów eksploatacyjnych lub ich zamienników. 
Oryginalne tonery to nieco wyższy wydatek dla 
firmy, jednak w ostatecznej perspektywie bardziej 
się opłacają, ponieważ przekładają się na lepszą 
jakość druku, a także dłuższą żywotność sprzętu. 
Coraz większą popularność wśród polskich firm 
zyskują usługi zarządzania drukiem. W ramach 
rozwiązania MPS klienci rozliczają się za eksplo-
atację i serwis urządzeń wyłącznie na podstawie 
liczby wykonanych wydruków. Jest to rozwiązanie 
dla organizacji, którym zależy na obniżaniu kosz-
tów druku oraz na niezawodnym działaniu sprzę-
tu bez konieczności angażowania dodatkowego 
personelu w obsługę techniczną urządzenia. />
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Mówiąc o 5G w kontekście produktów 
skierowanych do konsumentów mamy 
zwykle na myśli urządzenia mobilne, 
głównie smartfony, o znacznie więk-

szych możliwościach opartych na nieporówny-
walnie większym standardzie sieci. Jednak 5G 
to dużo więcej. Jest to przełomowa technologia, 
która umożliwi podłączenie milionów urządzeń na 
1 km/kw, w której opóźnienia w dostępie do sieci 
liczone są w milisekundach. Jej wdrożenie pocią-
gnie za sobą powstanie gamy usług, które przez 
ograniczenia dzisiejszego standardu sieci były dla 
nas niedostępne. Mowa też o rozwoju tzw. roz-
szerzonej rzeczywistości i na dłuższą metę smart 
urządzeń, sprzętów domowych sterowanych 
zdalnie w oparciu o Internet rzeczy. W końcu na 
horyzoncie widzimy na przykład w pełni autono-
miczne auta, dla działania których korzyści płyną-
ce z 5G są absolutnie niezbędne czy inteligentne 
systemy transportu publicznego, których rozwój 
również może być uzależniony od dostępności 
piątej generacji technologii mobilnej.

5G TO SKOK 
TECHNOLOGICZNY 
DLA WSZYSTKICH 

MICHAŁ KANOWNIK

W Polsce popyt na nowinki techno-
logiczne stale rośnie. Konsumenci są 
otwarci na nowe produkty i zaintere-
sowanie. To przekłada się na ciągły 
wzrost branży elektroniki konsu-
menckiej. Niewątpliwie dzięki wdro-
żeniu sieci 5G branża będzie mogła 
zaproponować użytkownikom znacz-
nie więcej rozwiązań i usług, by odpo-
wiedzieć na ten rosnący apetyt. Nad-
chodząca piąta generacja technologii 
mobilnej może w ten sposób stanowić 
koło zamachowe dla rozwoju nowych 
technologii.
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Piąta generacja nam się 
opłaca

5G to jednak nie tylko 
wygodna ciekawostka dla 
użytkowników i okno na 
nowe gadżety czy usługi, 
ale realna szansa dla Polski. 
W opublikowanym przez Mi-
nisterstwo Cyfryzacji rapor-
cie „Strategia 5G dla Polski” 
mowa jest o wynikających 
z wdrożenia 5G korzyściach, 
takich jak powstanie około 
570 tysięcy miejsc pracy 
do 2025 r. czy gwałtow-
ny wzrost wielu sektorów 
gospodarki: motoryzacji, fi-
nansów, mediów i rozrywki, 
służby zdrowia, bezpieczeń-
stwa i transportu publiczne-
go i produkcji. Raport sprawę 
stawia jasno: musimy być 
w czołówce państw wdra-
żających 5G, by realizować 
strategię rozwoju przemysłu 
w naszym kraju. Szczególnie, że prognozy zwią-
zane z rozwojem sieci nowej generacji są równie 
atrakcyjne w skali Europy i całego świata. Ten kto 

z potencjału 5G szybko nie 
skorzysta, zostanie w tyle 
i zmarnuje szansę na wybi-
cie się na czoło stawki. A jest 
o co walczyć. Wspomniany 
ministerialny raport mówi 
o wygenerowaniu w Pol-
sce przez 5G dodatkowego 
przychodu rzędu 13 mld 
euro do 2025 r. W ska-
li świata analizy mówią 
o zysku 12,3 bln dolarów 
dla globalnej gospodarki 
płynącego z implementacji 
5G. Nowa generacja sieci to 
oczywiście nie tylko wielkie 
pieniądze. W Polsce, gdzie 
tereny wiejskie często bory-
kają się z brakiem dostępu 
do Internetu zadowalającej 
jakości i w konsekwencji do 
wielu usług. 5G jest szcze-
gólnie potrzebne, ponieważ 
pozwoli na postęp cyfryzacji 
kraju, jednocześnie otwiera-
jąc mieszkańcom wsi drzwi 
do  szerszego wachlarza 

możliwości. UE oczekuje, że do 2020 r. 5G zosta-
nie w Polsce wdrożone przynajmniej w jednym 
dużym mieście. Ale powinniśmy mierzyć znacz-
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 obniżenie kosztów utrzymania wybudowanej infrastruktury; 
 terminowe udostępnienie widma radiowego; 
 aktywne uczestnictwo na arenie międzynarodowej w zakresie wdrożenia sieci 5G; 
 przegląd obowiązujących rozwiązań regulacyjnych w zakresie telekomunikacji w celu 

zapewnienia, że są one przystosowane do nadchodzących potrzeb związanych  
z rozwojem technologii mobilnych. 

W miarę rozwijania się sieci 5G występuje duże prawdopodobieństwo dalszych działań Mini-
stra Cyfryzacji nieprzewidzianych niniejszą Strategią. W szczególności będzie to wymagać 
analizy sektorowych ram regulacyjnych. W tym celu Fundacja Platforma Przemysłu Przyszło-
ści powinna współpracować z przemysłem w celu promowania ciągłego dialogu, dotyczącego 
sieci 5G, w celu zidentyfikowania i usunięcia barier sektorowych. Poprzez ten dialog możliwe 
będzie zdiagnozowanie innych działań Rządu, określonych m.in. w Strategii na rzecz Odpo-
wiedzialnego Rozwoju czy też Planu Rozwoju Elektromobilności w Polsce. 

POTENCJAŁ I WYZWANIA

Postęp i adaptacja 
ICT

Standard 5G

Bezpieczeństwo

Bariery 
regulacyjne

Identyfikacja
użytkownika

Infrastruktura

Bariery dotyczące 
gospodarowania 
częstotliwościami

Ryzyko 
wykradzenia 
danych przez 
osoby trzecie

Braki w 
regulacjach 

związanych z 
ochroną danych 

osobowych i 
przetwarzaniem 

danych

Konieczność 
standaryzacji 
interfejsów i 
dostosowania 
infrastruktury

Strategia „5G dla Polski” ma na również na celu wypełnienie inicjatywy Komisji Europejskiej 
dotyczącej stworzenia planu działań w procesie wdrożenia i uruchamiania sieci 5G na terenie 
Unii Europejskiej. Dzięki powszechnemu dostępowi do sieci o wysokiej przepustowości oraz 
poprzez rozwój nowoczesnych usług i innowacyjnych ekosystemów, możemy wspólnie 
zwiększyć konkurencyjność Polski i Europy. W Polsce wdrożono czwartą na świecie sieć LTE. 
Była to jednocześnie pierwsza na świecie sieć LTE1800. To pokazuje, że polskie firmy i opera-
torzy mają bardzo duże doświadczenie we wdrażaniu innowacyjnych rozwiązań mobilnych. 
Wdrożenie Strategii umożliwi przedsiębiorcom telekomunikacyjnym pozostanie w awangar-
dzie światowej we wdrażaniu najnowszych technologii.  

5G to przełomowa 
technologia, 

która umożliwi 
podłączenie 

milionów urządzeń 
na 1 km/kw, 

w której opóźnienia 
w dostępie do 
sieci liczone są 

w milisekundach
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nie wyżej niż zakłada wymagane minimum. Im 
szybciej i powszechniej zapewnimy dostęp do tej 
technologii, tym większe mamy szanse znaleźć się 
w czołówce państw innowacyjnych.
Mówi się, że zanim na 5G skorzystają konsumenci, 
korzyściami cieszyć będzie się biznes. Znaczne zy-
ski mogą płynąć ze sprawniejszej obsługi robotów 
na liniach produkcyjnych, które staną się bardziej 
elastyczne. Nokia szacuje, że sprzęt przemysło-
wy podłączony do sieci 5G może być o 160 proc. 
bardziej wydajny niż wtedy, gdy korzysta z LTE. 
Przesył danych w technologii 5G ma być też dla 
operatorów tańszy niż za pomocą dzisiejszych 
sieci LTE.  
Istnieją oczywiście w Polsce pewne bariery, 
które utrudnią wdrożenie nowej generacji sieci. 
W unijnym planie dla 5G przewiduje się prze-
kazanie na potrzeby tej technologii podsta-
wowych częstotliwości w pasmach 700MHz, 
3,4-3,8 Ghz i 26 Ghz. Niestety wymienione 
pasma są aktualnie częściowo zajęte w kraju 
przez wojsko, naziemną telewizję cyfrową 
lub udostępnione przed laty operatorom 
telekomunikacyjnym czy samorządom. Należy 
znaleźć sposób na uwolnienie ich na potrzeby 
uruchomienia sieci 5G.

Rozsądek i bezpieczeństwo

Inteligentne domy, samochody, 
miasta – to perspektywa przy-
szłości, której rozwój trzeba 
jednak liczyć nie w latach. 
Bo nowinki technologiczne 
to jedno. Sęk w tym, żeby 

były one bezpieczne. I to już nie dla pojedynczych 
konsumentów, ale dla całych społeczności żyją-
cych np. w danym mieście. Dlatego tak kluczowe 
jest stworzenie w pierwszej kolejności precyzyj-
nej strategii bezpieczeństwa budowy sieci 5G, 
a następnie harmonogramu oraz podmiotów do 
jej wdrażania.  
Na razie trwa dialog pomiędzy rządem a opera-
torami, który ma zaowocować oficjalną strategią 
wdrażania 5G w Polsce. Głosy sugerujące, że 
opóźnienie w powstaniu takiego planu wynika 

z nacisków piewców teorii 
szkodliwości następcy 4G 

są jednak mało wiary-
godne. Cieszy fakt, że 
decyzje nie są podej-

mowane pochopnie 
i władza podchodzi do 
kwestii 5G w sposób 
merytoryczny, pa-
miętając o konsulta-
cjach z operatorami. 
Dojrzałość techno-

logiczna jest wśród 
rządzących potrzebna 

i szczególnie cenna 
właśnie wtedy, 

gdy poja-
wiają 
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Mobilne państwo pełnić będzie istotną rolę w różnych segmentach gospodarki. Mówiąc o 
usługach mobilnych, powinniśmy mieć zawsze na uwadze dwa konteksty tej mobilności. 

Po pierwsze, mobilny kojarzy się przede wszystkim z sieciami łączności ruchomej, widzianej 
dzisiaj poprzez pryzmat smartfonów, multimediów i transmisji danych. Dzięki temu, użyt-
kownicy będąc w ruchu, mogą korzystać z całej gamy zaawansowanych usług, dostępnych 
bądź to przez przeglądarkę internetową, bądź poprzez dedykowaną aplikację zainstalowaną 
w telefonie. Ale są też mobilne komputery, łączące się poprzez sieci WiFi czy też LTE z odpo-
wiednimi usługami dostępnymi w sieci. 

Drugi kontekst, czyli zastosowanie różnych rozwiązań mobilnych, gdzie mobilny staje się sy-
nonimem rozwiązań bezprzewodowych, stosowanych bezpośrednio m.in. w różnych proce-
sach produkcyjnych. Mówimy tu o łączności pomiędzy czujnikami, rejestratorami, znaczni-
kami, urządzeniami przemysłowymi a systemami zbierania informacji, nadzoru itd. W obu 
przypadkach wykorzystuje się te same techniczne rozwiązania transmisyjne, zaliczane ogól-
nie do kategorii szeroko rozumianej mobilności. 

Wraz z coraz szerszym rozwojem technik cyfrowych, opracowywane są nowe koncepcje roz-
woju, organizacji i realizacji produkcji przemysłowej. Najbardziej znane są: koncepcja nie-
miecka, określana jako Industrie 4.0, we Francji opracowano Nouvelle France Industrielle, w 
Holandii - Smart Industry, w Wielkiej Brytanii – High Value Manufacturing Catapult (HMV Ca-
tapult), w Hiszpanii – Industria Conectada 4.0. Odmienne podejście do czwartej rewolucji prze-
mysłowej dotyczą reprezentują: Dania, Szwecja, Finlandia, Irlandia czy Holandia. W Polsce do-
kumentem nawiązującym do czwartej rewolucji przemysłowej jest rządowa Strategia na Rzecz 
Odpowiedzialnego Rozwoju (SOR), będąca aktualizacją średniookresowej strategii rozwoju 
kraju, tj. Strategii Rozwoju Kraju 2020 oraz dokument Ministra Cyfryzacji „Przemysł +. Gospo-
darka Oparta o Dane”. 
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się głosy przeciwne implementacji nowej tech-
nologii. Rzetelne i oparte o analizy podejście ma 
też znaczenie w obliczu toczącej się w UE dyskusji 
o wykluczaniu marki Huawei z przetargów na 
infrastrukturę dla 5G w obawie o bezpieczeństwo 
danych obywateli Europy. 
Strategia wdrożenia z dokładnym harmonogra-
mem jest niezbędna dla operatorów, którzy muszą 
mieć czas, by dokonać przygotowań i wyboru 
dostawców sprzętu. Liczymy, że mimo dzisiej-
szych zawirowań, rząd podejmie to wyzwanie bez 
zbędnej zwłoki.
Bo niewątpliwie na 5G należy patrzeć w kategorii 

potencjału, na którym skorzystać mogą konsu-
menci, biznes, gospodarka krajowa i ta globalna. 
Przeszkody stojące na drodze do uwolnienia tego 
potencjału w naszym kraju są niewspółmierne do 
ogromu korzyści, jakie wynikną ze sprawnej im-
plementacji tej technologii w Polsce. Następca 4G 
może mieć charakter rewolucyjny, a usługi oparte 
o 5G i wykorzystujące ten standard będą prawdzi-
wą miarą jego sukcesu. 5G jest gotowe, by nam 
służyć. Teraz nasza kolej, by stworzyć warunki do 
pełnego wykorzystania tkwiącego w technologii 
potencjału. />
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Kompletne rozwiązanie dla Twojej firmy
Serwer poczty e-mail i platforma komunikacyjna

Biznesowy e-mail & kalendarz
Bezpieczna poczta e-mail z własną domeną i
rewolucyjną integracją z czatem. Współdzielone
kalendarze dla perfekcyjnego planowania.

TeamChat - współpraca online
Współpraca w czasie rzeczywistym dla każdego 
zespołu i projektu. Zapomnij o mailowym bałaganie i
bądź jeszcze bardziej efektywny.

Dokumenty dostępne online
Wszystkie Twoje pliki są dostępne w każdej chwili
na wszystkich urządzeniach całego zespołu. Pliki łatwo
udostępnisz i zedytujesz w przeglądarce.

Urządzenia mobilne & stacjonarne
Korzystaj z dedykowanych aplikacji na komputery 
stacjonarne i urządzenia mobilne. Umożliwiamy pracę
offline oraz kompatybilność z innymi aplikacjami.

Sun Capital Sp. z o.o. 
ul. Ołtaszyńska 92c/6
53-034 Wrocław

tel.: +48 071 707-03-76
e-mail: suncapital@suncapital.pl
www: https://suncapital.pl

Skontaktuj się z dystrybutorem i dowiedz się więcej: 
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Harmonogram realizacji Strategii: 
2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 2025 

Opublikowanie 
Strategii 5G dla 
Polski 

Pierwsza 
ewaluacja 
realizacji 
Strategii 

Uruchomienie ko-
mercyjnej sieci 5G 
we wskazanym 
mieście 

Druga ewa-
luacja Stra-
tegii  

   

5G
 w

 P
ol

sc
e 

Przyjęcie nie-
zbędnych dla 
wdrożenia sieci 
5G regulacji 
prawnych 

 Pełna implementa-
cja Europejskiego 
Kodeksu Łączności 
Elektronicznej 
oraz wdrożenie re-
komendacji po 
przeprowadzonych 
testach i pilotażach 

    

Pierwsze Testy 
sieci 

 Rozdysponowanie 
zakresów pasma 
700 MHz  

Rozdyspo-
nowanie za-
kresów pa-
sma 3,4-3,8 
GHz. Rozdy-
sponowanie 
zakresów 
pasma 26 
GHz i/lub in-
nych zhar-
monizowa-
nych i ziden-
tyfikowa-
nych przez 
WRC-19 

   

Budowa i rozwój w pełni funkcjonalnej sieci 5G w Polsce 

Rozpoczęcie 
prac nad Syste-
mem Informa-
cyjnym o insta-
lacjach wytwa-
rzających Pro-
mieniowanie 
Elektromagne-
tyczne 

Rozpoczę-
cie prac ba-
dawczych 
nad ele-
mentami 
stałego 
monito-
ringu pola 
elektroma-
gnetycz-
nego po-
chodzą-
cego z in-
stalacji te-
lekomuni-
kacyjnych 

Pełne wdrożenie 
Systemu Informa-
cyjnego o instala-
cjach wytwarzają-
cych Promieniowa-
nie Elektromagne-
tyczne. 
Rozpoczęcie prac 
nad systemem do 
stałego monito-
ringu pola elektro-
magnetycznego w 
wybranych mia-
stach w Polsce. 

Wdrożenie 
stałego mo-
nitoringu 
pola elek-
tromagne-
tycznego w 
wybranych 
miastach w 
Polsce 

   

  

KANAŁ SPRZEDAŻY
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Kompletne rozwiązanie dla Twojej firmy
Serwer poczty e-mail i platforma komunikacyjna

Biznesowy e-mail & kalendarz
Bezpieczna poczta e-mail z własną domeną i
rewolucyjną integracją z czatem. Współdzielone
kalendarze dla perfekcyjnego planowania.

TeamChat - współpraca online
Współpraca w czasie rzeczywistym dla każdego 
zespołu i projektu. Zapomnij o mailowym bałaganie i
bądź jeszcze bardziej efektywny.

Dokumenty dostępne online
Wszystkie Twoje pliki są dostępne w każdej chwili
na wszystkich urządzeniach całego zespołu. Pliki łatwo
udostępnisz i zedytujesz w przeglądarce.

Urządzenia mobilne & stacjonarne
Korzystaj z dedykowanych aplikacji na komputery 
stacjonarne i urządzenia mobilne. Umożliwiamy pracę
offline oraz kompatybilność z innymi aplikacjami.

Sun Capital Sp. z o.o. 
ul. Ołtaszyńska 92c/6
53-034 Wrocław

tel.: +48 071 707-03-76
e-mail: suncapital@suncapital.pl
www: https://suncapital.pl

Skontaktuj się z dystrybutorem i dowiedz się więcej: 
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CZYLI POWRÓT
DINOZAURA

WALDEMAR SIELSKI

Po latach dostałem ponownie szansę, aby 
zabłysnąć jako felietonista. Pewnego 
przedwiosennego dnia sympatyczny Pan 
z BrandsIT.pl zaskoczył mnie propozycją, 

która połechtała moje ego i sprawiła, że chwyci-
łem za pióro, a właściwie za klawiaturę laptopa.

Czytelnicy, a szczególnie ci obdarzeni pamięcią 
słonia, powinni kojarzyć moje felietony z okresu 
2004 – 2007. W nieco satyrycznym stylu sugero-
wałem firmom informatycznym, a także admini-
stracji, jak racjonalnej podchodzić do problemów 
rynku i otaczającej go rzeczywistości. Kilkakrotnie 
odnosiłem się również do lat spędzonych za kor-
poracyjnym biurkiem, gdzie zerkałem na lokalny 
grajdołek z globalnej perspektywy.

Aliści trochę wody już w Wiśle upłynęło - może 
więc przed następną szansą - warto ten miniony 
czas podsumować z punktu widzenia człowieka 
IT, który wyewoluował także na speca w innych 
dziedzinach, ale zachował sympatię do technolo-
gii, biznesu i ludzi tworzących nasz komputerowy 
światek.

Ostatni felieton opublikowałem dwanaście lat 
temu, tak więc od tamtej pory w tradycji chińskiej 
zaistniał pełen obrót ichniejszego zodiaku. Po-
nownie wylądowaliśmy w roku Świni. Dwanaście 
lat - to dużo czy mało? Zostawmy takie pytanie 
bez odpowiedzi, ale skomentujmy pokrótce ten 
okres. 

W polityce znowu rządzi PIS (tym razem schowa-
ny pod szyldem „Zjednoczonej Prawicy”), a polska 
gospodarka kolejny raz pędzi chyba najszybciej 
w Europie. Czy dla przedsiębiorców lub pracow-
ników, jest lepiej/wygodniej? Z jednej na pew-
no strony tak. Technologia wdarła się do wielu 
obszarów. Internet, smartfony, zdalny dostęp do 
urzędów, sądów i banków poprawiły komunikację 
i komfort, ale stert papierów nie ubyło. Przypomi-
na mi to zamierzchłe czasy (początek lat dziewięć-
dziesiątych ubiegłego wieku), kiedy pracowałem 
w Olivetti (była taka firma!). Pewnego razu poje-
chaliśmy do fabryki drukarek we Włoszech, aby 
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Waldemar Sielski
Absolwent Wydziału Matematyki, 
Informatyki i Mechaniki na Uniwer-
sytecie Warszawskim i Podyplomo-
wego Studium Handlu Zagranicz-
nego na SGPiS (obecnie SGH). Były 
konsultant w Biurze UNIDO (United 
Nations Industrial Development 
Organization) w Warszawie. W la-
tach 1991 - 2000 pracował w biurach 
zagranicznych korporacji (Olivetti, 
Microsoft). W 2000 otrzymał na-
grodę INFOSTAR’99, jako Człowiek 
Roku’99 w dziedzinie Osiągnięć 
Biznesowych. Był Wiceprzewodni-
czącym Komitetu Programowego 
3. Kongresu Informatyki Polskiej. 
Przez ostatnie lata prywatny przed-
siębiorca, inwestor na rynku IT, me-
dycznym, rolniczym i na rynku nie-
ruchomości, a także członek władz 
wielu spółek kapitałowych.

pokazać klientom możliwości sprzętu. W czasie 
dyskusji pojawił się modny wówczas slogan „Pa-
perless Office”. Menadżer z fabryki roześmiał się 
i powiedział, że jest spokojny o pracę i sprzedaż 
swoich produktów. Widocznie spotkałem wte-
dy proroka, a przynajmniej jasnowidza. W moim 
odczuciu nie zrobiliśmy także milowego kroku 
naprzód w zakresie poprawienia sytuacji wokół 
biznesu, gdyż jak mawia znajomy mecenas – pra-
wo i przepisy tworzą ciągle ci sami ludzie lub ich 
wychowankowie. Jak widać najnowocześniejsza 
technika nie pokonała jeszcze tradycji i solidarno-
ści międzypokoleniowej.

Jeśli chodzi o mnie, to zdobyłem i pogłębiłem 
umiejętności w dziedzinie medycyny, prawa, bu-
downictwa i rolnictwa. Od podstaw zbudowałem 
szpital, wielokrotnie procesowałem się w sądzie 
z budowlańcami, a w rolniczym wcieleniu stałem 
się hodowcą ekologicznego bydła. Często jednak 
zajmowałem się rynkiem IT, szczególnie startu-
pami i funduszami VC. I tę wiedzę będę starał się 
przekazywać Państwu w przyszłości.
Zatem jestem z powrotem i mam nadzieję, że 
BrandsIT.pl pozwoli mi dzielić się moimi spostrze-
żeniami i refleksjami. Może jednak uda się wejść 
drugi raz do tej samej rzeki pisaniny… />
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1 W jaki sposób tworzysz listy / bazy swoich 
nowych potencjalnych klientów? Czy meto-
dologia ich pozyskania zmieniła się w ciągu 

ostatnich 10 lat?

Aspekt tworzenia bazy nowych potencjalnych 
klientów jest dla mnie ciekawą, wielowymiaro-
wą kwestią. Razem z zespołem określamy wiele 
parametrów i wartości brzegowych, które pozwa-
lają ustalić dokładny target naszych działań. Dla 
wszystkich naszych usług, produktów fizycznych 
czy też oprogramowania parametryzujemy indy-
widualne cechy docelowego klienta. Może brzmi 
to trochę książkowo, własne doświadczenie na-
uczyło mnie, że każdy musi wiedzieć w co celuje. 
Mimo wszystko uważam, że w procesie sprzedaży 
najważniejsze jest zaufanie, dlatego bardzo ważne 
są dla mnie rekomendacje od naszych zadowolo-
nych klientów oraz polecenia od członków orga-
nizacji networkingowych, skupiających aktywnie 
działających przedsiębiorców, a które mamy 
przyjemność współorganizować.

2 Jak zmienił się proces sprzedaży B2B na 
przestrzeni ostatnich 10 lat?

Patrząc na ogół rynku i rozmawiając z kolegami po 
„fachu” wydaje mi się, że na przestrzeni ostatnich 
10 lat proces sprzedaży b2b w pewnym zakresie 
się sprofesjonalizował i sformalizował. Z jednej 
strony rynek zalała masa książek, warsztatów 
i szkoleń pokazujących niejednokrotnie ciekawe 
praktyki sprzedaży i pozyskiwania klientów, pew-
na część organizacji korzysta z różnego rodzaju 
systemów i platform przetargowych, które teore-
tycznie wyrównują szanse na pozyskanie klienta. 
Z drugiej strony, rozmawiając z klientami wciąż 
często spotykam się ze zjawiskiem missellingu, 
czyli niedopasowania rozwiązania do potrzeb da-
nego klienta, szczególnie w zakresie oprogramo-
wania wspierającego efektywność przedsiębior-
stwa. Dlatego sądzę, iż w porównaniu z dojrzałym 
rynkiem niemieckim mamy jeszcze jako sprze-
dawcy dużo do nadrobienia.

5 PYTAŃ DO...
ODPOWIADA
Maks Kisyk, 
Dyrektor Handlowy 
BF Group Sp. z o.o.
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3Czy zimne telefony / maile są nadal sku-
teczne w procesie sprzedaży? Czy lubisz 
je wykonywać i czy je sam stosujesz? Czy 

można je czymś zastąpić? Ewentualnie - co zro-
bić, żeby były skuteczne? 

Uważam, że nie ma nieskutecznych metod, są 
tylko niedopasowane do branży, produktu, klienta 
końcowego czy nawet samego handlowca. Inne 
metody będą odpowiednie dla firmy sprzedającej 
oleje silnikowe, której klientem są warsztaty i ser-
wisy samochodowe, a inne dla wytwórców botów, 
opartych na sztucznej inteligencji i maszynowym 
uczeniu, chcących dotrzeć do działów obsługi 
klienta dużych korporacji. Cold mailing w naszej 
branży jak najbardziej się sprawdza, ale mnie, oso-
biście najwięcej satysfakcji dają zimne telefonu. 
Jest to sposób, który uczy człowieka bardzo dużo 
pokory do własnych umiejętności. Aby dobrze 
wykonywać zimne telefony potrzebne jest holi-
styczne podejście do procesu sprzedaży i samej 
natury człowieka. Niezbędna jest szeroka wiedza 
psychologiczna, umiejętność rozróżnienia różnych 
typów osobowości, dostosowania się do często-
tliwości rozmówcy, refleks, a przede wszystkim 
umiejętność aktywnego słuchania i reagowania 
na rozmówcę. Bardzo ważny, jak w całym naszym 
życiu, jest fundament, którym jest przygotowanie 
się do każdego telefonu. Pod tym fundamentem, 
rozumiem kwestie techniczne, takie jak odpo-
wiednia rozgrzewka, pozycja w trakcie rozmowy 
oraz merytoryczne przygotowanie, zebranie infor-
macji na temat firmy potencjalnego klienta.

4 Jaki był Twój najtrudniejszy przypadek po-
zyskania klienta, który zakończył się suk-
cesem? Na czym wówczas polegał problem 

i dlaczego sądzisz, że był to Twój sukces?

Razem z naszym zespołem wyznajemy zasadę, 
że nie ma trudnych klientów. Są tylko tacy, którzy 
w danym momencie nie są gotowi na nas albo 
tacy na których my jeszcze nie jesteśmy gotowi. 
Pewne sprawy, tak jak rośliny, wymagają czasu, 
aby dojrzały. Najbardziej lubię klienta świadome-
go, który przy wyborze rozwiązania kieruje się 
długoterminową perspektywą, a nie tylko jed-
nym rokiem budżetowym i priorytetem ceny. Za 
sukces uważam współpracę z organizacją, która 
jest wprost usatysfakcjonowana naszą pracą oraz 
poleca nasz podmiot swoim kontrahentom jak 
sprawdzonego partnera. 

5 Czy jeśli mógłbyś wybrać jeszcze raz swoją 
drogę zawodową, wybrałbyś sprzedaż? 
Jeśli tak / nie, to dlaczego? Co podoba Ci się 

w tym zawodzie? Dlaczego IT?

Przy założeniu, iż uznajemy reinkarnację, 
w następnym życiu będę kierowcą Ferrari w F1, 
a prowadząc czerwony bolid z koniem na masce 
zostanę 8 krotnym mistrzem świata. Schodząc 
na tu i teraz uważam swoją drogę zawodową za 
fenomenalną przygodę i wybrałbym ją za każdym 
razem. Steve Jobs interesująco opowiadał o łącze-
niu kropek w swoim życiu patrząc wstecz, ale to 
temat na następną rozmowę… 
Z wykształcenia jestem europeistą i ekonomistą, 
od najmłodszych lat lubiłem nowinki techno-
logiczne. Dla młodszych będę dinozaurem, dla 
starszych podobną historią do ich własnej.  Ma-
jąc 12 lat poznałem podstawy html’a i pojawiły 
się pierwsze własnoręcznie napisane strony, rok 
później pojawił się w moim życiu C++. W związku 
z tymi zainteresowaniami na liceum wybrałem 
wrocławską „trójkę”, która kształci przyszłych 
wybitnych programistów, inżynierów, matematy-
ków. I tu pojawił się mały zgrzyt, gdyż zaglądając 
głębiej w mój profil widzimy tam buntowniczą 
osobowość zwaną starem. Moim naturalnym 
miejscem jest środek sceny, więc uznałem, iż nie 
spędzę życia wykonując czyjeś polecenia, siedząc 
przed ekranem komputera, klepiąc kod na kla-
wiaturze. Naturalną ścieżką była więc sprzedaż, 
a IT związane było z moimi pasjami oraz ważną 
kwestią dla mojej samorealizacji jako człowieka, 
czyli nieograniczonych możliwości. Nie chciałbym 
zabrzmieć jak ultra globalista, ale obserwując 
nasze wspaniałe, polskie, umysły techniczne, 
w tym także i mój dział realizacji, uważam, iż jako 
polskie firmy możemy zdobywać kontrakty na 
całym świecie i nie ma najmniejszego sensu ogra-
niczać się tylko do naszego krajowego podwórka. 
Jesteśmy to również winni historii i naukowcom, 
chociażby Jackowi Karpińskiemu, który stworzył 
pierwszy na świecie komputer personalny, a teraz 
pamięta o nim tylko garstka pasjonatów. W naszej 
branży warta wspomnienia jest kwestia szerzej 
opisana przez Waltera Isaacsona w Innowatorach, 
czyli współpraca interdyscyplinarna w zespołach, 
gdzie każdy jest z innego świata, a mimo wszyst-
ko tworzy się wspólnotę, zaspokajając w jakimś 
zakresie potrzebę przynależności, a całkiem (nie)
przypadkowo można stworzyć wspaniałe roz-
wiązanie, które przekłada się potem na życie 
milionów ludzi. Ot, mały megalomański motyw na 
koniec nie zaszkodzi. />
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CYBERBEZPIECZEŃSTWO W SEKTORZE 
PUBLICZNYM - KTOKOLWIEK WIDZIAŁ, 

KTOKOLWIEK WIE?
DAWID BAŁUT

Co roku sektor publiczny krajów zaawanso-
wanych technologicznie inwestuje wię-
cej środków w zabezpieczanie zasobów 
krytycznych. Czy polskie instytucje czują 

się komfortowo ze swoim stanem zabezpieczeń? 
Biorąc pod uwagę bardzo późne zainteresowanie 
Polski tematyką cyberbezpieczeństwa, przed nimi 
zdecydowanie dłuższa niż krótsza droga. Już dzie-
je się dużo, a dziać będzie się jeszcze więcej.

Rozmawiając o bezpieczeństwie sektora pu-
blicznego należy wyszczególnić co najmniej kilka 
perspektyw, z których warto patrzeć na cały 
obraz. Pierwszym z elementów jest bezpieczeń-
stwo zaawansowanych technologicznie instytucji 

publicznych, takich jak ministerstwa, oraz kwestia 
oprogramowania wytwarzanego na ich potrzeby. 
Tego typu instytucje często przeprowadzają pu-
bliczne przetargi, których celem jest znalezienie 
dostawców usług, zapewniających wysoki poziom 
bezpieczeństwa oprogramowania i infrastruktury 
danego ministerstwa.  Fakt, że posiadają budżet 
na przeprowadzanie weryfikacji poziomu bezpie-
czeństwa używanych przez nich systemów, to 
zdecydowanie dobry znak. Pracy natomiast wy-
maga skuteczność przetargów i kontrola jakości 
współpracy z dostawcami usług bezpieczeństwa. 
Niejednokrotnie bowiem widzieliśmy publiczne 
skandale związane z odkrytymi błędami syste-
mów, które już były ogólnodostępne. 
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Bardzo często tego typu niedopatrzenia nie były 
związane z samymi dostawcami, lecz z procesem 
tworzenia oraz weryfikacji wymagań po stronie 
zleceniodawców. Organizacje wydają się nie do 
końca rozumieć swoje potrzeby oraz to, jak skom-
plikowane jest stworzenie skutecznych zabez-
pieczeń dla danego systemu krytycznego. Testy 
bezpieczeństwa to zaledwie kilka procent tego, 
co zawiera w sobie proces tworzenia architektury 
bezpieczeństwa, który powinien zacząć się już 
na etapie dyskusji o powstaniu samego systemu, 
a nie w ostatnim etapie dostarczenia oprogramo-
wania. 

O ile niektóre organizacje publiczne radzą sobie 
w tym zakresie bardzo dobrze, o tyle dla wielu 
tego typu tematyka wydaje się nadal być abstrak-
cją. Zdecydowanie brakuje odpowiedniej komuni-
kacji i wymiany know-how na poziomie organizacji 
publicznych, które mogłyby się od siebie wza-
jemnie uczyć w kontekście zarządzania procesem 
zapewniania bezpieczeństwa.

Kolejnym elementem są organizmy mniejsze, np. 
oddziały samorządowe, które korzystają z rządo-
wych systemów do przetwarzania danych oby-
wateli oraz załatwiania spraw życia codziennego. 
Tego typu podmioty również posiadają dostęp do 

danych krytycznych i śmiało mogą zostać wyko-
rzystane jako wektor ataku na większe podmioty 
publiczne, takie jak ministerstwa czy infrastruktu-
ra krytyczna. W tym rejonie na przestrzeni ostat-
nich lat nie zauważyliśmy znacznego skupienia ani 
uwagi, ani środków.

Po części może wydawać się to zrozumiałe, gdyż 
posiadamy ważniejsze zasoby, które powinno się 
zabezpieczać w pierwszej kolejności. Ze względu 
na poziom skomplikowania sieci tego typu insty-
tucji samorządowych, jest to projekt wymagający 
ogromnych inwestycji, jeśli chcemy, aby zaprojek-
towana strategia była skuteczna. Jest to wiele na-
czyń połączonych, które jak pajęcza sieć pozwalają 
na dostęp do innych systemów sektora publiczne-
go. Ze względu na wyzwania organizacyjne, tego 
typu projekt wymaga dużego skupienia pochodzą-
cego z samego szczytu podmiotów zajmujących 
się bezpieczeństwem państwa. Niemniej jednak 
w razie jakiegokolwiek wycieku zagrożenie jest 
nieporównywalnie wysokie, stąd samorządy po-
winny w trybie pilnym dostrzec potrzebę inwesty-
cji w cyberbezpieczeństwo. 

Rozmowa ta łączy się z rozmową o infrastruktu-
rze krytycznej dotyczącej np. elektrociepłowni czy 
szpitali, co z kolei bezpośrednio wpływa na bez-
pieczeństwo kraju na poziomie obronności mię-
dzynarodowej. W tym aspekcie zostały już podjęte 
działania, takie jak powstanie ustawy o krajowym 
systemie cyberbezpieczeństwa, ale wygląda na to, 
że droga do osiągnięcia skuteczności jest jeszcze 
daleka.

Faktem jest, że organizacje zaawansowane 
technologicznie, takie jak systemy zarządzania 
energią, od dłuższego czasu wewnętrznie dbały 
o bezpieczeństwo, gdyż zdawały sobie sprawę 
z krytycznej konieczności niezachwianego funk-
cjonowania systemów. Często tego typu organi-
zacje są zamknięte na świat oraz posiadają dobre 
procedury bezpieczeństwa fizycznego, co spra-
wia, że wyrządzenie szkody jest trudniejsze niż 
w przypadku ogólnodostępnych aplikacji pożytku 
publicznego. Poza radarem wciąż zdają się pra-
cować podmioty takie, jak np. szpitale, które nie 
posiadają budżetu na zapewnianie bezpieczeń-
stwa swoich systemów, podczas gdy krytyczność 
ich usług jest najwyższą z możliwych. Ostatecznie 
mówimy tu o bezpośrednim zagrożeniu życia pa-
cjentów w sytuacji, w której systemy komputero-
we w szpitalu przestają funkcjonować lub zostają 
zhakowane. 
Trwające obecnie rozmowy na szczycie dotyczą 
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propozycji wyłączenia takich podmiotów z wy-
magań narzucanych przez ustawę o krajowym 
systemie cyberbezpieczeństwa, co jest kolejnym 
przejawem braku długoterminowego planowania. 
Nawet drobna inwestycja w bezpieczeństwo jest 
lepsza niż żadna, bo każde minimalne zabez-
pieczenie utrudnia skuteczne przeprowadzenie 
ataku cyberprzestępcom.

Podsumowując, zmierzamy w dobrym kierunku, 
ponieważ w końcu podjęliśmy poważne rozmo-
wy odnośnie konieczności zajęcia się stanem 
cyberbezpieczeństwa organizacji publicznych. 
Teraz należy mocno skupić się na skutecz-
ności czynionych inwestycji. Budżet zawsze 
będzie ograniczony, jednak niektóre metody 
jego wykorzystania mogą skutkować bardziej 
namacalnymi rezultatami.  Należy pamiętać 
o tym, że wiele państw prowadzi zaawansowa-
ne programy cyberbezpieczeństwa od dekad, 
także większość dyskusji odnośnie bezpie-
czeństwa sektora publicznego należy kierować 
w stronę pytań o bezpieczeństwo wewnętrzne 
infrastruktury krytycznej. Na tym etapie nie ma 
żadnego miejsca na rozsądną dyskusję o byciu 
konkurencyjnym w stosunku do państw takich, 
jak USA, Izrael, Chiny czy Rosja. 

Cel, który chce osiągnąć sektor publiczny, jest 
jak najbardziej w zasięgu widzenia, natomiast 
przy obecnym układzie zaangażowania, priory-
tetów oraz kompetencji trudno jest powiedzieć 

Dawid Bałut
CEO & Chief Security Strategist z TestArmy 
CyberForces

o celu w zasięgu ręki. Miejmy jednak nadzieję, że 
powołane oddziały wojsk cybernetycznych zosta-
ną skutecznie wykorzystane do poprawy bezpie-
czeństwa podmiotów publicznych. />
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Workplace 
solutions for the 
modern world
Sony’s TEOS suite of corporate solutions cover every  
aspect of workplace management, from room booking  
to data analysis, virtual receptions to digital signage.

Kick-start your workplace transformation  
with an industry leader.

TEOS Manage: Workplace management and signage 
TEOS Reception: Virtual reception 
TEOS Book: Room booking 
TEOS Connect: Wireless mirroring

Please contact: Dorota Wódka Kot 600 206 689

https://brandsit.pl
https://pro.sony/pl_PL/products/corporate-displays/teos-manage#ProductOverviewBlock-teos-manage
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Środki unijne pobudzają innowacyjność 
polskiej gospodarki. Polskie przedsiębior-
stwa realizują w tej chwili prawie 5 tys. 
projektów na kwotę 35 mld zł, z czego 18 

mld zł stanowi dofinansowanie unijne. W progra-
mie operacyjnym Inteligentny Rozwój, który jest 
drugim co do wielkości, nasze naczelne zadanie to 
właśnie wspieranie innowacyjności” – mówi Jerzy 
Kwieciński, minister inwestycji i rozwoju.

Jak podkreśla, w POIR jak dotąd złożono wnioski 
na 82 mld zł dofinansowania, przy czym umowy 
zostały podpisane na kwotę prawie 25 mld zł. 
Zainteresowanie projektami innowacyjnymi jest 
prawie pięciokrotnie większe aniżeli dostępne 
fundusze.

Gros wsparcia trafia do małych i średnich przed-
siębiorstw, które otrzymały około 12 mld zł dofi-

INNOWACJE METODĄ NA SPOWOLNIENIE 
GOSPODARCZE

BARTOSZ MARTYKA

Czynnikiem powstrzymującym proces spowolnienia gospodarczego, który dociera do Europy, może 
być innowacyjność – mówi minister inwestycji i rozwoju Jerzy Kwieciński. Jak podkreśla, to także 
jeden z priorytetów rządu mocno wspierany ze środków krajowych i europejskich. W tym roku z pro-
gramu POIR do rozdysponowania na ten cel jest ponad 6 mld zł. – Warunki wsparcia innowacyjności 
w Polsce są takie same albo częstokroć lepsze aniżeli w wielu krajach rozwiniętych – ocenia minister.
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nansowania. Środki dla przedsiębiorców stanowią 
ponad 70 proc. wartości podpisanych umów 
o dofinansowanie w ramach POIR.

„Innowacyjność cieszy się zainteresowaniem rów-
nież instytutów naukowych i uczelni. A to oznacza, 
że rozwijanie innowacyjności w najbliższych latach 
i w nowej perspektywie finansowej ma sens i na 
pewno – to możemy zadeklarować – będzie silnie 
wspierane przez rząd ze środków publicznych, 
krajowych i europejskich” – zapowiada Jerzy 
Kwieciński.

W tym roku w POIR czeka na przedsiębiorców 
i jednostki naukowe minimum 6,1 mld zł dotacji 
w co najmniej dwudziestu siedmiu nowych kon-
kursach. Nowością jest wsparcie projektów na 
rzecz zwiększania dostępności dla osób z różnymi 
rodzajami niepełnosprawności, na które zaplano-
wano przeznaczyć 190 mln zł. Na wsparcie dzia-
łalności B+R przez przedsiębiorstwa trafi 2,74 mld 
zł, z kolei na wsparcie innowacji w przedsiębior-
stwach zostanie w tym roku ogłoszonych w sumie 
siedem nowych konkursów na kwotę alokacji 1,65 
mld zł.

Minister zaznacza, że przestawienie polskiej go-

spodarki na tory innowacyjności to najważniejsze 
zadanie rozwojowe w wymiarze średnio- i długo-
okresowym.

„Powołaliśmy właściwe struktury i instytucje 
na poziomie rządowym, żeby zapewnić synergię 
działań. Przejawem tego jest powołanie Rady ds. 
Innowacyjności. Ministerstwo Przedsiębiorczości 
i Technologii jest de facto resortem innowacyj-
ności. W ciągu ostatnich trzech lat zmieniliśmy 
otoczenie prawne dla innowacyjności i w tej chwili 
warunki wsparcia w Polsce są takie same albo 
częstokroć lepsze aniżeli w wielu krajach rozwi-
niętych. Oczywiście potrzebujemy trochę czasu, 
żeby to było widoczne w wymiarze makroeko-
nomicznym, ale pierwsze jaskółki już są” – mówi 
minister inwestycji i rozwoju.

W publikowanym corocznie na Forum w Davos 
rankingu innowacyjności Polska zajmuje 22. 
miejsce (spadek z 21. przed rokiem). Najbardziej 
innowacyjnym państwem świata pozostaje Korea 
Południowa, dalej plasują się Niemcy i Finlandia. 
Z kolei w ranking Global Innovation Index, który 
mierzy efektywność innowacyjności 126 gospo-
darek świata, Polska zajmuje 42. pozycję. Również 
opublikowany w czerwcu ubiegłego roku przez 
Komisję Europejską Ranking Innowacyjności na 
2018 rok plasuje Polskę w gronie średnich inno-
watorów, na pierwszym miejscu lokując Szwecję.
„Chcielibyśmy, żeby Polska za 10 lat była postrze-
gana jako kraj start-upów, które są emanacją 
innowacyjności. Chcemy, żeby Polacy – zamiast 
zakładać start-upy za granicą czy przenosić się 
tam ze swoją działalnością – rozwijali je u nas” – 
mówi Jerzy Kwieciński. –”Innowacyjność jest czyn-
nikiem mitygującym proces spowolnienia gospo-
darczego, który niewątpliwie dociera do Europy. 
Jest jak tlen dla organizmu. Bez niej nie będziemy 
się dobrze rozwijać, nie będziemy konkurencyjni 
w skali globalnej.” />
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Zgodnie z art. 20 ustawy o samorządzie 
gminnym „Rada gminy obraduje na sesjach 
zwoływanych przez przewodniczącego 
w miarę potrzeby, nie rzadziej jednak niż 

raz na kwartał. Do zawiadomienia o zwołaniu 
sesji dołącza się porządek obrad wraz z pro-
jektami uchwał.” oraz „Obrady rady gminy są 
transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń 
rejestrujących obraz i dźwięk. Nagrania obrad są 
udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej 
i na stronie internetowej gminy oraz w inny spo-
sób zwyczajowo przyjęty”. Taka regulacja nakłada 
na urzędy obowiązki posiadania i korzystania ze 
sprzętu, który umożliwi np. streaming.
W ten sposób gmina staje przed zadaniem wyboru 
i zakupu sprzętu, który będzie umożliwiał spraw-

ne nagrywanie obrad, a także będzie niezawodny 
oraz łatwy w obsłudze. 

Jakie cechy powinien posiadać sprzęt i które z nich 
są najbardziej istotne z perspektywy pracy urzę-
du? Przede wszystkim taki klient oczekuje nieza-
wodności i prostoty. Wykorzystanie takich urzą-
dzeń jest ściśle określone i nie zmienia się często, 
a urząd musi spełnić wymogi dotyczące dostępu 
do informacji publicznej, wobec czego nie może 
pozwolić sobie na przestoje w obradach lub zmie-
nić kanału transmisji bez wcześniejszego uprze-
dzenia. Dlatego tak koniecznym jest, aby sprzęt 
był niezawodny i łatwy w obsłudze, ponieważ nie 
korzysta się z niego codziennie (zdarza się nawet 
raz na kwartał) i jest jednocześnie niezbędny. 

TRANSMISJA OBRAD RADY GMINY

Sektor administracji publicznej to specyficzny rynek, regulowany trybem przetargowym. Mimo, iż od 
kilku lat można zaobserwować zmniejszenie aktywności związanej z przetargami, to jednak niektóre 
przepisy wymagają od instytucji organizacji przetargów i wdrożeń, nawet jeśli tendencja rynkowa 
temu nie sprzyja.
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Przykładem tego typu wdrożenia jest to przepro-
wadzone w Urzędzie Gminy w Dubiecku, gdzie 
Kontel, za pośrednictwem firmy Vegacom, do-
starczył i zintegrował mediastacje marki Arec.  
Profesjonalny sprzęt umożliwił streaming obrad 
urzędników oraz ich nagrywanie, zgodnie ze 
wspomnianą wyżej ustawą.

Urządzenia marki Arec charakteryzują się stabil-
nością działania, nie wymagają zakupu licencji, 
są przyjazne i proste dla użytkownika oraz ko-
rzystają z systemów operacyjnych opartych na 
platformie UNIX, co czyni je odpornym na ataki 
hackerów i wirusów. Kryterium bezpieczeństwa 
jest ważnym aspektem przy doborze sprzętu we 
wrażliwych sektorach gospodarki, takich jak ban-
kowość, medycyna, usługi finansowe oraz właśnie 
w sektorze administracji publicznej – powiedział 
Grzegorz Andrzejewski, Product Manager marki 

Arec w KONTEL. 

Sprzęt Arec działa ze wszystkimi urządzeniami 
podłączanymi przez protokół IP oraz powszech-
nie stosowane porty HDMI/VGA/DVI. Jest więc 
niezwykle uniwersalny, a jego kompatybilność 
jest bardzo wysoka. Stąd świetnie sprawdził się 
we wdrożeniu w instytucji z sektora publicznego. 
Użytkownicy mogą w prosty sposób łączyć kame-
ry, projektory, komputery i inne źródła sygnału. 
Śledzenie osoby prowadzącej obrady odbywa się 
bezobsługowo, kamera podąża za nią 
w pomieszczeniu, w którym odbywa 
się spotkanie. Na uwagę zasługuje 
też proste dla użytkownika sterowa-
nie za pomocą pilota, strony www 
lub aplikacji dostępnej na platformę 
iOS. />
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STREFA ODPOCZYNKU

Big Short (2015)
2 godz. 10 min. 

W 2008 roku światowe rynki finansowe i ban-
kowe dopadł kryzys gospodarczy, na którym 
wzbogaciła się jedynie garstka ludzi, przewi-
dująca nadchodzącą katastrofę.

Reżyseria: Adam McKay
Scenariusz: Adam McKay i Charles Randolph

Gatunek: Dramat

1983 (2018)
serial TV

Lata po ataku terrorystycznym z 1983 r. stu-
dent prawa i oficer śledczy odkrywają spisek, 
przez który Polska stała się krajem policyj-
nym, a żelazna kurtyna nie upadła.

Nagrody: 2 nominacje
Twórca: Joshua Long

Gatunek: Thriller

Interstellar (2014)
2 godz. 49 min.

Byt ludzkości na Ziemi dobiega końca wskutek 
zmian klimatycznych. Grupa naukowców od-
krywa tunel czasoprzestrzenny, który umożli-
wia poszukiwanie nowego domu.

Reżyseria: Christopher Nolan
Scenariusz: Christopher Nolan i Jonathan No-
lan

Gatunek: Sci-Fi

WARTO OBEJRZEĆ

https://brandsit.pl


brandsIT.pl

109MARZEC 2019

Inteligentny inwestor. Najlepsza książka o in-
westowaniu wartościowym (2006)
Benjamin Graham

Obecne wydanie „Inteligentnego inwestora” to najważniejsza książka o osiąganiu zamierzo-
nych celów finansowych. Jasno przedstawia podstawy niezwykle skutecznego i popularnego 
podejścia do inwestowania.

Od dobrego do wielkiego. Czynniki trwałego rozwoju i zwycięstwa firm (2007)
Jim Collins

Jim Collins wraz ze swoim zespołem badaczy wydestylował taki kod DNA – kod, który jest 
syntezą wieloletnich badań setek firm. W książce Od dobrego do wielkiego omawia 11 przy-
padków firm, które dokonały przeskoku organizacyjnego: pokonały rynkową grawitację i stały 
się potężne. Są wśród nich między innymi Merck, Intel, Coca-Cola i General Electric. Przeszły 
one drogę od przeciętności do doskonałości i osiągnęły zadziwiające wyniki. Ich łączna śred-
nia stopa zwrotu w ciągu 15 lat od punktu zwrotnego była 6,9 razy większa niż oferowana 
przez rynek ogólny. Oprócz tego Collins opisuje szereg organizacji, którym brak zwycięskiego 
DNA skutecznie odciął drogę do prosperity.

Zbyt wielcy by upaść  (2013)
Andrew Ross Sorkin

Opowieść o początkach amerykańskiego kryzysu finansowego z 2008 roku, którego skut-
kiem są dzisiejsze problemy gospodarcze całego świata, to pierwsza książka dziennikarza 
„New York Timesa” Andrew Ross Sorkina. Autor, który szczegółowo odtworzył kulisy naj-
ważniejszych dla amerykańskiej gospodarki negocjacji bankierów z rządem, nie ma złudzeń: 
przekonanie urzędników i rynkowych graczy, że istnieją podmioty zbyt wielkie, by upaść, to 
ładunek wybuchowy, którego zegar wciąż tyka.

WARTO PRZECZYTAĆ
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